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جانشین فرمانده انتظامی استان  قم تاکید کرد:

برخورد قاطع با هنجارشكنان 
در چهارشنبه آخر سال 

معاون اداره کل میراث فرهنگی ،گردشگری و صنایع دستی استان قم:

نظارتبراماکناقامتیوگردشگریتشدیدمیشود

جانشین فرمانده انتظامی استان  قم تاکید کرد:با هنجار 
شکنان و مخلان نظم عمومی در چهارشنبه آخر سال به 
شدت برخورد می شود . سردار بهادر اسماعیلی ،امنیت 
هیچگاه  کرد:پلیس  تصریح  اندازند  بی  خطر  به  را  مردم 

موضوع  به  پلیس  رویکرد  نیست،  مردم  شادي  مخالف 
چهارشنبه آخر سال یك نگاه اجتماعي و پیشگیرانه است.

وی با بیان اینکه آداب و رسوم گذشتگان نباید تبدیل به 
فرصتي براي هنجارشکنان و ایراد صدمه و آسیب به مردم و 
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شهردار قم در دیدار با سفیر کشور فنلاند مطرح کرد:

آمادگی قم برای استقبال از سرمایه گذاران 
خارجی در حوزه مدیریت پسماند
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تولیت مسجد مقدس جمکران خبرداد:

پیش بینی حضور۳ میلیون نفر در مراسم نیمه شعبان

استقبال  برای  قم  شهری  مدیریت  گفت:  قم  شهردار 
پسماند  مدیریت  حوزه  در  سرمایه  و  تکنولوژی  انتقال  از 
آمادگی کامل دارد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار 
با سفیر کشور فنلاند که در ساختمان شهرداری مرکز برگزار 
شد، اظهار داشت: قم از شهرهای بسیار مهم و تاریخی در 

کشور بوده و ظرفیت های بسیار زیادی دارد که می توان برای 
به وجود بزرگترین حوزه  با اشاره  برنامه ریزی کرد. وی  آن 
علمیه کشور در قم افزود: مراکز پژوهشی و دانشگاه های 
بزرگی در قم وجود دارند که هر کدام ظرفیت بسیار خوبی 
محسوب می شوند. شهردار قم با اینکه نزدیکی به پایتخت 

  

 مدیرکل کمیته امداد امام )ره( استان قم با اشاره به اختصاص چهارهزار میلیارد 
بر  گفت:علاوه  مردمی  نهاد  این  به  آینده  درسال  اشتغالزایی  برای  اعتبار  ریال 
حمایت از مشاغل خُرد و خانگی، توجه به کارآفرینان برتر، نخبه و حرفه ای در 
این استان نیز در دستور کار قرار دارد.  محسن مسعودیان راد روز پنجشنبه در 
گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه اعتبار اشتغال مربوط به مددجویان استان در 
سال ۹۸ حدود ۷۰۰ میلیارد ریال بوده است گفت: این رقم در سالجاری یه یکهزار 
و ۷۰۰ میلیارد ریال رسید. وی در ادامه یادآور شد: به جایی اینکه که مبالغ را به 

دادستان عمومی و انقلاب قم از اشتغال به کار ۶۲ درصدی محکومان این استان 
خبر داد و گفت: ۲ هزار زندانی در ۹۰ مرکز اشتغال و کارگاه استان مشغول به 
کار و کسب درآمد می باشند.  حجت الاسلام و المسلمین حسن غریب در بازدید 
گروهی از مسئولان قضایی و اجرایی استان از مراکز اشتغال زندانیان استان، 
ضمن بیان مطلب فوق افزود: بازپروری، اصلاح و تربیت زندانیان، انسان سازی، 
توانمندسازی، حرفه آموزی و مهارت آموزی از اهداف این طرح است. وی بیان 
داشت: طرح اشتغال زندانیان شامل اشتغال در داخل زندان، اشتغال در محیط 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره(  استان قم خبرداد:
رشد ۴۱ درصدی درآمد صدقات نسبت به سال گذشته

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:
اشتغال به کار ۶۲ درصدی محکومان در استان قم
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رهبر انقلاب اسلامی در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس خبرگان رهبری:

هیچ یک از بازوهای قدرت ملی
نباید به نفع بازوی دیگر قطع شود

تخصیص بودجه سنگین برای جهاد تبیین کاری غلط و بی نتیجه است

درنظردارد   پروژه اجرای دیوار کشی محوطه مجموعه ورزشی ولایت پردیسان   را ازطریق برگزاری مناقصه یک مرحله ای 
به پیمانكاران واجدشرایط ذیل واگذارنماید.  لذا متقاضیان دارای گواهینامه صلاحیت معتبر پیمانكاری وظرفیت كاری مجاز می 
توانند جهت دریافت اسناد شركت درمناقصه طبق زمانبندی درج شده در سامانه  اقدام  نمایند .ضمنا تعداد شركت كنندگان 

درمناقصه جهت بازگشایی پاكتها محدودیت ندارد .
 شرایط خصوصی : دارا بودن رتبه 4 ابنیه 

 شرایط مناقصه :
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . 
آدرس و اطلاعات تماس مناقصه گزار : قم بلوار صدوقی – اداره ورزش و جوانان استان قم ۰۲53۲۹3۹111-13 

اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 
 –  ۰۲1۸۸۹۶۹۷3۷: تهران  استان  نام  ثبت  دفتر   ۰۲1۲۷313131  : سامانه  راهبری  و  پشتیبانی  مرکز 

 ۰۲1۸51۹3۷۶۸
اطلاعات تماس ثبت نام سایر استانها در سایت سامانه ) www.setadiran.ir   ( بخش ثبت نام / پروفایل تامین کننده 

/ مناقصه گر موجود است .

كمیسیون تشخیص ماده 12 قم طبق نقاط utm تحت پلاک ثبتی 1094/1068/2566 و 2567 - اصلی 
بخش دو قم با مختصات )493266.176 و 3837914.711 – 493310.576 و 3837891.712 
به مساحت 4650   )3837837.039  – و 493213.940   3837814.041  – و 493258.339    -
مترمربع را كه در نقشه پیوست درج شده است را بایر تشخیص و اعلام نموده است و نیز مابقی تصرفات با 
توجه به نقاط با مختصات )493266.176 – 3837614.711 و 493310.576 -3837891.712 و 

493314.382 -3837897.371 و 493270.213 -3837920.743( جزء اراضی ملی می باشد.
به استناد ماده 15 آیین نامه اجرایی قانون مذكور و مصوبه مورخ 1370/11/01 مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، مالک یا مالكین حداكثر 3 ماه از تاریخ انتشار آگهی، فرصت دارند مراتب اعتراض خود را به مراجع 

صالحه قضایی تقدیم نمایند.

اداره کل ورزش و جوانان استان قم         

فراخوان مناقصه دومرحله ای ) نوبت دوم(

اداره کل ورزش و جوانان استان قم 

اصلاحیه آگهی اعلان نظریه کمیسیون تشخیص 
موضوع ماده 12 قانون زمین شهر)هشتم اسفند ماه(

شناسه آگهی:۱۲88۲۴9

شناسه آگهی:۱۲887۳۶

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم 

در نظر دارد ۲ قطعه زمین  واقع در شهرک صنوف را  به شرح ذیل از طریق مزایده عمومی به اشخاص 
واجد شرایط بفروش برساند .

موضوع مزایده : فروش ۲ قطعه زمین با کاربری آهن فروشی .
 متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر كارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شركت در مزایده  و به شرح 

ذیل می باشد:

تذکر 1 : قطعات فوق  دارای زیر سازی ، جدول ، آسفالت ، تاسیسات برق ، آب و گاز می باشند.
تذکر ۲ : برنده مزایده می بایست 30% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه  در 12  قسط 

پرداخت نماید .
حساب  شماره  به  بایست  مي  و  باشد  می  ریال   500/000 مزایده  اسناد  خرید  هزینه  -مبلغ 
0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداري قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده 

غیرقابل استرداد می باشد(.
-هر گونه كپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند كه اسناد را به 

نام خود خریداری كرده باشند.
- تضمین شركت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانكی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه 
نقد به حساب بانک ملی شعبه تره بار  به شماره 0115427089004 بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

شهرداری قم می باشد كه باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
زمان دریافت اسناد: از مورخ 14۰۰/1۲/۲1 لغایت 14۰1/۰1/۰۸

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ 
میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها ، 

محل تسلیم پیشنهادها : آدرس فوق ذكر -  طبقه همكف - واحد حراست سازمان میادین .     
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری روز سه شنبه 14۰1/۰1/۰۹ می باشد .

جهت كسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن )025(36641327تماس حاصل فرمایید .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شركت كنندگان مكلف اند كلیه اسناد و مدارک را 
امضاء كرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

 آگهی مزایده ) نوبت دوم (

شناسه آگهی:1۲۸۸۸4۷    روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم  :

امت اسلام عادی سازی روابط
 با اسراییل را نخواهد پذیرفت

خطیــب جمعــه قم گفــت: امت 
اســلام عــادی ســازی روابــط بــا 
اســراییل را نخواهــد پذیرفــت و 
تلاش های سران برخی کشورهای 
منطقه در عادی ســازی، از حافظه 
تاریخی مســلمانان پــاک نخواهد 
شــد.  آیت الله علیرضا اعرافی در 
خطبه های این هفتــه نماز جمعه 
2قم با بیــان اینکه ما با ترکیه ارتباط 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:
۱۴۰ موکب نیمه شعبان در بلوار 

پیامبر اعظم)ص( برپا می شود
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رئیس کل دادگستری استان قم :
مراحل واگذاری زمین فرودگاه 
باید به صورت قانونی دنبال شود 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان 
قم با اشــاره به تدابیر انجام شــده 
جهت خدمات رســانی بــه زائران 
جشن نیمه شعبان از برپایی 14۰ 
موکب در بلــوار پیامبر اعظم)ص( 
این شــهر ویژه این ایــام خبر داد. 
حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده 
روز پنجشــنبه در گفــت و گویــی 
اظهــار کــرد: اداره کل تبلیغــات 

رئیس کل دادگستری استان 
قــم با بیــان اینکه حراســت 
از منابــع طبیعی بــا جدیت 
دنبال می شــود، گفــت: هر 
چند پرونده زمین فرودگاه به 
مرحله خلع ید رسیده اما این 
به معنای واگذاری نیســت و 
مراحل واگــذاری از ابتدا باید 
به صورت قانونی دنبال شود.  8
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کارکردوجایگاهالگوی
اسلامیایرانیپیشرفت

طراحی، تولید و تدوین الگوی اسلامی- ایرانی پیشرفت، 
"الگوی  است.  اسلامی  ایران  تعالی  مسیر  در  جهشی 

اسلامی- ایرانی پیشرفت" سندی است كه بر اساس مبانی و ارزش های اسلام ناب 
محمدی صلّی الله علیه و آله در راستای تحقق آرمان های انقلاب اسلامی و با ملاحظه 
ظرفیت های عظیم فكری، انسانی، طبیعی، جغرافیایی و تاریخی ملت و كشور ایران و 
تحولات آینده جهان و بهره برداری از تجربه های موفق ملی و جهانی، نقشه راه پیشرفت 
همه جانبه ایران اسلامی را در عرصه های اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی ترسیم 
خواهد كرد و بایستگی های آن را به گونه ای جامع، یكپارچه، متناسب، به هم پیوسته و 
هم افزا تعیین می كند و به  مثابه برترین سند فكری- حقوقی جمهوری اسلامی ایران، 
جهت  دهنده همه اسناد كلان و طراحی ها و برنامه های بلندمدت نظام و ارائه  دهنده 
الگوی تعالی جوامع اسلامی و غیراسلامی و الهام بخش حركت همه جانبه مردم، نخبگان 
و مسئولان برای دستیابی كشور به جایگاه شایسته خود و بازآفرینی تمدن نوین اسلامی 
در مسیر تحقق حكومت جهانی و عادلانه حضرت مهدی عجل الله تعالی فرجه می باشد.
در این تعریف، جنس خروجی و محصول تلاش های پژوهشی و مطالعاتی مشخص 
شده است. آنچه به عنوان »الگوی اسلامی- ایرانی پیشرفت« باید تولید و تدوین شود؛ 
در نهایت یک »سند« است. ولی این سند، اولًا تنها دارای ارزش و جنبه قانونی نیست 
بلكه دارای ارزش و جایگاه »فكری« نیز می باشد و ثانیاً برترین سند فرادستی نظام تلقی 

می شود.
در آغاز و انجام این تعریف، خاستگاه و غایت این سند به وضوح بیان شده است: 
خاستگاه و مبدأ فكری و نظری این سند »مبانی و ارزش های اسلام ناب محمدی )ص(« 
است كه از منابع دینی استخراج می شود و مؤلفه ها و شاخص های پیشرفت را در لایه های 
مختلف تبیین می كند و دلالت های راهنما و راهگشا برای الگو را در همه مراحل تحلیل و 
پژوهش، طراحی و معماری، اجرا و تحقق و نیز ارزیابی و داوری ارائه می دهد و غایت این 
سند نیز اولًا دستیابی كشور به جایگاه و شأن شایسته خود در سطح منطقه و جهان و ثانیاً 

بازآفرینی تمدن نوین اسلامی است.
این سند، براساس مبانی و ارزش های اسلام ناب محمدی )ص( و با ملاحظه:

الف( ظرفیت های عظیم فكری، انسانی، طبیعی، سیاسی، جغرافیایی، اقتصادی،  
تاریخی، فرهنگی و ... ملت و كشور ایران و توانمندی های كشف یا بهره برداری نشده 
بالفعل و نیز ظرفیت های بالقوه ای كه در مسیر اجرای سند به فعلیت می رسد و نیز 

توانمندی هایی كه در مسیر اجرای سند، ایجاد خواهد شد.
ب( تحولات آینده جهان هم در سطح منطقه ای و هم در سطح بین المللی و رصد روند 

این تحولات و آینده نگری و آینده نگاری.
ج( بهره برداری از تجارب موفق ملی در زمینه تولید و تدوین اسناد فرادستی و كلان و نیز 

تجربه های موفق جهانی، تولید و تدوین خواهد شد.
این سند، "نقشه راه پیشرفت همه جانبه ایران اسلامی" است. بنابراین به اقتضای 
"نقشه" بودن باید به گونه ای یكپارچه و منسجم بتواند به طور شفاف نسبت ها و ارتباطات 
درونی و بیرونی مؤلفه ها و بخش های مختلف مؤثر در پیشرفت را نشان دهد و با ترسیم 
بایستگی ها و تعیین رسالت هر یک از عوامل مؤثر بر پیشرفت، با هم افزایی و تعامل این 

عوامل، مسیر را روشن كند.
كاركردهای این سند نیز در این تعریف بیان شده است. نخستین كاركرد این سند، 
هدایت و جهت بخشی و تعیین تكلیف محتوایی و راهبردی برای همه اسناد كلان، طرح ها 

و برنامه های بلندمدت نظام است.
علاوه بر این، حسب جایگاه الگودهی انقلاب و نظام اسلامی، این سند برای تعالی و 
پیشرفت همه جانبه سایر جوامع اسلامی هم می تواند ارائه الگو كند و حتی برای جوامع 
غیراسلامی، در برابر نظام فكری ناكارآمد و گمراه  كننده حاكم بر انسان ها، نظام فكری و 
الگوی جدید و راهگشایی را پیشنهاد دهد. بنابراین كاربرد این سند منحصر به مرزهای 

جغرافیایی ایران یا مرزهای اعتقادی جهان اسلام نیست.
كاركرد مهم دیگری كه در این تعریف بیان شده است، الهام بخشی این سند است كه 
هم برای مردم و هم برای مسئولان نظام، موجب ارتقای انگیزه كار و تلاش و روحیه امید و 

همدلی در مسیر پیشرفت خواهد بود.
و در پایان باید تأكید كرد كه این سند، پس از سه دهه تجربه مدیریتی و فكری، محصول 
اندیشه و خلاقیت متفكران ایران اسلامی و انقلابی در پرتو مبانی و ارزش های اسلامی، در 
راستای احیاء و تحقق اسلام ناب محمدی )ص( و در سایه اندیشه دورنگر رهبری، در صدد 

ارائه طرح نو در راستای آماده سازی زمینه های ظهور حجت الهی خواهد بود.
عضو اندیشکده فرهنگ الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت 

پیامدهایبحرانروسیه-
اوکراینبرتحولاتمنطقه

اساسا بحران اوكراین مربوط به روابط دو كشور نیست 
بلكه بحران در روابط و قدرت های بزرگ است كه بر كل 

جهان و مسائل جهانی اثرگذار خواهد بود. تاكنون هم قدرت های بزرگ سعی كرده اند 
این بحران محدود به روابط روسیه و اوكراین باقی بماند.

اگرچه كشورهایی مثل آمریكا، اتحادیه اروپا و ناتو، اوكراین را به نوعی تسلیح می كنند اما 
تمایل ندارند قلمرو جنگ از حیطه مشخصی فراتر رود. در واقع این بحران بین المللی بوده 

اما در قلمرو خاصی مدیریت شده است.
پیامدهای عمومی و بین المللی كه بحران اوكراین به همراه داشته موجب افزایش قیمت 
نفت و تأثیر بر كل بازارهای جهانی شده كه خود به خود بر منطقه و خاورمیانه هم اثرگذار 

بوده است. گرچه به وضوح این پیامدها قابل مشاهده نیست.
به دلیل اینكه قدرت های بزرگ مانند روسیه، آمریكا، ناتو و اروپا در منطقه و خاورمیانه 
نفوذ و حضور دارند در حال حاضر در شرایط عمومی خاورمیانه تأثیر گذاشته و حتی 
موجب شده تا یكسری از كشورها تمایل به قدرتمند شدن داشته باشد زیرا پی برده اند كه 

امنیت بدون خودیاری تأمین نمی شود.
كشورها تلاش كرده اند تا به سمت بهبود مناسبات خود حركت كنند. یكی از این نمونه 
ها روابط ایران و عربستان است كه هر دو پی برده اند به راحتی ممكن است روابط كشورها 
به تنش و درگیری منجر شود بنابراین تلاش برای مدیریت وضع موجود را در دستور كار 
خود قرار داده اند. تاكنون پیامدهای رخ داده آثار مخربی به همراه نداشته اما تداوم این 

بحران كل منطقه را در حوزه های اقتصادی-سیاسی درگیر می كند.
کارشناس مسائل بین الملل

باحضور علما، اساتید و طلاب حوزه های علمیه؛ 

مراسمچهلمینروزارتحالآیتالله
العظمیصافیدرقمبرگزارشد

با حضور علما، اساتید و طلاب حوزه های علمیه، مراسم بزرگداشت چهلمین روز ارتحال 
مرجع بصیر حضرت آیت الله صافی گلپایگانی پنج شنبه شب در مسجد امام حسن 

عسكری )ع( قم برگزار شد. 
براساس این گزارش ، مراسم بزرگداشت چهلمین روز ارتحال مرجع بصیر حضرت آیت 
الله صافی گلپایگانی با حضور علما، اساتید و طلاب حوزه های علمیه، پنج شنبه شب در 

مسجد امام حسن عسكری )ع( قم برگزار شد.
بر اساس این گزارش: در این مراسم كه طلاب، فضلا، مسئولان و قشرهای مختلف 
مردم حضور داشتند، رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، مرحوم آیت الله صافی 
گلپایگانی را اسوه تقوا، فضیلت، مهدویت شناسی و شخصیتی صاحب نظر خواند و 
افزود: این عالم ربانی، پاسخگوی سوالات و شبهات بود و در بزنگاه ها روشنگری و حریم 
دین و ولایت را جانانه حفظ می كرد. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری با اشاره به پیام 
تسلیت رهبر معظم انقلاب به مناسبت ارتحال آیت الله صافی گلپایگانی، گفت: اشاره 
رهبر انقلاب به استفاده از مشورت های این شخصیت بزرگ به معنای این حقیقت است 

كه این مرجع عالیقدر هم حامی و هم ناصحی امین برای نظام اسلامی بودند.
وی تاكید كرد: امروز حوزه های علمیه، وظیفه دارند، توصیه های آیت الله صافی 
گلپایگانی در خصوص تقریب مذاهب را جدی بگیرند و پاسخگوی نه تنها جهان اسلام 
بلكه پاسخگوی جهان بشریت باشند. امام جمعه قم تاكید كرد: این مرجع یک مرجع 
معمولی و عادی نبود، ولی شخصیت های بزرگ ما تا در میان ما هستند، قدر آنها آن گونه 
كه باید شناخته شود، شناخته شده نیست. وی با یادآوری 100 كتاب به جا مانده از این 
مرجع تقلید در زمینه های مختلف گفت: منتخب الاثر او كه در سه جلد به زیور طبع آراسته 
شده، به تعبیر مرحوم آقا بزرگ تهرانی مناسب است هر مومنی این كتاب جامع را در خانه 

داشته  باشد.

نوذر شفیعی*

اخبار

معاون اجرایی حرم مطهر بانوی کرامت  خبرداد:

اجرایطرحهوشمندسازیبرایکاهش
مصرفانرژیدرحرممطهر

معاون اجرایی حرم مطهر بانوی كرامت با اشاره به هوشمندسازی كنترل روشنایی 
و دمای حرم مطهر به منطور صرفه جویی در مصارف انرژی گفت: روشنایی صحن ها 
و رواق ها، دمای هوای داخلی و سیستم های عطر افشان و فلاشینگ سرویس های 

مصرفی به صورت هوشمند كنترل می شود. 
 هادی محمودنژاد ، به هوشمندسازی ابنیه حرم مطهر بانوی كرامت اشاره و 
اظهار كرد: هوشمندسازی ابنیه حرم مطهر باهدف استفاده بهینه و صرفه جویی 
در مصارف انرژی در این آستان مقدس در دستور كار قرار گرفته و بسیاری از اماكن 
حرم مطهر از این ویژگی برخوردار شده اند. وی ابراز كرد: در این راستا مانیتورینگ و 
قطع و وصل كلیدهای اصلی زیرزمین موزه فاطمی، مانیتورینگ و كنترل روشنایی 
و چراغانی صحن های حرم مطهر، چراغانی گدسته های ایوان آینه و ایوان طلا، 
حضرت  شبستان  روشنایی  و  مطهری  رواق  روشنایی  بالاسر،  مسجد  روشنایی 
زهرا)س( به صورت هوشمند صورت می گیرد. معاون اجرایی حرم مطهر بانوی 
كرامت با اشاره به هوشمندسازی تابلو برق هوارسان های بافت قدیم حرم مطهر 
گفت: مانیتورینگ و كنترل روشن و خاموش تمامی هوارسان ها، مانتیورینگ دمای 
اطراف ضریح مطهر، رواق بالاسر، رواق طباطبایی و رواق مطهری نیز هوشمندسازی 
شده است. وی ادامه داد: مانیتورینگ و كنترل چیلر ساختمان كریمه و چیلر صحن 
جوادالائمه علیه السلام، مانیتورینگ و كنترل پمپ ها و كنترل هوشمند سرعت 
پمپ های پمپخانه ضله جنوبی حرم مطهر بر اساس مصرف آب، مانیتورینگ و 
كنترل پمپ ها و كنترل هوشمند سرعت پمپ های چیلر بام حرم مطهر و مانیتورینگ 

و كنترل سردخانه مهمانسرا از جمله مواردی است كه هوشمند شده است.
صحن  زنانه  و  مردانه  سرویس های  فلاشینگ  سیستم های  افزود:  محمودنژاد 
صاحب الزمان )عج(، سرویس های شبستان نجمه خاتون)س(، سرویس های مردانه 
و زنانه درب 19، سرویس های مردانه و زنانه درب 24 و سرویس های درب 6 به صورت 
هوشمند و بر اساس زمان تعریف شده مانیتورینگ و كنترل می شود. وی گفت: 
همچنین سیستم عطر افشان های حرم مطهر بانوی كرامت در تمامی ابنیه مسقف 

هوشمندسازی شده و بر اساس زمان تعریف شده مانیتورینگ و كنترل می شود.
 

تولیت مسجد مقدس جمکران خبرداد:

پیشبینیحضور۳میلیوننفر
درمراسمنیمهشعبان

تولیت مسجد مقدس جمكران از پیش بینی حضور حداقل 3 میلیون نفر در مراسم 
نیمه شعبان در استان قم خبر داد.

حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان در ستاد تسهیل زائران و خدمات سفر استان 
قم با حضور دستگاه های اجرایی مختلف استان قم با اشاره به برنامه ریزی و پیس 
بینی برگزاری صد ها برنامه فرهنگی و مذهبی در این روز گفت: برای مراسم روز نیمه 
شعبان در مدت 36 ساعت هر 2 ساعت برنامه ای با حضور سخنران و مداح پیش 
بینی شده است. معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم هم از تشكیل 13 كمیته 
در ستاد زائران برای برگزاری مراسم نیمه شعبان خبر داد و افزود: این كمیته ها با 
همكاری و هماهنگی های بین دستگاهی شرایط را برای حضور زائران و عاشقان امام 
زمان فراهم می كنند. حاجی زاده با تاكید بر استفاده از ظرفیت مردمی در برگزاری 
این مراسم گفت: بیش از 150 موكب و ایستگاه صلواتی در بلوار پیامبر اعظم به 
مردمی خدمت رسانی خواهند كرد. وی حمل و نقل، پاركینگ، تسهیل تردد زائران 
و اسكان را از دغدغه های اصلی برای برگزاری این مراسم عنوان كرد و افزود: برای 
اسكان تمام ظرفیت مدارس آموزش و پرورش، سالن های تربیت بدنی، و كلیه 
ظرفیت های دستگاه های اجرایی پیش بینی شده است. حاجی زاده در خصوص 
تمهیدات و تسهیلات شهرداری قم برای انتقال شهروندان قمی به سمت جمكران 
گفت: شهرداری قم از میادین مختلف با حمل و نقل عمومی شهروندان را به سمت 
جمكران منتقل خواهند شد تا بتواند باعث تسهیل تردد زائران استان های دیگر و 

كاهش ترافیک های احتمالی در اطراف مسجد مقدس جمكران شود.

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:

احداثدوهزارو500سازهآبخیزداری
دراستانقم

معاون آبخیزداری اداره كل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینكه 
اكنون مدیریت و كنترل سازه های آبخیزداری به عنوان اولویت دنبال می شود، گفت: 
تا به امروز دو هزار و 500 سازه آبخیزداری در قم احداث شده كه حجم كنترل سیلاب 

برخی از این سازه ها پُر شده است. 
دهقانی روزپنجشنبه در رزمایش ستادی پدافند غیرعامل و مدیریت بحران استان 
قم با بیان اینكه سازه های آبخیزداری اگر درست مدیریت نشود می تواند ایجاد خطر 
كند، اظهار كرد: در این مانور ما در مورد سازه های آبخیزداری و مخاطرات طبیعی یا 
انسانی به بررسی مباحث خواهیم پرداخت. وی با بیان اینكه امسال این رزمایش برای 
نخستین در استان قم بار درحال برگزاری است، مطرح كرد: امیدواریم نقاط ضعف 
را شناسایی كرده و در رزمایش های آینده شاهد رفع آن ها باشیم. معاون آبخیزداری 
اداره كل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینكه وظیفه ذاتی آبخیزداری، 
كنترل سیل و رسوب است، مطرح كرد: وظیفه سازمانی ما پیشگیری از خطر 
سیل نیست بلكه ما به دنبال اجرای مانوری هستیم تا بتوانیم از خطرات احتمالی 
پیشگیری كنیم اما سیل و اتفاقات ناشی از آن بر عهده دیگر دستگاه هاست. وی با 
بیان اینكه سازه های آبخیزداری از دهه 70 در استان قم احداث شده است، مطرح 
كرد: سال های نخست با توجه به امكاناتی كه بود سازه های زیادی احداث نشد 
اما اكنون تعداد سازه ها افزایش قابل توجهی داشته است و باید به مرحله كنترل و 
مدیریت این سازه ها ورود كنیم. دهقانی با بیان اینكه شرح خدمات مشخصی را برای 
سازه ها درنظر گرفته ایم، مطرح كرد: دو هزار و 500 مورد سازه آبخیزداری در استان 

قم احداث شده و حجم كنترل سیلاب برخی از این سازه ها اكنون تكمیل است.
 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تامین۷50تنمیوهبرایتوزیعدرایام
پایانیسال

رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان قم از تامین 750 تن میوه برای توزیع در ایام 
پایانی سال خبر داد.

محمدرضا حاجی رضا در حاشیه بازدید معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
از سردخانه های میوه شب عید گفت: 500 تن پرتغال و 250 تن سیب برای تنظیم 
بازار ایام عید تامین شده كه پس از تعیین قیمت آن در ستاد تنظیم بازار از 25 اسفند 
در نقاط مختلف شهر توزیع می شود. حاجی رضا افزود: امسال، 150 تن نسبت به 
سال گذشته افزایش تامین میوه شب عید داشتیم تا در ایام اعیاد نیمه شعبان و آغاز 

مسافرت ها بدون هیچ مشكلی پاسخگویی تقاضای شهروندان باشیم.
میادین  سازمان  هماهنگی  با  گفت:  استان  كشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
شهرداری، 23 غرفه در سطح شهر قم در نظر گرفته شده است و در كنار این تعداد 

غرفه در شهرستان های كهک و جعفرآباد نیز توزیع میوه انجام می شود.
 

شهید احسان کربلایی پور در گلزار شهدای علی بن جعفر)ع(آرام گرفت؛

تشییعباشکوهشهیدمدافعحرمدرقم
پیكر شهید »احسان كربلایی پور« بنابر وصیت این شهید مدافع حرم در قم تشییع 

و در گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( به خاک سپرده شد. 
براساس این گزارش ؛تشییع پیكر شهید »احسان كربلایی پور« بعد از نماز جمعه 
شهر قم با اقامه نماز توسط آیت الله علی رضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه كشور 
آغاز و بر روی دوش مردم شهیدپرور و ولایت مدار قم از میدان جانبازان تا میدان 
روح الله و بیت تاریخی امام راحل تشییع شد. اقشار مختلف مردم در این مراسم با 
سردادن شعارهایی جنایت های رژیم غاصب صهیونیستی در به شهادت رساندن این 
شهید گرانقدر مدافع حرم را محكوم كردند. پیكر این شهید مدافع حرم بنا به وصیت 
این شهید در جوار مزار شهید محمد مهدی لطفی نیاسر از دیگر شهدای مدافع حرم 
به خاک سپرده شد. پاسدار شهید احسان كربلایی پور روز دوشنبه شانزدهم اسفند 
در جریان حمله موشكی رژیم صهیونیستی به حومه دمشق به درجه رفیع شهادت 

نائل شد. از این شهید والامقام سه فرزند به یادگار مانده است.

استاندار قم گفت: استان قم برای ارتباط و تبادلات تجاری با كشور فنلاند آمادگی دارد 
و ظرفیت های خوبی در صنایع دستی، فرش ابریشم، صنایع پتروشیمی و انگشترسازی 

قم وجود دارد.
سیدمحمد تقی شاهچراغی روز چهارشنبه در دیدار »كاری كاهیلوتو« سفیر فنلاند در 
ایران، با ابراز خرسندی از سفر وی به شهر قم، طی سخنانی بیان كرد: با چشم اندازی 
كه از مذكرات وین وجود دارد امید است با رفع تحریم ها شاهد افزایش تبادلات بین دو 

كشور به خصوص در زمینه تكنولوژی و فناوری های روز باشیم.
شاهچراغی افزود: در صورت عدم رفع تحریم ها نیز، استان قم از ظرفیت تهاتر برای 

تبادلات تجاری با كشور فنلاند برخوردار است.
استاندار قم با بیان اینكه ایران، هراسی از تحریم ندارد و در هر صورت برنامه های خود 
را با قدرت دنبال می كند، ادامه داد: صنایع زیرگروه پتروشیمی، شركت های دانش بنیان 

و نیروی انسانی جوان از مزیت های مهم استان قم است.
شاهچراغی تمدن 7 هزار ساله قم را مورد توجه قرار داد و با بیان اینكه ظرفیت بالایی 

در صنایع دستی به خصوص فرش ابریشم و دستباف داریم گفت: فرش دستباف قم 
دارای برند جهانی است.

وی افزود: قم به دلیل قرارگیری در فلات مركزی ایران در یک اقلیم گرم و خشک واقع 
شده و با چالش كم آبی مواجه است و از این رو ما علاقمند به استفاده از تجربیات و 

فناوری های كشور فنلاند در زمینه مدیریت آب و پساب هستیم.
وی در ادامه با بیان اینكه مردم فنلاند اهل مطالعه و تحقیق هستند، گفت: قم نیز 
كانون علما و نخبگان علمی است و جا دارد رابطه نخبگانی بین فنلاند و قم افزایش یابد. 
این روابط برای شناخت اسلام واقعی و اصیل و همچنین شناخت ماهیت جریان های 

تكفیری مؤثر است.
استاندار قم گفت: هم اكنون هزاران طلبه و دانشجو از كشورهای مختلف دنیا در 
سطح مؤسسات حوزوی و دانشگاهی قم مشغول تحقیق و تحصیل در رابطه با اسلام 

واقعی و ضد تكفیری هستند.
سفر به قم یک امتیاز ویژه برای هر دیپلمات است

كاری كاهیلوتو سفیر فنلاند در ایران نیز در این دیدار بیان كرد: سفر به قم یک امتیاز 
ویژه برای هر دیپلمات است و ما گزارش این سفر را به مقامات و همچنین جامعه شیعه 

فنلاند برای افزایش تعاملات و همكاری های دوطرفه ارائه خواهیم كرد.
وی گفت: فنلاند در حوزه مدیریت آب، فاضلاب، پسماند از تجربه و فناوری های 
بالایی برخودار است كه این تكنولوژی های می تواند برای مدیریت بهینه حوزه آب و 

فاضلاب به كمک استان قم بیاید.
سفیر فنلاند با اشاره به برخی ظرفیت های مهم همكاری بین دو كشور ایران و فنلاند 
بیان كرد: فنلاند در زمینه تكنولوژی های نوین می تواند بیشترین همكاری و تبادلات 

تجاری را ایران داشته باشد.
 در پایان این دیدار سفیر فنلاند به رسم یادبود كتاب »100 نوآوری اجتماعی از فنلاند« 
را تقدیم استاندار قم كرد و سید محمد تقی شاهچراغی نیز یک جلد از كتاب»تاریخ 7 

هزار ساله قم« به همراه یک بسته سوهان به سفیر فنلاند در ایران اهداء نمود.

در دیدار استاندار قم با سفیر فنلاند مطرح شد؛

قم آمادگی تبادلات تجاری با فنلاند را دارد

مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم گفت: به 
منظور احداث تصفیه خانه جدید، توسعه خط انتقال 
و دیگر زیرساخت های فاضلاب نیازمند 7 هزار میلیارد 
ریال اعتبار نیاز است كه امید می رود با كمک مجموعه 

استان این اعتبار فراهم شود. 
حسن بختیاری در جلسه بررسی مشكلات صنعت 
آب و فاضلاب قم كه با حضور استاندار برگزار شد، به 
ارائه گزارشی از وضعیت آب و فاضلاب استان پرداخت 
و افزود: در حال حاضر 100 درصد جمعیت شهری 
استان و 96 درصد جمعیت روستایی استان تحت 

پوشش شبكه و تاسیسات آب قرار دارند.
وی با بیان اینكه هم اینک در زمینه تخصیص آب از 
سدكوچری و مصرف آب در استان به نقطه سربه سر 
رسیدیم، ابراز داشت: اگر تخصیص به استان از سد 
كوچری افزایش نیابد بالاجبار با افزایش برداشت از 
منابع زیرزمینی شاهد افت كیفی آب از نظر شوری 

خواهیم بود.
وی با اشاره به وجود بیش از 400 كیلومتر شبكه 
فرسوده آب در استان و عدم تكافوی اعتبارات جهت 
اصلاح آن خاطرنشان كرد: این موضوع به ویژه در 
روستاها شرایط نامساعدی را ایجاد كرده به طوری كه 
در برخی از روستاها با 80 درصد هدررفت آب مواجه 
نیازمند  و كاهش هدررفت  و شبكه  برای اصلاح  و  

اعتبارات كافی هستیم.
بختیاری خواستار تعیین تكلیف مدیریت دوگانه در 

خطوط انتقال و  تصفیه خانه های آب قم شد و مدیریت 
یكپارچه را در كاهش هزینه های تولید آب و انتقال آب 
مؤثر دانست. وی عمر بالای خط انتقال قدیمی آب 
سد 15 خرداد را یكی از چالش اصلی تأمین آب استان 
دانست و اظهار داشت: این خط نیازمند تعمیرات 
اساسی و جزو برنامه های اصلی شركت آب و فاضلاب 
پس از تعطیلات نوروزی است زیرا هر اتفاقی كه بر 
روی خط ایجاد شود منجر به قطع آب شهر خواهد 
شد. وی بهره برداری و نگهداری تاسیسات فاضلاب 
را جزو دغدغه های آبفا دانست و اظهار داشت: هر 
چند تلاش می كنیم از منابع داخلی برای جلوگیری 
از مشكلات بهره ببریم اما مجموعه استان باید شركت 
آب و فاضلاب را در این زمینه كمک كند. مدیرعامل 
شركت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به قرارگیری 
بر  كرد:  تاكید  زلزله  گسل  روی  بر  سالاریه  مخازن 
مترمكعب  به 120هزار  اساسی  نیاز  اساس  همین 
مخزن داریم كه در این زمینه نیز نیازمند تخصیص 
اعتبارات هستیم. وی در ادامه با اشاره به وضعیت 
موجود شبكه و تاسیسات فاضلاب، با بیان اینكه در 
حال حاضر 41 درصد جمعیت شهری تحت پوشش 
شبكه جمع آوری فاضلاب دارد، یادآور شد: سالانه 30 
میلیون مترمكعب پساب در تصفیه خانه های فاضلاب 

تولید می شود.
بختیاری بر لزوم استفاده از صنعت و فضای سبز 
گفت:  و  كرد  تأكید  شرب  آب  جای  به  پساب  از 

سیاست گذاری های استان باید محدودیت استفاده 
از آب شرب را برای صنعت ایجاد كند تا علاقه مندی 

به استفاده از پساب برای این مجموعه ها ایجاد شود.
جمع آوری  مشكلات  به  اشاره  با  همچنین  وی 
فاضلاب پردیسان اظهار داشت: مجوز ماده 23 برای 
دریافت  را  پردیسان  فاضلاب  تصفیه خانه  احداث 
كردیم كه 50 درصد هزینه اجرای این تصفیه خانه با 
دولت است و برای مابقی آنكه حدود 300 میلیون 
تومان است نیازمند كمک از سوی سایر بخش های 
استان هستیم. شهرک پردیسان در منطقه هشتم 
شهرداری قم و در جنوب غربی این شهر قم واقع  شده 
است، این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسكن 
و شهرسازی وقت تاسیس و در سال 1390 به یكی از 
مناطق شهرداری قم تبدیل شد. مدیرعامل شركت 
آب و فاضلاب استان قم خواستار افزایش اعتبار از 
محل تبصره های ماده واحده و هزینه های زیرساخت 
با توجه به زیان ده بودن شركت آب و فاضلاب و ابلاغ 
تعرفه های تكلیفی شد و خاطرنشان كرد: شركت آب 
و فاضلاب امكان هزینه در پروژه های ساخت مخازن 
جدید آب، تصفیه خانه و خطوط انتقال فاضلاب را 
ندارد. وی فرسودگی بالغ بر 300 كیلومتر شبكه های 
داشت:  ابراز  و  داد  قرار  موردتوجه  نیز  را  فاضلاب 
انتقال  خط  و  شبكه  برای  حادثه  وقوع  صورت  در 
مخاطرات زیست محیطی و اجتماعی ایجاد خواهد 

كرد و نیاز مبرم به تأمین اعتبار در این بخش است.

مدیرعاملشرکتآبوفاضلاباستانقممطرحکرد:
توسعهزیرساختهایفاضلاب۷نیازمندهزارمیلیاردریالاعتبار

علی دوعلم*

مدیرکل حفظ بافت های تاریخی کشور:

بافتتاریخیقمنیازمندنگاهکارشناسیاست
مدیركل حفظ و احیای بناها، محوطه ها و بافت های تاریخی كشور بر ضرورت 
نگاه كارشناسی به بافت تاریخی قم در چارچوب ضوابط  میراث فرهنگی تاكید 

كرد. 
سیدهادی احمدی روئینی در جلسه بافت تاریخی قم، هرگونه تصمیم در 
مورد بافت تاریخی قم را منوط به نگاه كارشناسی و قانونی دانست و افزود: بافت 
تاریخی 2.5 درصد از مساحت استان قم را تشكیل می دهد و هر نوع تصمیمی 
كه درباره محدوده بافت تاریخی قم گرفته شود مردم ساكن در این محدوده ها 

تحت تاثیرند.
وی در ادامه با بیان این كه یک دهم جمعیت استان قم در بافت تاریخی ساكن 
هستند، افزود: باید در بافت تاریخی به دنبال تراكم و تعریض نباشیم و هرگونه 
عملیات ساخت وساز در بافت تاریخی باید مطابق ضوابط  میراث فرهنگی باشد.
مدیركل حفظ و احیای بناها، محوطه ها و بافت های تاریخی كشور عنوان 
كرد: وجود 168 شهر تاریخی در ایران نشان از میراث گرانبهایی است كه 
تمدن ایران در دل خود جای داده است. وی اضافه كرد: شناسایی بافت های 
تاریخی كشور از جمله كارهایی بود كه در دهه 80 از سوی وزارت میراث فرهنگی 
كشور انجام شد و كارشناسان با استناد به نقشه های هوایی سال 1335 اقدام 
به شناسایی بافت های تاریخی كردند. احمدی روئینی گفت: از مشكلات 
بافت های تاریخی كشور استناد به طرح تفصیلی سال های گذشته بود كه پیش 
از این توسط استان ها تهیه شد و در بخش های مربوط به بافت های تاریخی فاقد 

حساسیت های لازم كارشناسی بوده است.
مدیركل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم هم در این 
جلسه با بیان این كه جلسات مشترک و متعددی با كمیسیون ماده 5 و سایر 

كارشناسان در خصوص تعیین تكلیف 315 هكتاری محدوده بافت تاریخی 
قم برگزار شده است، خواستار روشن شدن وضعیت بلاتكلیف محدوده بافت 
تاریخی قم شد و گفت: در این زمینه نیازمند وفاق مسئولان در سطح استانی و 
ملی در چارچوب ضوابط میراث فرهنگی هستیم.  علیرضا ارجمندی در ادامه 
بافت تاریخی را سرمایه ای مولد برای اشتغال و رونق گردشگری توصیف كرد و 
افزود: از نظرات كارشناسی و تخصصی شهرداری و شورای اسلامی شهر مقدس 
قم كه مغایرتی با قوانین حاكمیتی میراث فرهنگی نداشته باشد، استقبال 

خواهیم كرد.
ضرورت بازدید میدانی و تعیین ضابطه دقیق در محدوه بافت تاریخی 

و  هویت  از  جزئی  قم  تاریخی  گفت:بافت  جلسه  این  در  هم  قم  شهردار 
شناسنامه شهر است، اما آن چه اهمیت دارد در بازآفرینی شهری، منفعت مردم 

است.
سیدمرتضی سقائیان نژاد در ادامه با تاكید بر ضرورت بازدید میدانی و تعیین 
قم 2.5درصد  تاریخی  بافت   تاریخی گفت:  بافت  در محدوه  ضابطه دقیق 
مساحت محدوده شهری را در برگرفته است و نگاه شهرداری در موضوع بافت 
تاریخی ،اقتصادی نیست. وی خاطرنشان كرد: بافت تاریخی دركلانشهرهایی، 
چون قم باید مصوبه شورای اسلامی شهر و كمیسیون ماده پنج را داشته باشد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم هم با تاكید بر ضرورت حفظ 
بافت تاریخی قم ادامه داد: این بافت ها به منظور هویت بخشی شهری برای 

قرون آینده باید به عنوان یک جاذبه گردشگری حفظ شود.
ابراهیم معتمدی با انتقاد از نگاه صرف اقتصادی به بافت های تاریخی شهر 

گفت: اصولا اقتصاد این بافت ها باید در حوزه گردشگری تعریف شود.

خطیب جمعه قم گفت: امت اسلام عادی سازی 
و تلاش های  پذیرفت  را نخواهد  با اسراییل  روابط 
سران برخی كشورهای منطقه در عادی سازی، از 

حافظه تاریخی مسلمانان پاک نخواهد شد. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته 
نماز جمعه قم با بیان اینكه ما با تركیه ارتباط و دوستی 
دیرینه داریم و از افزایش همكاری استقبال می كنیم، 
بیان كرد: اقدام »رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور 
هرتزوگ«  »اسحاق  از  استقبال  و  دعوت  در  تركیه 

همتای اسرائیلی یک كار بسیار زشت بود.
وی بیان كرد: انتظار از تركیه این بود كه سیاست 
كاهش روابط با اسراییل را به سمت قطع كامل روابط 
هدایت كند نه اینكه با استقبال از مقامات این رژیم بر 
وجود چنین كشوری صحه بگذارد، چنین انتقاد از 
عربستان نیز در عادی سازی روابط با اسراییل وجود 

دارد.
اینكه  بر  تاكید  با  كشور  علمیه  های  مدیرحوزه   
موضع انقلاب ایران همواره بر حمایت از مظلوم و 
مبارزه با ظالم استوار بوده است، ابراز كرد: موضع 
ایران در جنگ بین اوكراین و روسیه مشخص بوده و 
جمهوری اسلامی همیشه مخالف جنگ است اما از 
استانداردهای دوگانه در این رویداد در عجب است، 

بسیاری از سازمان ها و كشورهایی كه در برابر جنایات 
یمن و سوریه و عراق سكوت كرده بودند در قبال این 

جنگ مواضع دیگری گرفته اند.
اعرافی در ادامه گفت: ما اعتقاد به روابط دوستانه 
متقابل  احترام  و  آذربایجان  جمهوری  و  ایران  بین 
داریم و این كشور را پاره تن اسلام می دانیم؛ جمعی 
آذربایجان در  و فقهای برجسته جمهوری  از علما 
زندان محبوس هستند، دولت آذربایجان بداند این 
علما و اندیشمندان همان افرادی هستند كه شما را 
در جنگ برابر ارمنستان یاری و كمک كردند و امروز 

شایسته نیست این علما زندانی باشند.
امام جمعه موقت قم خاطرنشان كرد: انتظار ما از 
افراد و قطع  این  آزادی  دولت جمهوری آذربایجان 
روابط با رژیم غاصب اسرائیل به عنوان یک حكم و 

توصیه قطعی اسلامی و قرآنی است.
عضو فقهای شورای نگهبان رهبری همچنین بیان 
داشت: كشتار و عملیات تروریستی متعدد اخیر در 
پاكستان و افغانستان دل همه را به درد آورده است، از 
كشور و دولت افغانستان و پاكستان انتظار داریم ریشه 
های تفكرات خشک مذهبی و برادركشی كه یكی از 

توطئه های همیشگی آمریكا است را بخشكاند.
وی همچنین با اشاره به بودجه سال آینده دولت 

گفت: در بودجه سال آینده باید نسبت به اشتغال و 
رونق تولید و ریشه كنی فقر توجه شود.

اعرافی در ادامه با اشاره نزدیكی به آغاز سال جدید 
شمسی، تصریح كرد: تامین میوه و ارزاق در كنار 
حفظ حریم عفاف و حجاب همزمان با نوروز در قم 

مورد توجه باشد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
توصیه اسلام بر تكریم و حفظ حقوق دیگران، گفت: 
در این خصوص ضعفا، فقرا، عالمان دینی و پدر و 

مادر جایگاه ویژه تری دارد.
امام جمعه موقت قم ادامه داد: حقوق و وظایفی 
كه اسلام به آنها توصیه كرده پایه های عقلانی دارد 

و صرفا یک توصیه ارشادی نیست.
اعرافی اضافه كرد: جایگاه وكمالات وجودی در یک 
فرد یا نقطه خاص، احسان و كمک و رعایت مسائل 
اجتماعی و خانوادگی سه مورد از اموری هستند كه 

حقوق و تكالیفی برای دیگران بوجود می آورد.
عضو فقهای شورای نگهبان رهبری با بیان اینكه 
تكالیف اجتماعی اسلامی برای جلوگیری از گسست 
حقوق  و  احترام  این  اگر  داد:  ادامه  است،  جامعه 
محترم شمرده نشود بین مردم و علما، حكومت و 

مردم و ثروتمندان و فقرا گسست و فاصله می افتد.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم  :

امتاسلامعادیسازیروابطبااسراییلرانخواهدپذیرفت
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مراقبتهایبعدازارتودنسی فوق تخصص بیماری های عفونی مطرح کرد:

توصیههایخاص
برایمسافرتهاینوروزی

فوق تخصص بیماری های عفونی گفت: افراد درسفر در محل های شلوغ حضور 
نیز در اماكن خلوت تر میل كنند، شست وشوی  را  نداشته باشند و غذای خود 
دست ها و صورت با آب بهداشتی و سالم و صابون نیز ازموارد مهم است؛ چراكه باید 

غیر از كرونا حواس مان به بیماری های انگلی نیز باشد. 
علی اسداللهی امین ، فوق تخصص بیماری های عفونی در برنامه »طبیب« گفت: 
با توجه به واكسیناسیون گسترده و تزریق سه دز توسط اغلب افراد، قرار شده كه 
امسال با شرط تزریق واكسن و رعایت پروتكل ها مسافرت ها انجام شود، اما در سفر 
علاوه بر كرونا و بیماری های تنفسی بیماری های دیگر عفونی نیز وجود دارد كه 

ممكن است افراد در سفر به آنها مبتلا شوند، لذا باید مراقب آنها نیز باشیم.
وی بیماری های سفر را به دو دسته كلی تقسیم كرد و گفت: این بیماری ها یكی 
شامل بیماری  های عفونی است و دیگری بیماری های غیرعفونی، بیماری های 
غیرعفونی مثل آب به آب شدن، مسائل آلرژیک و حساسیتی است، اما بیماری های 
مثل  شود؛  مشكل ساز  است  ممكن  آنها  به  درگیری  و  هستند  جدی تر  عفونی 
مشكلات تنفسی، سل، كرونا، آنفولانزا یا خیلی اوقات استفاده از آب های آلوده 

ممكن است باعث ایجاد عفونت و بیماری های عفونی و انگلی شود.
این پزشک متخصص عفونی تصریح كرد: لذا بهتر است در این شرایط افراد در 
محل های شلوغ حضور نداشته و غذای خود را نیز در اماكن خلوت تر میل كنند، 
شست وشوی دست ها و صورت با آب بهداشتی و سالم و صابون نیز از دیگر موارد 

مهم است؛ چراكه باید غیر از كرونا حواس مان به بیماری های انگلی نیز باشد.
وی تصریح كرد: لبنیات و ماست تازه نیز دستگاه گوارش را محافظت كرده و از 
گرمازدگی و اسهال پیشگیری می كند؛ البته در این مورد نیز باید از لبنیات پاستوریزه 
استفاده كرد، همچنین در سفر باید از غذاهای كم حجم استفاده شود، توصیه من 

این است كه حتما در سفر لیمو ترش به همراه داشته باشند و مرتبا مصرف كنند.
 اسداللهی امین  عنوان كرد: تزریق واكسن كزاز و دیفتیری هر 10 سال یكبار لازم 
است، بنابراین افراد در صورت ایجاد جراحت در سفر، حتما باید به مراكز درمانی 
مراجعه كرده و این واكسن ها را تزریق كنند؛ مثل اینكه در مورد گازگرفتگی سگ های 

ولگرد نیز باید واكسن هاری حتما تزریق شود.
این فوق تخصص بیماری های عفونی در مورد بیماری های گوارشی، یادآور شد: 
در مورد بیرون روی نیز در مراحل اولیه می توان از داروهای ضداسهال مثل لوپرامید 
استفاده كرد اما اگر بیماری طول كشید، خونی بود و تب ایجاد شد حتما باید 
آنتی بیوتیک نیز تجویز شود، همچنین در مناطقی كه احشام بیشتر وجود دارد 
امكان سرایت تب مالت وجود دارد، لذا حتما باید شیرهای تازه جوشانده شود و 

حواس  مسافران به انتقال این بیماری نیز باشد.
وی با اشاره به اینكه مسافران حتما به صورت مرتب از كرم ضد آفتاب استفاده 
كنند، تصریح كرد: افراد در مناطقی مثل شمال و اماكنی كه قصد خوابیدن در 
فضای سر باز را دارند در مورد مالاریا و سالک نیز مراقب باشند و حتما از پشه بند و 
توری و لباس های بلند استفاده كنند؛ چراكه مدتی است كه ابتلا به بیماری سالک 

افزایش پیدا كرده است.

به فشارخون پایین، هیپوتنشن نیز گفته می شود. بیشتر پزشكان می گویند اگر 
فشارخونتان پایین تر از mmHg 90/60 باشد یعنی فشارخونتان پایین است.

هم زمان با پمپاژ خون توسط قلب در سراسر بدن، فشاری كه این خون به دیوارهٔ 
رگ ها وارد می كند تغییر می كند. وقتی قلب خون را با فشار وارد رگ ها می كند، 
فشار بالاست، و وقتی قلب ریلكس است، فشار پایین است. فشارخون با معیار 

میلی متر جیوه )mmHg( اندازه گیری می شود.
به فشارخون پایین، هیپوتنشن نیز گفته می شود. بیشتر پزشكان می گویند اگر 

فشارخونتان پایین تر از mmHg 90/60 باشد یعنی فشارخونتان پایین است. 
آیا فشارخون پایین مشکل ساز است؟

افراد  این  است.  سلامتی  از  نشانه ای  پایین  فشارخون  افراد،  از  برخی  برای 
به طوركلی كسانی هستند كه فیتنس خوبی دارند و نبضشان كُند است. در مورد 

دیگر افراد، فشارخون پایین یک مسئله است.
اغلب، كسانی كه فشارخون پایین دارند می  توان انتظار داشت كه طول عمرشان 
بیشتر باشد. اما افرادی كه به طور مرتب علائم فشارخون پایین را دارند باید به 
پزشک مراجعه كنند. فشارخون پایین ناگهانی و شدید )شوک( می تواند مرتبط با 

عوارض جدی سلامتی باشد.
علائم فشارخون پایین چیست؟

. احساس سبكی در سر
. سرگیجه

. ضعف
. تاری دید

. رنگ پریدگی و سردی پوست
. خستگی

. از حال رفتن
این علائم می توانند زمانی روی بدهند كه هیچ كاری نمی كنید. این علائم 
معمولًا وقتی تغییر وضعیت می دهید، مثلًا می ایستید یا می نشینید رخ می دهند. 
اما اغلب علامتی از فشارخون پایین وجود ندارد و با معاینه یا هنگام بررسی دیگر 

عوارض و بیماری ها شناسایی می شود. فشارخون پایین می تواند در افراد سالمند 
كه بیماری دارند جدی تر باشد.

چه چیزهایی باعث پایین آمدن فشارخون می شود؟
جدای از برخورداری از یک فیتنس خیلی خوب، افراد در شرایط زیر می توانند 

دارای فشارخون پایین باشند:
. خیلی گرم شوند، چه به خاطر هوای گرم چه به دلیل حمام داغ یا پوشیدن لباس 
زیاد . حجم كم خونی كه در بدن گردش می كند، چه به دلیل اهدای خون، چه 

خونریزی زیاد و یا دهیدراته شدن . باردار بودن  . مصرف انواع داروها
برخی از بیماری ها نیز می توانند سبب پایین بودن فشارخون شوند:

اگر فشارخون پایینتان به دلیل عارضه ای است كه دارید، لازم است این عارضه 
درمان شود تا مشكل فشارخون پایینتان حل شود؛ اما اگر پایین بودن فشارخونتان 
ناشی از عارضهٔ خاصی نیست، درمانی هم لازم نیست. پزشک احتمالًا توصیه 
می كند پیشگیری هایی انجام دهید تا فشارخونتان افت نكند، مثلًا بدنتان همیشه 

هیدراته باشد، از حمام داغ استفاده نكنید یا ناگهان تغییر وضعیت ندهید
. داشتن یک واكنش آلرژیک

. مبتلا بودن به یک عفونت جدی
. داشتن عوارض قلبی

. ابتلا به اختلالی در سیستم عصبی یا سیستم غدد درون ریز )اندوكرین(
. داشتن دردی شدید

. داشتن كمبودهایی در مواد مغذی
نوع خاصی از فشارخون پایین به نام افت فشارخون وضعیتی وجود دارد. در این 
عارضه فشارخون فرد زمانی كه نشسته یا دراز كشیده نرمال است اما وقتی فرد 
تغییر وضعیت می دهد ناگهان فشارش افت می كند و احساس سرگیجه یا سبكی 
در سر دارد. همچنین وقتی فرد طولانی مدت بدون حركت می ایستد دچار افت 

فشارخون می شود.
افت فشارخون وضعیتی نسبتاً شایع است، خصوصاً در افراد سنین بالاتر. اگر 
این اتفاق اغلب برایتان می افتد یا دردسرهایی برایتان ایجاد می كند باید به پزشک 

مراجعه كنید.
فشارخون پایین چگونه درمان می شود؟

اگر فشارخون پایینتان به دلیل عارضه ای است كه دارید، لازم است این عارضه 
درمان شود تا مشكل فشارخون پایینتان حل شود؛ اما اگر پایین بودن فشارخونتان 
ناشی از عارضهٔ خاصی نیست، درمانی هم لازم نیست. پزشک احتمالًا توصیه 
می كند پیشگیری هایی انجام دهید تا فشارخونتان افت نكند، مثلًا بدنتان همیشه 

هیدراته باشد، از حمام داغ استفاده نكنید یا ناگهان تغییر وضعیت ندهید.
توصیه هایی برای درمان خانگی فشارخون پایین
. میان وعده بخورید و سعی كنید به گرسنگی نرسید

بین وعده های اصلی غذایی تان میان وعده های سالمی بخورید تا معده تان خالی 
نماند و دچار افت فشارخون نشوید. می توانید وعده های اصلی غذایی تان را به چند 
قسمت تقسیم كنید و طی روز مكرراً غذا بخورید. مثلًا اگر معمولًا سه وعده غذای 
اصلی می خورید، بهتر است آنها را به پنج وعده كوچک تر تقسیم كنید. این شیوه 

برای افرادی كه دیابت دارند نیز بسیار مفید است.
به اندازه کافی نمک دریافت کنید

نمک زیادی بد است اما از سویی دیگر بدنتان به مقدار كافی نمک نیاز دارد. رژیم 
غذایی روزانه شما باید دارای یک قاشق چایخوری نمک باشد و ضمناً از میوه ها 
و سبزی ها نیز به طور طبیعی نمک دریافت كنید. در تابستان اگر هر روز ورزش 
می كنید، همیشه یک بطری آب كه كمی آبلیمو و نمک در آن ریخته اید در دسترس 

داشته باشید. همچنان مراقب باشید كه بیشتر از اندازه نمک مصرف نكنید.
بیشتر مایعات بنوشید

معمول  از دلایل  یكی  بنوشید. دهیدراسیون  آب  لیتر  تا 3  روز حداقل 2  در 
فشارخون پایین است. 

کافئین هم مفید است
نوشیدنی های كافئین دار مانند چای یا قهوه می توانند موقتاً فشارخون را بالا 
ببرند. وقتی فشارخونتان ناگهان می افتد، یک فنجان قهوه یا چای می تواند مفید 
باشد. علت این اتفاق هنوز مشخص نیست اما گفته می شود كه كافئین برای 

افرادی كه فشارخون پایین دارند خوب است.
شیربادام بخورید

شب 5 تا 6 عدد بادام را بخیسانید و صبح پوستشان را بگیرید، بادام ها را پوره 
كرده و بجوشانید تا شیره اش گرفته شود. هر روز از این نوشیدنی بنوشید. شیربادام 
هیچ كلسترول یا چربی اشباعی ندارد و در واقع سرشار از چربی های سالمی مانند 

امگا 3 است. 
همراه وعده های غذایی تان کربوهیدرات های پیچیده بخورید

سعی كنید همراه غذایتان كربوهیدرات های پیچیده مانند جو دوسر، نان گندم 
كامل و جو به جای پاستا و نان سفید استفاده كنید.

آب هویج بنوشید
روزتان را با یک لیوان آب هویج تازه و عسل شروع كنید تا هم فشارخونتان در 

سطحی نرمال باشد و هم عملكرد كلیه و قلب تنظیم شود.
چای شیرین بیان بنوشید

یک راهكار خانگی و فوری دیگر برای فشارخون پایین، ریشه شیرین بیان است. 
شیرین بیان می تواند افت فشارخون ناشی از پایین بودن كورتیزول را تنظیم كند. 
ضمناً مصرف روزانه چای شیرین بیان می تواند علائم ناشی از خستگی مزمن را 

كاهش بدهد.
جوراب واریس بپوشید

كار جوراب واریس این است كه مقدار خون در پاها كاهش بیابد و كمک كند 
خون در تمام بدن بهتر توزیع بشود. جوراب واریس از درد و فشار ناشی از واریس 

می كاهد.

چرابایدهرمیوهرافصلخودشبخوریم؟دلایل پایین بودن فشارخون + راهكارهای پیشنهادی

مصرف میوه های تازه و فصل كه میزان تجمع مواد مفید در آن ها به اوج خود رسیده 
است و خواص مفید آن ها در بالاترین سطح خود قرار دارد، یكی از مهم ترین دلایل 

استفاده از میوه های فصل است.
كارشناسان تغذیه بر این باورند كه سالم ترین غذا های دنیا، غذا هایی هستند كه از 
مواد طبیعی و فصلی تهیه می شوند، زیرا تغییراتی كه در نتیجه گذر فصول از بهار به 
تابستان و یا از پاییز به زمستان ایجاد می شوند، برای حفظ تعادل در منابع طبیعی زمین 

و اشكال مختلف حیات در آن، لازم و ضروری است.
اما متاسفانه امروزه خیلی راحت، خوردن مواد غذایی فصلی مانند میوه ها و سبزی ها 
را فراموش كرده ایم، زیرا اكثر آن ها در تمام فصول سال در دسترس مان هستند، مثلا در 
تابستان گوجه فرنگی مزرعه ای می خوریم و در زمستان گوجه فرنگی گلخانه ای و دیگر 
برایمان مهم نیست كه نوع اول خوش مزه تر است و ارزش غذایی بالاتری دارد )حاوی 

ویتامین C و تركیبات فنولی بیشتری است(.
میوه های گلخانه ای کمبود ویتامین دارند

جالب است بدانید از آنجا كه گوجه فرنگی گلخانه ای، نور خورشید را به صورت 
مستقیم دریافت نمی كند، با كمبود بسیاری از ویتامین ها و مواد مغذی ها روبه رو است.

در عین حال، بسیاری از محصولات فصلی برای عرضه در فصل های گوناگون، در 
انبار ها و با شرایط ویژه )دمای زیر صفر درجه، تزریق گاز co 2 به محیط انبار، محلول 
پایشی كلسیم و ...( نگهداری می شوند و مثلا شما می توانید توت فرنگی را كه یک میوه 
تابستانی است، در فصل پاییز مصرف كنید، اما باید بدانید كه با گذشت زمان از ارزش 

غذایی میوه كاسته شده و در واقع با نوع فصلی آن قابل مقایسه نیست.
برخی میوه ها با انبارداری ارزش غذایی خود را حفظ می کنند

البته نمی توان گفت كه انبارداری ارزش غذایی تمام میوه ها را كاهش می دهد؛ مثلا 
سیب، كیوی و گلابی وحشی بر اثر انبارداری تقریبا همه ارزش غذایی خود را حفظ 
می كنند. گاهی دیده می شود كه گروهی از میوه ها شامل توت فرنگی، آلبالو، گیلاس،  
هلو و گلابی، صیفی جات مانند باقلا، لوبیاسبز،  نخودفرنگی،  بامیه، هویج و سبزیجاتی 
مانند جعفری، نعنا و ترخون به روش های مختلف )به ویژه روش IQF( منجمد می شوند 
كه این انجماد ضمن حفظ خواص ظاهری محصولات، ارزش غذایی آن ها را تا حد 
بنابراین  دارد؛  كاربرد  نیز  از كشور ها  بسیاری  در  این روش  و  زیادی حفظ می كند 

نمی توان گفت كه همه محصولات غیرفصلی، فاقد ارزش غذایی هستند.
حتی این انبارداری در بسیاری از مواقع موجب می شود تا افراد در فصول دیگر هم 
میوه هایی را مصرف كنند كه در آن فصل خاص به طور طبیعی موجود نیست، اما نباید 
در كنار این محصولات، مصرف میوه های فصلی فراموش شود، زیرا حاوی حداكثر 
میزان ویتامین ها هستند، هیچ گونه افزودنی و نگه دارنده ای ندارند، دارای طعم و كیفیت 
مناسبی بوده، ماندگاری بیشتری دارند و دیرتر از میوه های انباری، گلخانه ای، یخ زده 
و... خراب می شوند. در بسیاری از مواقع نیز میوه های فصلی برای نگه داشتن در انبار 
و عرضه در فصل های دیگر، نارس چیده می شوند و هیچ وقت فرصتی پیدا نمی كنند تا 
ارزش غذایی، عطر و طعم واقعی خود را به دست آورند، زیرا گیاه آن قدر وقت نداشته تا 
تمام تركیبات لازم را در میوه اش بپروراند، مثلا میوه هایی كه به دلیل صادرات به مناطق 

دوردست، به طور تقریبا نارس چیده می شوند، دارای چنین شرایطی هستند.
این مسئله زمانی بیشتر خود را نشان می دهد كه به این مسئله دقت داشته باشیم كه 
مصرف میوه ها تازۀ فصل سبب عدم نیاز به مواد شیمیایی نگهدارنده، پوشش دار كردن 
میوه ها، استفاده از سموم، آفت كش ها، و نگهداری طولانی مدت در انبار و سردخانه 
خواهد شد و طبیعتا موجب كاهش كاربرد مواد شیمیایی در مورد میوه های فصل 
خواهد شد. از سوی دیگر عدم استفاده از سازه های انبار و سیستم های نگهدارنده، 
چون سردخانه و … سبب كاهش مصرف انرژی، سوخت و تولید گاز های گلخانه ای، 
طبیعت  دوستدار  روش های  با  مطابق  كه  می گردد  محصول  طولانی مدت  دپوی 

محصول می شود.
مصرف میوه های فصل توصیه ای علمی است

علاوه بر این موارد به دلیل تازه تر بودن میوه در فصل، محصولات از طعم، عطر و ظاهر 
بهتری برخوردار هستند. همچنین براساس یک نظریه، میوه های هر فصلی دارای 

خواصی سازگار با آن فصل هستند و تاثیری مضاعف بر سلامتی انسان و بدن دارند.
برای مثال میوه هایی كه دارای سطح بالاتری از ویتامین ث هستند، در فصل پاییز 
كه احتمال ابتلا به سرماخوردگی افزایش می یابد بالاتر است و یا میوه های پر آب در 
فصل گرم تابستان بیشتر می رسند. ضمن اینكه كیفیت و میزان تركیبات موجود در 
میوه با تغییر فصول مختلف تغییراتی را نشان می دهد و همواره در فصل رسیدن طبیعی 
در متعادل ترین و بهترین سطح خود یافت می شود؛ بنابراین مصرف میوه های فصل 

توصیه ای علمی و مطابق با چرخه طبیعی حیات در كره زمین است.
تفاوت محصولات فصلی و غیرفصلی

گلخانه ای هستند
بازار موجودند، عموماً  در  از فصول خود  اغلب در فصولی غیر  در  میوه هایی كه 

گلخانه ای هستند، میوه های گلخانه ای:
ارزش غذایی كمتری دارند )از ویتامین C و تركیبات فنولی كمتری برخوردارند(.

نور خورشید را به صورت مستقیم دریافت نمی كنند و و از نظر بسیاری از موادمغذی 
دچار كمبودند.

عطر و طعم واقعی ندارند
غالباً محصولات و میوه های فصلی برای نگهداری در انبار و عرضه در فصل های 
پیدا  فرصت  و  می شوند  چیده  نارس  دوردست،  نقاط  به  ارسال  جهت  یا  گوناگون 

نمی كنند ارزش غذایی، عطر و طعم واقعی خودشان را به دست آورند.
خواص و ارزش غذایی آن ها تغییر می کند

نوع نگهداری ویژه میوه ها در فصلی غیر زمان اصلی آن ها )نگهداری طولانی مدت در 
انبار، دمای زیر صفر درجه، تزریق گاز CO 2 به محیط انبار و ….( باعث كاهش خواص، 
كیفیت و ارزش غذایی اولیه می شود و باعث می گردد ویتامین های محلول در آب به 

ویژه ویتامین c در میوه ها آسیب ببیند.
دارای مواد نگهدارنده مضر هستند

گاهی برای نگهداری طولانی مدت و افزایش عمر میوه ها جهت عرضه در فصول دیگر 
سال، از مواد نگهدارنده ای، چون پارافین استفاده می كنند كه با این كار، شكل طبیعی 
میوه ها از بین می رود، كیفیت میوه ها كاهش پیدا می كند و علاوه براین یک سری مواد 

شیمیایی مضر به بدن اضافه می شود.
سازگار با طبیعت بدن نیستند

به طور مثال: شخصی كه طبیعت دستگاه گوارشش سرد است وقتی در فصل سرد 
سال نیز، محصولاتی كه در این فصل رشد نمی كنند و طبع سردی هم دارند مانند توت 
فرنگی، آلبالو، هندوانه، خیار، گوجه فرنگی… بخورد، دچار دل پیچه و دل درد و نفخ 

می شود.
میوه های هر فصلی دارای خواصی سازگار با آن فصل هستند برای مثال:

میوه های دارای ویتامین ث، در فصل پاییز و زمستان كه احتمال ابتلًا سرماخوردگی 
بیشتراست، بهترند. یا میوه های پرآب در فصل تابستان بیشتر و بهتر می رسند.

همچنین، هضم و جذب هر میوه در فصل خودش، بهتر است.- قیمت بالایی دارند
محصولات و میوه های عرضه شده غیرفصلی عموماً قیمت بالایی دارند در حالی كه 
میوه های فصلی، به دلیل فراوانی و به فصل بودن، قیمت آن پایین تر و متعادل تر است.

بنابراین تا می توانید از میوه های فصلی استفاده كنید كه حداكثر ارزش غذایی را 
دارند و این موضوع را برای كودكان، نوجوانان و سالمندان جدی تر بگیرید؛ زیرا حاوی 
حداكثر میزان ویتامین ها هستند، هیچ گونه افزودنی و نگه دارنده ای ندارند، دارای طعم 
و كیفیت مناسبی بوده، ماندگاری بیشتری دارند و دیرتر از میوه های انباری، گلخانه ای، 

یخ زده و… خراب می شوند.
این مسئله زمانی بیشتر خود را نشان می دهد كه به این مسئله دقت داشته باشیم 
كه مصرف میوه ها در فصل خودش، سبب عدم نیاز به مواد شیمیایی نگهدارنده، 
پوشش دار كردن میوه ها و نگهداری طولانی مدت در انبار و سردخانه خواهد شد و 

طبیعتاً موجب كاهش كاربرد مواد شیمیایی در مورد میوه های فصل خواهد شد.
چون  نگهدارنده،  سیستم های  و  انبار  سازه های  از  استفاده  عدم  دیگر  سوی  از 
سردخانه و … سبب كاهش مصرف انرژی، سوخت و تولید گاز های گلخانه ای، دپوی 
طولانی مدت محصول می گردد كه مطابق با روش های دوستدار طبیعت محصول 
می شود. خداوند متعال، ترتیب فصول و میوه های هر فصل را آن چنان پشت سر هم 

قرار داده است كه هر فصل، خوراک مورد نیاز همان فصل را با خودش می آورد.

سلامت
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دادستان عمومی و انقلاب قم از اشتغال به كار 62 
درصدی محكومان این استان خبر داد و گفت: 2 هزار 
زندانی در 90 مركز اشتغال و كارگاه استان مشغول به 

كار و كسب درآمد می باشند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن غریب در بازدید 
گروهی از مسئولان قضایی و اجرایی استان از مراكز 
اشتغال زندانیان استان، ضمن بیان مطلب فوق افزود: 
سازی،  انسان  زندانیان،  تربیت  و  اصلاح  بازپروری، 
توانمندسازی، حرفه آموزی و مهارت آموزی از اهداف 

این طرح است.
شامل  زندانیان  اشتغال  طرح  داشت:  بیان  وی 
و  كار  محیط  در  اشتغال  زندان،  داخل  در  اشتغال 
كارگاه های خارج از زندان و اشتغال پس از خروج و 

آزادی آنان است.
دادستان قم با اشاره به بازدید اخیر بنیامین محمدی 
دادیار ناظر بر زندان های استان و بنیاد تعاون و انجمن 
حمایت از زندانیان از سه كارگاه اشتغال پایدار زندانیان، 
و  فعالیت  میدانی وضعیت  بررسی  منظور  به  گفت: 
مشكل های واحدهای تولیدی و صنعتی همكار در 
طرح اشتغال زندانیان، جلسه ها و بازدیدهای دوره ای 
و  كارفرمایان  با  استان  اجرایی  و  قضایی  مسئولان 
طور  به  استان  تولیدی  واحدهای  باز  رای  زندانیان 
مستمر برگزار، و به صورت چهره به چهره، مسائل كاری 

و قضایی آنها از نزدیک پیگیری می شود.
 غریب اجرای این طرح در استان را در كشور بی بدیل 

از صنعتگران،  تعدادی  با همكاری  افزود:  و  دانست 
كارگاه های اشتغال در زندان های مركزی، اردوگاه و بند 
نسوان و كانون اصلاح و تربیت استان تجهیز شده اند 
كه در مجموع 30 كارگاه و 1363 زندانی در داخل 
زندان مشغول به فعالیت هستند كه این مراكز شامل 
تولید  مبل،  تولید  خیاطی،  دستی،  صنایع  كارگاه 
مونتاژ  فنرسازی،  فلزی،  صنایع  و  آهنگری  صندل، 
اسباب بازی، قالی بافی، چرم دوزی و تولید تم تولد 

است.
 این مقام قضایی با اعلام اینكه با تعدادی از شركت ها 
اشتغال  برای  قراردادهایی  استان  كارخانه های  و 
زندانیان رای باز منعقد شده است اظهار داشت: بیش 
از 700 نفر از محكومان در 54 كارگاه اشتغال طرف 
قرار داد با انجمن حمایت از زندانیان و بنیاد تعاون و 
مراكز تحت نظارت دادسرای استان مشغول به فعالیت 
هستند كه 80 درصد از درآمدشان به خانواده های آنان 

و رد مال احتمالی شاكیان آنها تعلق می گیرد.
دادستان قم با قدردانی از نقش تاثیرگذار و محوری 
واحد نظارت بر زندان استان، اداره كل زندان ها، بنیاد 
تعاون و انجمن حمایت از زندانیان استان در اجرای 
موفق این طرح بیان داشت: فعالیت زندانیان رای باز 
شاغل در مراكز به صورت كامل رصد و كنترل می شود 
و تدابیر و دستورالعمل های ویژه ای به منظور مراقبت از 
زندانیان و پیشگیری از وقوع جرم احتمالی اندیشیده و 

در حال اجراست.

غریب به برگزاری دوره های آموزش فنی و حرفه ای 
در زندان و اعطای گواهینامه های آموزشی به زندانیان 
اشاره كرد و افزود: زندانیان مهارت دیده بعد از آزادی از 
طریق مركز مراقبت بعد از خروج زندانیان برای دریافت 

تسهیلات بانكی معرفی خواهند شد.
زندگی  به  بازگشت  و  مالی  استقلال  قم  دادستان 
سعادتمندانه پس از آزادی از زندان و پیشگیری از تكرار 
جرم را از دستاوردهای طرح اشتغال زندانیان خواند و 
خاطر نشان كرد: طرح اشتغال پس از خروج و آزادی 
عملیاتی  نزدیک  آینده  در  و  شده  تدوین  زندانیان، 

خواهد شد.
وی به توسعه طرح اشتغال زندانیان در سال آینده 
اشاره و ابراز امیدواری كرد: با توجه به ظرفیت ها و 
آمادگی  اعلام  و  استان  در  موجود  های  ساخت  زیر 
سرمایه گذاران و قراردادهایی كه منعقد شده، زمینه 
اشتغال برای زندانیان بیشتری در آینده نزدیک فراهم 
شده است و هدف گذاری در سال آینده، اشتغال 80 

درصدی زندانیان خواهد بود.
كار  به  اشتغال  را  طرح  این  دیگر  مرحله  غریب   
خانواده های زندانیان عنوان كرد و گفت: برای تقویت 
بنیه خانواده های محكومین زندانی، طرح اشتغال 
خانواده زندانیان در قالب مشاغل خانگی از قبیل قالی 
بافی، تولید سبزیجات و میوه های خشک، بسته بندی 
محصول های فرهنگی و دیگر مشاغل در دستور كار 

دادسرای قم برای حمایت از زندانیان می باشد.

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

اشتغالبهکار۶۲درصدیمحکوماندراستانقم

 كنگره بین المللی »گام دوم انقلاب اسلامی از منظر قرآن و حدیث« كه روز پنجشنبه 
با پیام مقام معظم رهبری و رییس جمهوری اسلامی ایران و رونمایی از آثار كنگره و 

تجلیل از نویسندگان برتر برگزار شده بود، به كار خود پایان داد. 
معاون علمی كنگره بین المللی »گام دوم انقلاب اسلامی از منظر قرآن و حدیث« 
در بخشی از این كنگره، بیان كرد: بیش از یكهزار و 80 مقاله به دبیرخانه این همایش 

ارسال شده بود كه در نهایت 27 مقاله به عنوان مقالات برتر برگزیده شدند.
حجت الاسلام محمد امینی طهرانی ادامه داد: این كنگره محل جمع جهاد علمی، 
جهاد تبیین، مدیریت جهادی و مجاهدت اقتصادی است، بیش از 70 داور و ارزیاب 
از ابتدای این كنگره از سه سال گذشته بصورت جهادی اقدامات مربوطه به كنگره را 

برعهده داشتند.
امینی طهرانی خاطرنشان كرد: این كنگره از یک نظر محل ارائه آثاری بود كه توسط 
نوقلمان دانشگاهی و حوزوی نگاشته شده است؛ افزون بر 100 مقاله این كنگره 

نخستین تجربه اندیشمندان در تدوین مقاله بوده است.
وی با اشاره كمیسیون های این كنگره گفت: این كنگره از 9 كمیته »آینده پژوهی«، 
»بانوان«، »دانش های قرآنی و حدیثی«، »انقلاب اسلامی از منظر شرق و غرب«، 

»سبک زندگی«، »تمدن و قرآن و حدیث«، »علوم روز و قرآن و حدیث«، »علوم عقلی« 
و »بین الملل« تشكیل شده بود كه طی نوبت عصر جمع بندی این كمیسیون های 

انجام گرفت.
معاون علمی كنگره بین المللی »گام دوم انقلاب اسلامی از منظر قرآن و حدیث« 
اظهار داشت: بیانیه گام دوم انقلاب صرفا مختص به داخل كشور نیست و به همین 
منظور یكی از كمیسیون های اصلی این كنگره، بخش بین الملل بود كه آثار این 

كمیسیون در 4 جلد كتاب منتشر خواهد شد.
طهرانی امینی بیان داشت: افزون بر 600 مقاله كنگره بین المللی »گام دوم انقلاب 
اسلامی از منظر قرآن و حدیث« توسط بانوان دانشگاهی و حوزوی به دبیرخانه ارسال 
شده است، توجه به نقش بانوان در عرصه گام دوم و نیازهای روز جامعه از ویژگی های 
مهم مقالاتی است كه توسط بانوان تدوین شده است. وی در پایان بیان كرد: در نهایت 
300 مقاله برتر این كنگره در 22 جلد كتاب منتشر شده است. كنگره بین المللی »گام 
دوم انقلاب اسلامی از منظر قرآن و حدیث« روز پنجشنبه با پیام مقام معظم رهبری 
و رییس جمهوری اسلامی ایران، رونمایی از آثار كنگره، تجلیل از نویسندگان برتر و 

سخنرانی شخصیت های علمی به كار خود پایان داد.

کنگره»گامدومانقلاباسلامیازمنظرقرآنوحدیث«درقمپایانیافت

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :

رویدادهنری»هواداریم«باحضور
۲00هنرمندملیبرگزارمیشود

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمكران از حضور 200 هنرمند ملی در رویداد 
هنری »هواداریم« خبر داد و گفت: این رویداد در قالب های مختلف هنری به مدت 

سه روز در مسجد مقدس جمكران برگزار می شود. 
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی در اجتماع هیات مذهبی استان قم، با تاكید 
بر اینكه جشنواره ها و مسابقات متعددی در ایام نیمه شعبان در حال برگزاری است 
افزود: رویداد بزرگ هنری با حضور 200 هنرمند از سراسر كشور و در هشت كارگاه 

مختلف هنری از فردا 20 اسفندماه جاری آغاز می شود.
وی با بیان اینكه امسال در مسجد مقدس جمكران در سه حوزه برنامه های خود را 
طراحی كرده ایم، اظهار كرد: توسعه جشن های مسجد جمكران از یک روز به بیش 
از 10 روز از میلاد سیدالشهدا)ع( تا میلاد امام زمان)عج( یكی از این برنامه هاست 
كه در طول این روزها جشن های متعددی با محوریت ایران همدل و با حضور هیئات 

مذهبی استان های مختلف ترتیب می یابد.
وی با بیان اینكه تنها در شبی كه عزیزان ما از اصفهان مهمان مسجد مقدس 
جمكران هستند 220 دستگاه اتوبوس و بالغ بر 9 هزار نفر عهد انتظار با مهدی 
موعود)عج( خواهند بست گفت: در شب های دیگر نیز از استان البرز 5 هزار نفر 
و استان مركزی دو هزار نفر به مسجد مقدس جمكران مشرف می شوند تا با امام 
زمان عهد ببندند. همچنین گردهمایی جوانان عاشورایی با حضور 3 هزار نفر برگزار 
می شود. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمكران با بیان اینكه جشن ویژه ملیت های 
مختلف نیز در طول این دهه در مسجد مقدس جمكران برگزار می شود گفت: 

همایش های متعدد اقشار و زنان وغیره نیز در این ایام در حال برگزاری است.
حسین آبادی با اشاره به این كه پیاده روی بزرگ صبح روز نیمه شعبان نیز با مشاركت 
ویژه هیئات مذهبی استان برگزار می شود افزود: با توجه به اینكه موكب های متعدد 
در بلوار پیامبر اعظم داریم از ساعت 8 صبح روز نیمه شعبان پیاده روی از ابتدای بلوار 

آغاز شده و در مسجد جمكران نیز جشن ویژه ای ترتیب می یابد.
وی یادآور شد: هشتگ »به عشق مهدی هواداریم« امسال طراحی شده و قرار 
است فرهنگ سازی بین مردم صورت گیرد كه هوادار یكدیگر باشند؛ ما نمی توانیم 
هودار پدر و مادر، همسر، فرزندان، فقرا و نیازمندان و دوستان نباشیم و بگوییم منتظر 
ظهوریم. حسین آبادی در پایان سخنان خود تصریح كرد: در روایات هم تاكید شده 
كه شیعه و مسلمان باید از وضع همسایگان خود خبر داشته باشد و شایسته نیست 
همسایه ما نان شب نداشته باشد و ما سیر بخوابیم. پس بنای امسال ما این است كه 
همه این فرهنگ را در زندگی خود جاری كنند كه به عشق امام زمان)عج( گره از یک 

یا چند نفر بگشاییم.
 

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم خبرداد:

آمادگیحداکثریناوگانحملونقل
عمومیومراکزاقامتیدرایامنیمهشعبان

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم از آمادگی حداكثری ناوگان حمل و نقل 
عمومی و مراكز اقامتی قم در ایام نیمه شعبان خبر داد. 

ابوالقاسم مقیمی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین كه ویژه نیمه شعبان در سالن 
جلسات مسجد مقدس جمكران برگزار شد، افزود: تمامی ظرفیت های خدماتی، 

اسكان و حمل و نقل عمومی در این ایام آماده خدمت رسانی به مردم می باشند .
وی با اشاره به اختصاص بیش از دویست و پنجاه اتوبوس داخل شهری برای جابه 
جایی خودرویی و اختصاص لاین رفت بلوار پیامبر اعظم )ص( برای زائرین پیاده، بر 

لزوم هماهنگی نهادهای خدمات رسان برای رفاه حال زائرین تاكید كرد.
مقیمی در ادامه از ادارات دولتی و نهادهای مردمی دست اندركار خواست تا برنامه 
ها و خدمات خود را رسانه ای كرده و در خصوص برنامه های فرهنگی و مسیرهای 

تردد پیاده و سواره اطلاع رسانی كنند.
میزبانی از زائرین نیمه شعبان در دستور کار همه ادارات دولتی

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم نیز در این جلسه میزبانی شایسته 
از زائرین نیمه شعبان را در دستور كار همه ادارات دولتی دانست.

احمد حاجی با تاكید بر لزوم آمادگی تمام ادارات و نهادهای دولتی و مردمی برای 
خدمت رسانی به زائرین نیمه شعبان،اضافه كرد: همه ظرفیتها چه در حوزه اسكان، 
حمل و نقل و نیروی انسانی باید بصورت جهادی در این ایام برای خدمت رسانی 

هرچه مطلوب تر بسیج شوند.
وی بر استفاده از ظرفیتهای خودجوش مردمی تاكید كرد و افزود: هركجا كه مردم 

در صحنه ها حاضر شدند؛ بهترین عملكرد را ارائه نموده اند.
 

معاون اداره کل میراث فرهنگی ،گردشگری و صنایع دستی استان قم:

نظارتبراماکناقامتیوگردشگری
تشدیدمیشود

معاون گردشگری اداره كل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از 
تشدید طرح نظارت بر اماكن اقامتی و گردشگری استان در ایام نیمه شعبان و نوروز 

1401 خبر داد. 
مهدی نصراصفهانی در جلسه كمیته اجرایی ستاد تسهیلات زائران ویژه  نیمه 
شعبان و نوروز 1401 افزود: شهر قم با داشتن 36 هتل، 26 هتل آپارتمان، 74 
مهمانپذیر و 108 خانه مسافر و در مجموعه با 244 واحد اقامتی تحت نظارت 
اداره كل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  استان آماده میزبانی از زائران 

جشن نیمه شعبان و مسافران نوروزی است.
وی با بیان این كه یكی از مهم ترین اركان سفر و گردشگری، موضوع اقامت و 
بحث اسكان مسافران است، ادامه داد: از آنجا كه مراكز اقامتی رسمی، جوابگوی 
نیاز مسافران قم در جشن نیمه شعبان نیست،برای ارائه خدمات مطلوب  از ظرفیت 
ادارات، آموزش و پرورش، اوقاف و امورخیریه، ورزش و جوانان، امور مساجد، مسجد 

مقدس جمكران و حرم مطهر حضرت معصومه )س( استفاده خواهیم كرد.
وی عنوان كرد: ریاست كمیته اسكان مسافران، به منظور بهسازی، آماده سازی 
و سامان دهی مراكز اسكان مسافران و گردشگران با اداره آموزش و پرورش است و 
اداره كل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی علاوه بر دبیری كمیته اسكان، 
دبیری ستاد تسهیلات زائران را نیز بر عهده دارد كه این امر می تواند اقدامی مثبت 

برای حمایت از تاسیسات اقامتی رسمی تحت نظارت این اداره باشد.
نصر اصفهانی با بیان این كه پس از دو سال محدودیت كرونایی در نیمه شعبان 
امسال شاهد حجم زیاد سفرها به  استان قم خواهیم بود، تصریح كرد: نظارت ها 
همراه با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در تمامی امكان اقامتی و گردشگری بیش 

از پیش از سوی معاونت گردشگری قم تشدید و پیگیری می شود.
وی بیان كرد: از وظایف معاونت گردشگری، آماده سازی و نظارت بر مراكز اقامتی 
به لحاظ كیفی و كمی، هماهنگی و هم افزایی با ادارات مختلف كه در زمینه اسكان 
یا رفاه مسافران و گردشگران دارای ظرفیت هستند، كنترل نرخ گذاری واحدهای 

اقامتی و اطلاع رسانی نرخ مصوب با همكاری بخش خصوصی است.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

۱۴0موکبنیمهشعبان
دربلوارپیامبراعظم)ص(برپامیشود

مدیركل تبلیغات اسلامی استان قم با اشاره به تدابیر انجام شده جهت خدمات 
رسانی به زائران جشن نیمه شعبان از برپایی 140 موكب در بلوار پیامبر اعظم)ص( 

این شهر ویژه این ایام خبر داد. 
حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده روز پنجشنبه در گفت و گویی اظهار كرد: اداره 
كل تبلیغات اسلامی و تشكل های مردمی استان امسال در برنامه های نیمه شعبان 
نقش محوری دارند. وی افزود: در ایام نیمه شعبان امسال 141 موكب در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( جانمایی شده كه از این تعداد، 61 موكب متعلق به استان قم، 30 موكب 
اتباع خارجی از كشورهای افعانستان، سوریه، آفریقا و غیره و 50 موكب از 50 شهر 
سراسر كشور با هماهنگی شورای هیات های مذهبی استان ها برای خدمت رسانی به 

مشتاقان و زائران اعلام آمادگی كرده اند.
مدیركل تبلیغات اسلامی استان قم بیان داشت: همچنین مجوز برپایی 79 موكب و 

ایستگاه صلواتی برای خدمت رسانی در سطح شهر قم صادر شده است.

مدیر حوزه های علمیه کشور:

انقلاباسلامیبسیاریازدوگانههای
غیرقابلجمعراحلکرد

 مدیر حوزه های علمیه كشور با اشاره به برخی از مهمترین عوامل قدرت و ثبات 
جمهوری اسلامی ایران طی 4 دهه اخیر، گفت: حل دوگانه های غیر قابل جمع در 

گذشته توسط انقلاب ایران از ویژگی های مهم جمهوری اسلامی است. 
آیت الله علی رضا اعرافی روز پنجشنبه در كنگره بین المللی »گام دوم انقلاب 
اسلامی از منظر قرآن و حدیث« در قم، افزود: به هر میزان كه انقلاب و نهضت 
های اجتماعی مراتب صعود بیشتری را در مسیر كمال سپری كنند و ظرفیت هضم 

متضادها در آن بیشتر شود، قدرت حل بین پارادوكس ها در آن قوی تر می شود.
وی بیان كرد: دو گانه هایی مانند دین-دنیا، دین- علم، مذهب- امت، ملیت- 
عدالت،  پیشرفت-  ثابت-متغیر،  دین-سیاست،  انقطاع،  اصالت-  اسلامیت،  
توسعه- استقلال، برون گرایی- درون گرایی، مردم- ولایت، امت-مذهب، پایداری بر 
اصول و ایجاد تغییرات اجتماعی و برخی دوگانه های دیگر سبب شده تا كشورهای 
اسلامی طی دو قرن اخیر نتوانند بر روی پای خود بایستند در حالی كه این دوگانه و 
متضادها در انقلاب اسلامی حل و هضم شده است. عضو مجلس خبرگان رهبری 
دوگانه امت و مذهب در سالهای اخیر با افراط و تفریط های صورت گرفته آن سبب 
خسارت و دوری مسلمانان از یک دیگر شده است، یادآور شد: این قبیل دوگانه ها 
طی قرون اخیر سبب خسارت و عقب ماندگی های جبران ناپذیری برای ایران و سایر 
ملت های اسلامی شده است. امام جمعه موقت قم ادامه داد: در نظام اسلامی 
و بر مبنای اندیشه ولایت فقیه، دوگانگی ها قابل تفسیر شده است كه این به نوبه 
خود یک اقدام بزرگ در مسیر تشكیل تمدن نوین اسلامی است، انقلاب اسلامی 
اندیشه ای به جهان معاصر معرفی كرده كه دوگانه ها را حل كرده و قابل توجه در 
روابط سیاسی و بین المللی است. اعرافی عنوان كرد: علت اینكه اغلب كشورهای 
استكباری با انقلاب اسلامی ایران به مقابله برخااستند بخاطر این بود كه انقلاب 
این دوگانه ها را حل كرد و دو گانه جدیدی بین اسلام و استكبار بوجود آورد. مدیر 
حوزه های علمیه كشور گفت: از ویژگی های مهم انقلاب اسلامی ایران پافشاری بر 
اصول و هویت اصیل اسلامی در كنار توجه و اصالت بخشی به اصل تغییر و حركت بر 
محور اقتضائات جهان معاصر است. وی با تاكید بر اینكه تمدن نوین اسلامی نیازمند 
جهاد علمی و مدیریت جهادی است، گفت: پایه ریزی تمدن نوین اسلامی نیازمند 
جهاد تبیین و جهاد تعمیق معرفتی و جهاد عملی نیازمند است. اعرافی در پایان 
گفت: انقلاب اسلامی ایران از نقطه صفر آغاز شد و رژیم پهلوی كاملا وابسته به خارج 
بود و از طرفی انقلاب اسلامی با مكاتب غرب و شرق نیز در تعارض بود و انقلابیون 

نیز تا پیش از آن هیچ تجربه ای از كشورداری در قالب یک نظام سیاسی نداشتند.
 

مدیر حوزه های علمیه خواهران:

حوزهعلمیهبایدشتابدهنده
بیانیهگامدومباشد

 مدیر حوزه های علمیه خواهران كشور نقش مهم حوزه در بیانیه گام دوم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: حوزه علمیه باید شتاب دهنده گام دوم انقلاب باشد و برنامه 

های شتاب دهی باید بصورت كامل از متون متقن دینی استخراج شود. 
كنگره  در  پنجشنبه  روز  پور  بهجت  عبدالكریم  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
بین المللی »گام دوم انقلاب اسلامی از منظر قرآن و حدیث« در قم، افزود: برای 
تحقق بیانیه گام دوم انقلاب در مرتبه نخست لازم است هر فردی جایگاه خود را در 

آن به درستی شناخته و بر مبنای آن ایفای نقش كند.
مدیر حوزه های علمیه خواهران كشور ادامه داد: انقلابی گری امروز حوزه علمیه 
در تحقق بیانیه گام دوم انقلاب در عرصه های مختلف معنا پیدا می كند و اگر حوزه 

ذره ای از این مسیر منحرف شود هم به خود و هم به انقلاب خسارت خواهد زد.
بهجت پور اظهار داشت: معنویت و بازكردن افق دید مردم از فراماده به سوی 
معنویت و تعمیق ارتباط بین انسان با عالم معنا رسالت دائمی و همیشگی حوزه های 
علمیه است. وی با بیان اینكه ترسیم اخلاق ناب اسلامی از رسالت های اصلی حوزه 
علمیه است، اضافه كرد: همچنین پایه ریزی سبک زندگی اسلامی و نهادینه كردن 
عدالت اجتماعی، اقتصادی و آموزشی نیز از وظایفی است كه بر دوش حوزه های 
علمیه سنگینی می كند. مدیر حوزه های علمیه خواهران كشور با اشاره به مباحث 
اخیر در خصوص فضای مجازی و قانون صیانت از این فضا، تاكید كرد: مطرح كردن 
این مباحث در شرایطی كه هنوز فرهنگ و آمادگی عمومی وجود ندارد، مساله بجایی 
نیست. بهجت پور با بیان اینكه روش صحیح مبارزه با ناهنجاری و مشكلات، تقویت 
روحی جامعه و سرشار كردن فضای عمومی جامعه از معنویت است، ابراز داشت: 
تمركز بیانیه گام دوم بر جامعه سازی و استقرار حاكمیت دینی است و آن چیزی كه 

می تواند انسجام جامعه را به هم بریزد دنیا طلبی مومنان است.
 

معاون آموزش حوزه های علمیه:

ترسیمبیانیهگامدومانقلابنیازمندنگاه
علمیودینیاست

معاون آموزش حوزه های علمیه كشور گفت: ترسیم اهداف و ابزار بیانیه گام دوم 
انقلاب و حركت درمسیر تشكیل تمدن نوین اسلامی باید بر مبنای نگاه علمی و 

دینی باشد. 
حجت الاسلام مهدی رستم نژاد روز پنجشنبه در كنگره بین المللی »گام دوم 
انقلاب اسلامی از منظر قرآن و حدیث« در قم، افزود: آمادگی، پیش بینی و تدوین 
برنامه جهت مقابله و حراست از كیان انقلاب اسلامی از مباحثی است كه از حوزه 

علمیه بعنوان خاستگاه انقلاب بیش از از سایر دستگاه ها می رود.
وی اظهار داشت: برنامه ها، اهداف و ابزار بیانیه گام دوم انقلاب در اندیشه فكری 
مقام معظم رهبری باید علمی، دینی، دلسوزانه و با ایمان كامل به هدف انقلاب باشد.
رستم نژاد خاطرنشان كرد: نقشه علمی حوزه های علمیه كشور طی سال های 
اخیر برای بالندگی فقه اكبر تصویب شده و حركت خود را بر مبنای اصول علمی آغاز 
كرده است. وی یادآور شد: عرصه های حضور حوزویان با قبل از انقلاب تفاوت كرده و 
امروزه لازم است تا حوزویان در تمام عرصه های دانشی و جدید جامعه جهانی حرف 

برای گفتن داشته باشد و از كیان علمی و عقلانی خود دفاع نماید.
اسلامی  انقلاب  از  بعد  داشت:  ابراز  كشور  علمیه  حوزه های  آموزش  معاون 
درخشش مكتب اهل بیت)ع( در گستره جهانی چشم های بسیاری از تحلیلگ ران را 
خیره كرده است در حالی كه بسیاری از مكاتب و انقلاب های جهانی درعصر حاضر 

بدون اینكه درگیر جنگ و تحریم باشند فروپاشیده و از بین رفتند.
وی افزود: حوزه علمیه هم اكنون در 16 عرصه دانشی ورود جدی كرده كه یكی 
از این عرصه ها، فرهنگ، تمدن و هنر اسلامی است كه حاوی زیرشاخه های علمی 
متنوعی است. وی یادآور شد: بیش از 400 رشته و گرایش دانشی درحوزه علمیه 
قم تصویب شده كه 85 رشته و گرایش هم اكنون وارد مرحله اجرا و تدریس رسمی 
شده است. معاون آموزش حوزه های علمیه كشور با اشاره به اهمیت رویكرد دینی 
دربیانیه گام دوم انقلاب، خاطرنشان كرد: تمام محاسبات در این عرصه باید در 

چهارچوب ارزش ها و مبانی دین باشد.
 

سرپرست سازمان فرهنگی شهرداری قم:

رویدادکتابت"خطفیروزهای"درمسجد
مقدسجمکرانبرگزارشد

سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم از برگزاری رویداد 
كتابت "خط فیروزه ای" در مسجد مقدس جمكران با حضور هنرمندان برجسته 

خوشنویس استان خبر داد. 
حجت الاسلام احمد طباطبایی نژاد با اشاره به برگزاری كارگاه كتابت و خوشنویسی 
خط فیروزه ای به مناسبت اعیاد شعبانیه و درآستانه نیمه شعبان درمسجد مقدس 
جمكران اظهار كرد: این كارگاه با حضور 10 نفر از اساتید برجسته حوزه خوشنویسی 
استان قم پس از یک هفته پیش تولید، به مدت یک روز دركتابخانه مسجد ترتیب 

یافت. 

مدیر ستاد هماهنگی كانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با اشاره به 
این كه ما در جذب جوانان و غنی سازی اوقات فراغت آن ها پیشتاز بودیم و همین 
امر باعث شد در بحث كاهش آسیب های اجتماعی به چند صورت عمل كنیم، 
افزود: پر كردن اوقات فراغت جوانان با آموزش های مؤثر و كارآمد، برگزاری جلسات 
در راستای افزایش آگاهی خانواده ها از آسیب های اجتماعی همچون طلاق و 
اعتیاد در جهت پیشگیری و ارائه راهكارهای مقابله با این آسیب ها برای بازگشت به 

جامعه از جمله های فعالیت های كانون های مساجد بوده است. 
حجت الاسلام و المسلمین سعید روحانی به مناسبت سالروز تأسیس كانون 
های فرهنگی هنری مساجد در گفت وگویی بیان كرد: كانون های فرهنگی هنری 
مساجد از سال 1371با مصوبه 302 شورای عالی انقلاب فرهنگی تاسیس شد و 

در حال حاضر بالغ بر 26 هزار كانون فرهنگی در كل كشور داریم.
روحانی با بیان اینكه از این تعداد استان قم حدود 641 كانون فرهنگی دارد، 
ادامه داد: ابا وجود اینكه كه كشور به هر مسجد فقط یک مجوز كانون می دهد 
اما استان قم با هماهنگی ستاد كشور اقدام به جداسازی كانون های خواهران و 
برادران كرد چرا كه قائل بودیم اینگونه فعالیت خواهران بهتر می شود و لذا حدود 
220 كانون مختص خواهران داریم و از این جهت كه مجوز جداگانه ندارند غیر 
رسمی تلقی می شوند و 421 كانون رسمی لذا در مجموع 641 كانون در استان 

فعال است.
وی در خصوص كانون های روستایی كه خارج از شهر قم هستند، اضافه كرد: 
با توجه به اینكه كه كانون ها باید یكسری از اقدامات را در راستای دریافت مجوز 
انجام دهند كه برای برخی از آن ها هنوز روند كارها ادامه دارد بین 70 تا 80 كانون 
در روستاها حضور دارند، اما به طور دقیق تعداد 74 كانون دارای مجوز در روستاها 

داریم.
روحانی در خصوص روال كار كانون های فرهنگی مساجد افزود: روال كار به 
صورت است كه امام جماعت تقاضایی برای ثبت كانون در مسجد می دهد و یک 
نفر به عنوان مسئول كانون معرفی و توسط ستاد كانون های مساجد آموزش داده 
می شود و یک چارت تشكیلاتی در اختیار این افراد قرار می گیرد و بر این اساس 
تقسیم مسئولیت می كنند و مجددا  افرادی كه برای مسئولیت های مختلف معرفی 

می شوند هم توسط ستاد آموزش می بینند.
كرونا  شیوع  از  قبل  ستاد  توسط  ها  كانون  مسئولین  آموزش  داد:  ادامه  وی 
حضوری بود اما با توجه به شرایط بیماری كرونا به صورت تركیبی از آموزش های 
مجازی و حضوری انجام می شود تا افرادی كه به صورت جهادی فعالیت می كنند 

توانمند باشند و بتوانند فعالیت های كانون را با برنامه ریزی و قوت انجام دهند.
روحانی تأكید كرد: همین آموزش ها باعث شده كه كانون های فرهنگی هنری 

مساجد استان نسبت به كل كشور از توان و ظرفیت بسیار بالایی برخوردار باشند.
وی یادآور شد: سه سال متوالی رویداد ملی فهما )فرهنگ و هنر مساجد ایران( 
برگزار شده و در هر سه سال استان قم با اخلاف بالا از استان های دیگر رتبه اول را 
دارد فلذا به  عنوان پایتخت فهما شناخته می شود و این عنوانی است كه فقط استان 
قم داشته و استان دیگری به عنوان پایتخت اعلام نشده است و این امر نتیجه همان 
آموزش ها و جلسات مستمری است كه با اركان مساجد داشتیم و توانستیم نیرو 

های خود را توانمند كنیم.

مدیر ستاد هماهنگی كانون های فرهنگی هنری مساجد با بیان این كه برنامه 
های مختلفی برای همه اقشار داریم چون خانواده محور هستیم ابراز كرد: اما برای 
جوانان و نوجوانان در كل ایام سال كانون ها برنامه های ویژه دارند به خصوص 

فعالیت های علمی اما در اوقات فراغت برنامه ها گسترده تر است.
وی اظهار كرد: در دو سال كرونایی برنامه ها به صورت تلفیقی از فعالیت های 
حضوری و غیر حضوری بوده است و حتی مسابقات قرآنی هم در بستر فضای 

مجازی برگزار شد.
روحانی با اشاره به اینكه برنامه های كانون های فرهنگی هنری مساجد از تنوع 
خوبی برخوردارند، متذكر شد: برنامه های فرهنگی، هنری، قرآنی، احكام و معارف 
اسلامی كه به نام حلقه های معرفت است و برخی برنامه های ابلاغی از تهران كه 
بیشتر در قالب مسابقات كتابخوانی و جشنواره و دوره های آموزشی از جمله برنامه 

های كانون های فرهنگی هنری مساجد هستند.
وی تصریح كرد: در دو سال اخیر به دلیل رویداد ملی فهما برنامه ها متنوع تر و 

تعداد بیشتری از مساجد در برنامه ها شركت كنند.
در خصوص نقش كانون های فرهنگی هنری مساجد در كاهش آسیب های 
اجتماعی، بیان كرد: آنچه مسلم است این است كه وقتی كه كانون ها برنامه داشته 
باشند و جوانان را به دلیل داشتن برنامه های متنوع مناسب با هر سلیقه جذب كنند 

طبیعتا اثر بسزایی در فرهنگ جامعه خواهد داشت.
وی ادامه داد: اگر در دنیا نگاه كنیم می بینیم كه بیكاری و اوقات فراغت رابطه 
مستقیمی با بالا رفتن بزهكاری و ناهنجاری در جامعه دارد لذا اگر بتوانیم جوانان 
را به طرق صحیح كارآمد و موثر مشغول كنیم به طبع آسیب های اجتماعی كمتر 
خواهد شد و این امر در دستور كار ما قرار داشته و چندین بار كانون های فرهنگی 
هنری مساجد به عنوان دستگاه برتر در رابطه با غنی سازی اوقات فراغت شناخته 

شد.
روحانی با اشاره به این كه ما در جذب جوانان و غنی سازی اوقات فراغت آن 
ها پیشتاز بودیم و همین امر باعث شد در بحث كاهش آسیب های اجتماعی به 
چند صورت عمل كنیم، افزود: پر كردن اوقات فراغت جوانان با آموزش های مؤثر 
و كارآمد، برگزاری جلسات در راستای افزایش آگاهی خانواده ها از آسیب های 
اجتماعی همچون طلاق و اعتیاد در جهت پیشگیری و ارائه راهكارهای مقابله با 
این آسیب ها برای بازگشت به جامعه از جمله های فعالیت های كانون های مساجد 

بوده است.
وی با اشاره به همكاری با دستگاه های مختلف در راستای برنامه های كاهش 
آسیب های اجتماعی، گفت: در كل استان كانون های متعددی داریم و این باعث 
شده كانون های مساجد یک شبكه گسترده ای از مخاطب در اختیار داشته باشد 
لذا این شبكه را در اختیار استان قرار دادیم و برخی بر نامه های كاهش آسیب های 
اجتماعی را مستقیم در اختیار ما گذاشتند و برخی را با همكاری دستگاه های 
مختلف برگزار كردیم و توانستیم در بحث كاهش آسیب های اجتماعی نقش مؤثری 

داشته باشیم.
روحانی یادآور شد: دوره ای  بسیار قوی در خصوص سواد رسانه ای برگزار كردیم 
كه با استقبال گسترده ای مواجه شد به نحوی كه وزارت كشور از ما دعوت كرد كه 

برای دیگر استان ها این دوره ها را برگزار كنیم.
مدیر ستاد هماهنگی كانون های فرهنگی هنری مساجد با بیان اینكه در خصوص 
جهاد تبیین برگزاری دوره های آموزشی چگونگی مقابله با تهاجم فرهنگی و حتی 
برگزاری یک دوره اردو در راستای ملموس و محسوس كردن كلمه ما می توانیم را 
برای جوانان و نوجوانان داشتیم امّا با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری نیاز 

است تمام تلاش های ما دو چندان شود.
وی اضافه كرد: با توجه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب در حال حاضر دشمن 
ناامیدی مردم از نظام و دستاوردهای آن را با مقایسه با كشورهای دیگر و دوران 
قبل از انقلاب با اطلاعات غلط در دستور كار دارد لذا باید برای مردم، ایران قبل از 
انقلاب و بعد از انقلاب و مقایسه با نرخ رشد در دیگر كشورهای جهان در زمینه های 
مختلف را با شاخص های معتبر مقایسه كرد و یكی از كتب مفید در این زمینه صعود 
چهل ساله است كه با استناد به منابع  معتبر غربی ها ثابت می كند كه ایران بعد از 

انقلاب اسلامی در زمینه های مختلف چقدر رشد داشته است.   
روحانی افزود: هر چند مشكلاتی وجود دارد كه باید رفع شود و باید نگاه نقادانه به 
مشكلات داشته باشیم اما این كه دشمن تمام همّ و غم خود را گذاشته بر اینكه نظام 
را ناكارآمد نشان دهد و بین مردم و مسئولین شكاف ایجاد كند این ها نیاز به جهاد 
تبیین دارد و از این جنس شاید كمتر در كانون فرهنگی مساجد تا به حال كار كرده 
باشیم لذا در خصوص جهاد تبیین شاید كارهایی انجام داده باشیم اما باید برنامه 

ریزی و تلاش بیشتری نسبت به گذشته داشته باشیم.

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم  مطرح کرد:

کانون های مساجد محور مقابله با آسیب های اجتماعی
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معاون اول رئیس جمهور خبرداد:

رشد۸درصدیاقتصادبااحیای
بنگاههایراکد

معاون اول رئیس جمهور گفت: برای رسیدن به رشد 8 درصدی اقتصاد و ایجاد 
یک میلیون شغل در سال، باید بنا به تأكید رهبر معظم انقلاب، از مسیر میانبر، 

بنگاه های نیمه تعطیل و تعطیل را احیا كنیم.
محمد مخبر در آیین بهره برداری از 100 واحد اقتصادی راكد و نیمه فعال احیا 
شده صندوق كارآفرینی امید، گفت: یكی از شعار های محوری دولت، ایجاد یک 
میلیون شغل در سال بوده است و دولت با همه ظرفیت خود برای اشتغال جوانان 

می كوشد.  
معاون اول رئیس جمهور، فعال كردن بنگاه های بزرگ و جریان پیشران ساختن و 
تولید، بنگاه های متوسط و بنگاه های خرد و اشتغال خانگی را از برنامه های دولت 
توصیف كرد و افزود: فعالیت های دانش بنیان با استفاده از نیرو های جوان، نخبه 
و دانشمند در سراسر كشور می تواند زمینه توسعه اقتصادی را بیش از پیش فراهم 

كند.
محدود  آن  دانشگاه های  و  تهران  به  اقتصادی  نخبگان  این  گفت:  مخبر، 

نمی شوند، بلكه در همه روستا ها چنین جوانان نخبه ای حضور دارند. 
معاون اول رئیس جمهور با تأكید بر این كه دولت در همه وزارتخانه ها اتاق فكر 
را فعال كرده است، افزود: محور همه كار های دولت سیزدهم، مردم هستند و 
بنگاه های پیشران با محوریت مردم می كوشند تا آنها را به صحنه آورند و كار تولید 

و اقتصاد را آسان كنند.
 مخبر، گفت: اگر بخواهیم به رشد 8 درصد اقتصاد و ایجاد یک میلیون شغل در 
سال برسیم، باید بنا به تأكید رهبر معظم انقلاب، از مسیر میانبر، بنگاه های نیمه 

تعطیل و تعطیل را احیا كنیم.
معاون اول رئیس جمهور، افزود: ما می توانیم بخش بزرگی از سرمایه های معطل 
شده را به چرخه تولید بیاوریم. در این باره، دستگاه های دولتی، بانک ها و بخش 

خصوصی باید به وظایف خود، عمل و به احیای واحد های تولیدی كمک كنند. 
مخبر، اظهار داشت: دولت باید بتواند كانون هایی برای رفع موانع تولید ایجاد 
كند تا این موانع را شناسایی و برای رفع آن بكوشند. ما باید تكیه گاهی برای مردم 

باشیم تا آنها بتوانند ایده های خود را به مرحله اجرا درآورند.
 معاون اول رئیس جمهور با تشریح كارهای دولت در حوزه صنعت و تولید، 
گفت: دولت سیزدهم برای تكمیل طرح های نیمه تمام نیز برنامه دارد و می كوشد 

این طرح ها زودتر فعال شوند.

 وزیر اقتصاد:

شرایطبرایاوجگرفتناقتصادکشور
فراهماست

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: با توجه به گذر از دوره مبهم و پرتلاطم اقتصاد 
در سال 1400، سال آینده شرایط برای اوج گرفتن اقتصاد كشور فراهم خواهد 

بود. 
سید احسان خاندوزی روز پنجشنبه در نشستی با استادان اقتصاد دانشگاه 
های مشهد افزود: با توجه به روشن شدن سیاستهای دولت و بودجه سال 1401 
از یک سو و گره گشایی های خارجی از سوی دیگر   در سال بعد شرایط برای 
اقتصاد ایران كه از دوران پرتلاطم و مبهم سال 1400 عبور كرده، شرایط برای اوج 

گرفتن اقتصاد كشور در سال 1401 فراهم خواهد بود.
وی گفت: در سال 1401 صرفاً سیاست های كشور مانند امسال تثبیت كننده 
خواهد بود و نیازمند كمک های بیشتری خواهیم بود چرا كه در حوزه اجرا با 
وجود دیدگاه های مناقشات نظری در بخش رشد و توسعه خود را نشان خواهد 

داد لذا نیازمند  ورود دانشگاه ها به این عرصه هستیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: نقشه راه رشد غیر تورمی و فقر زدایی در 
وزارتخانه مصوب شده از منظر ما راهبر یک ساله و نیمه بود، این  نقشه راه به رئیس 
دانشگاه و اساتید ارسال شده، اجزا این نقشه راه مهمترین سند نشان دهنده 
دولت به اقتصاد كلان است كه در این خصوص نیازمند یاری دانشگاهها هستیم.
خاندوزی افزود: این نقشه سند پیوند دهنده سه دستگاه فعال در حوزه اقتصاد 

كلان كشور شامل وزارت اقتصاد، سازمان برنامه و بودجه و بانک مركزی است.
دانشگاه  اقتصادی شرق كشور  دیپلماسی  نشان كرد: در حوزه  وی خاطر 
فردوسی مزیت آشكاری دارد و مقرر شد دانشكده اقتصاد دانشگاه فردوسی 
كانون مطالعات دیپلماسی اقتصادی با افغانستان و در جایگاه بعد با پاكستان 

باشد.
 

آیت الله اراکی:

قانونجدیدبانکداریاسلامیتدوینشود
رئیس كمیسیون اقتصادی مجلس خبرگان رهبری گفت: برای رفع خلأهای 
نظام بانكی نیاز به قانون بانكی جدید داریم كه در آن فقه كلان باید مدنظر قرار 

گیرد.
آیت الله محسن اراكی در حاشیه دومین نشست علمی _تخصص بانک و 
پژوهشگاه فقه با موضوع »مدل مطلوب نظام بانكداری اسلامی در كشور گفت: 
با تدوین قانون جدید بانكی در كشور خلأهای نظام بانكی موجود برطرف خواهد 
شد و بر این اساس نظام بانكی ما چابک تر و مفیدتر می شود و از آسیب در امان 
خواهد بود. وی اضافه كرد: با همه زحمتی كه برای تدوین قانون فعلی در كشور 
كشیده شده است این قانون مبتنی بر نگاه فقه خرد تدوین شد و اگر با توجه به 
فقه كلان قانون بانكداری اسلامی در گذشته تدوین می شد این ایرادات دیگر وارد 
نبود. عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: پیشنهادهایی مطرح كردیم و معتقدیم 
اگر قانون جدید بانكداری اسلامی بر اساس اصول جدید تدوین شود خلأ های 

نظام بانكی موجود برطرف خواهد شد.
 

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها در مجلس :

افزایشکیفیتخودرودرگرودخالت
نکردندولت

عضو كمیسیون امور داخلی كشور و شورا ها در مجلس گفت: برای افزایش 
تولید و ارتقای كیفیت خودرو باید دخالت دولت در صنعت خودروسازی كم شود.
حسین محمدصالحی دارانی با اشاره به دستور 8 ماده ای رئیس جمهور به 
خودروسازان گفت: دستور رئیس جمهور برای فعال شدن بخش خصوصی است 

تا به این ترتیب سرمایه گذاران داخلی به صنعت خودرو ورود كنند.
وی در خصوص بند 8 این دستور كه واگذاری مدیریت دولتی به غیردولتی 
در شركت های خودروسازی است افزود: به شرط وجود عزم و اراده در مسئولان 
خودروسازی، موانع پیش روی های خصوصی سازیِ شركت های خودروسازی 
حل شدنی است و اگر هم مانع قانونی وجود داشته باشد، مجلس با تبصره و ماده 
حل می كند. نماینده مردم فریدن و چادگان، فریدونشهر، بوئین و میاندشت در 
مجلس با اشاره به تحریم ها در قطعه سازی گفت: در چنین شرایطی حمایت از 
شركت های توانمند، موجب جهش تولید و افزایش اشتغال در داخل خواهد شد و 

تقویت صنایع مختلف از جمله صنعت خودروسازی را به همراه دارد.
 

رئیس شورای عالی هماهنگی بانک های خصوصی :

تکالیفخارجازتوانبانکهاحذفشود
رئیس شورای عالی هماهنگی بانک های خصوصی گفت: شورای نگهبان 

تكالیف سنگین بانک ها برای سال آینده را تعدیل كند.
كوروش پرویزیان گفت: با دستوری كه رهبر انقلاب در حوزه تسهیلات تكلیفی 
بانک ها دادند، تعدیل خوبی در مجلس صورت گرفته و امیدواریم مجدد این 
موضوع از سوی شورای نگهبان بازنگری شود تا این تكالیف سنگین كه خارج از 

توان شبكه بانكی است از دوش شبكه بانک ها حذف شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: ما خود را متعهد و موظف 
به حمایت  از فعالان اقتصادی قم می دانیم، چرا كه اتفاق های بسیار مثبتی را در 

منطقه، استان و كشور شاهد خواهیم بود. 
محسن امیدیان  روز چهارشنبه در آیین معارفه مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان با اشاره به موقعیت منحصر به فرد منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

اظهار داشت: ظرفیت هایی كه در این منطقه وجود دارد در سطح استان و كشور 
بی نظیر است.

 وی با اشاره به انجام بروكراسی اداری كه در بخش صنعت و اقتصاد وجود دارد 
و موانع جدی سر راه فعالان اقتصادی ایجاد می كند، اقدام های صورت گرفته در 
منطقه ویژه را در راستای برطرف كردن و یا كاستن این بروركراسی اداری ضروری 

دانست و افزود: اقدام های بسیار خوبی در زمینه رشد و شكوفایی منطقه انجام 
شده است اما به نظر كافی نیست و نیاز به تلاش مضاعف دارد.

معاون استاندار قم با اشاره به جابه جایی صورت گرفته در مدیریت منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان، مدیرعامل و هیات مدیره جدید منطقه را داری روحیه 
جهادی و دارای تخصص در حوزه های مختلف اقتصادی، تجاری، صنعتی و 
حقوقی معرفی كرد و گفت : فرصت خیلی خوبی فراهم شده تا سنگ بنای اساسی 
برای یک حركت بنیادین در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان با ظرفیت های ذكر 

شده در حوزه اقتصاد و صنعت صورت گیرد. 
 امیدیان ضمن تشكر از تلاش های مدیرعامل ،هیات مدیره سابق منطقه ویژه 

اقتصادی سلفچگان، اقدام های صورت گرفته را مثبت و با ارزش دانست. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: فعالان اقتصادی هر نوع حمایتی را 
از سوی دولت متصور هستند، خود را متعهد و موظف به انجام آن می دانیم، چرا 
كه اگر بر اساس ظرفیت هایش حركت كند، اتفاق های بسیار مثبتی در منطقه، 

استان و كشور رقم خواهد زد.
مدیرعامل جدید منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان :

هدف ما اجرای دقیق اسناد بالادستی است 
در ادامه این برنامه سید رضا طباطبایی مدیرعامل پیشین منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان گزارش اجمالی از اقدام های صورت گرفته در زمان تصدی وی در 
این سمت به حاضران ارائه و یكی از فعالان منطقه ویژه نیز به بیان خواسته ها و 

انتظارهایی كه از مسئولان، مدیرعامل و هیات مدیره جدید دارند، اشاره كرد.
 در پایان این آیین نیز مدیرعامل جدید منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان ضمن 
اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب در حوزه اقتصاد و فعالیت های اقتصادی، 
به كارگیری رهنمودهای ایشان در این حوزه را از اهم سیاست ها و برنامه ریزی در 
جهت پیشبرد برنامه های توسعه اقتصادی برای منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

برشمرد.
محمود داودآبادی تاكید كرد: هدف ما اجرای دقیق اسناد بالادستی است 
كه رهبری حتی به تازگی در مورد اقتصاد و رونق تولید و جهش اقتصادی تبیین 

فرمودند.
 داودآبادی در پایان از همه مدیران دستگاه های اجرایی استان برای ایجاد تحول 
و توسعه كمی و كیفی در منطقه و نیز كمک به مجاوران آن درخواست تعامل و 

همكاری بیشتری كرد.

معاون استاندار قم در آیین معارفه مدیرعامل جدید منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان :

منطقه ویژه اقتصادی ظرفیت های بی نظیری دارد

وزیر تعاون، كار و رفاه اجتماعی گفت: برای جامعه كارگری حداقل مزد ماهانه برای سال آینده 57 و 4 دهم درصد 
افزایش پیدا كرد.

حجت الله عبدالملكی افزود: قدرت خرید مطلق جامعه كارگری در سال آینده 9 درصد افزایش پیدا خواهد كرد 
یعنی 9 درصد بیش از تورمی كه سال گذشته داشته ایم.

وی گفت: بر این اساس عمده افزایش روی حداقل دستمزد كه مبنای كسورات بیمه و بازنشستگی است، سبب 
تقویت مستمری بازنشستگی می شود و با افزایش درآمد كارگران، بهره وری تولید افزایش پیدا خواهد كرد و بخش 

كارگری انگیزه بیشتری برای كار خواهند داشت.
وزیر تعاون افزود: افزایش قدرت خرید جامعه كارگری، به تقاضای موثر در اقتصاد و رونق بخش تولید كمک خواهد 
كرد.  گفتنی است؛ حجت الله عبدالملكی وزیر تعاون، كار و رفاه اجتماعی همچنین هشتمین جلسه شورای عالی 

كار با نمایندگان كارفرمایان و نمایندگان كارگری دیدار كرد.
وی در این دیدار گفت: قدرت خرید مطلق جامعه كارگری سال آینده 9 درصد افزایش پیدا خواهد كرد یعنی 9 
درصد بیش از تورمی كه سال گذشته داشتیم افزایش خواهد یافت. از طرفی عمده افزایش روی حداقل مزدی 
كه مبنای كسورات بیمه و بازنشستگی است اتفاق افتاده است و برای تقویت مستمری بازنشستگی اتفاق خیلی 
خوبی افتاده است و نكته سوم اینكه با افزایش درآمد كارگران دو اتفاق خوب برای حوزه تولید هم می افتد، اولا كه 
بهره وری تولید افزایش پیدا خواهد كرد به جهت اینكه با رشد قابل ملاحظه ای درآمد بخش كارگری این كارگران 
عزیزمان انگیزه بیشتری برای كار خواهند داشت و تلاش بیشتری خواهند داشت ثانیا با افزایش قدرت خرید جامعه 

كارگری تقاضای موثر هم در اقتصاد بیشتر خواهد شد و این خودش به رونق بخش تولید كمک خواهد كرد.

اداره كل راه و شهرسازی قم در خصوص فراخوان پروژه 10هزار واحدی شهرک الهیه قم به شهروندان قمی هشدار داد و آن 
را غیرقانونی اعلام كرد. 

براساس این گزارش ،روزهای گذشته فراخوانی در سطح استان قم در خصوص احداث 10 هزار واحد مسكونی شهرک 
الهیه 1 قم منتشر شده كه در آن آمده است؛ این پروژه در راستای رفع معضل مسكن اقشار مستضعف، زمین ارزان قیمت و با 

سازه ی ال. اس. اف ارائه می دهد.
در این فراخوان همچنین آمده كه این پروژه 10 هزار واحدی به صورت ویلایی در حوالی بوستان جوان قم واقع در پشت 

اتوبان امام علی )ع( احداث خواهد شد.
بررسی ها حاكی از آن است كه متأسفانه برخی از شهروندان قمی بدون تحقیق و بررسی لازم، مبادرت به ثبت نام و واریز وجه 

جهت خرید واحد مسكونی در این پروژه كرده اند.
اراضی قید شده در فراخوان خارج از محدوده شهر قم قرار دارد

با پیگیری های صورت گرفته؛ اداره كل راه و شهرسازی استان قم در خصوص این فراخوان به شهروندان قمی هشدار داده و 
اعلام كرده اراضی قید شده در اطلاعیه و فراخوان در خارج از محدوده شهر قم قرار دارد.

راه و شهرسازی قم، ضمن اعلام غیرقانونی بودن خرید و فروش این اراضی، هر گونه ساخت و ساز در خارج از محدوده شهر 
تحت عنوان طرح مسكن شهری قم فاقد اعتبار و مجوز قانونی دانست.

این اداره كل اعلام كرده؛ هیچ برنامه ای برای طرح نهضت و جهش تولید مسكن در این اراضی پیش بینی نشده است و هر 
اقدامی در خصوص طرح نهضت ملی مسكن می بایست از مجرای قانونی آن از جمله اداره كل راه و شهرسازی استان استعلام 

گرفته شود و این اداره كل این فراخوان را فاقد وجاهت قانونی می داند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد:

افزایش5۷درصدیحداقلدستمزدکارگراندرسالجدید
اداره کل راه و شهرسازی استان قم اعلام کرد؛

فراخوانپروژه۱0هزارواحدیشهرکالهیهقمغیرقانونیاست

 رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین اظهار داشت: اگر ما امروز ارز 4200 تومانی 
را حذف كنیم، معیشت مردم به شدت تحت تاثیر قرار می گیرد. برآوردی كه وزارت اقتصاد 
و بانک مركزی انجام داده نشان می دهد اگر همه اقدامات جبرانی كه تعریف شده مثل 
كوپن الكترونیک، كمک به بیمه ها و ... به درستی انجام شود، بازهم 7 درصد به تورم 

موجود اضافه می كند. 
 در سال های اخیر وجود یا عدم وجود ارز ترجیحی و پیامدهای احتمالی آن به یكی از 
موارد بحث برانگیز اقتصادسیاسی كشور تبدیل شده كه به نوعی سیاست گذار را نسبت 
به آن در موضع تردید قرار داده است. طرفداران حذف ارز ترجیحی باور دارند كه این 
سیاست به اهداف مورد نظر كه تامین ارزان كالاهای اساسی است، اثبات نكرده و حتی 
باعث بهره مندی بیشتر اقشار برخوردار شده، همچنین موجب فساد و رانت برای عده ای 
خاص شده است. یا این گروه قاچاق كالاهای اساسی به كشورهای همسایه به دلیل 

ارزانی آن را دلیلی برای عدم تداوم این سیاست بیان می كنند.
در مقابل، طرفداران ادامه ارز ترجیحی معتقد هستند كه اتفاقا این سیاست تاثیر بالایی 

بر اقشار فرودست جامعه داشته و حتی توانست در زمان تحریم های شدید اقتصادی 
سدی بزرگ در برابر آن باشد بطوریكه گزارش مركز آمار نیز این موضوع را تایید می كند. 
این گروه فساد و رانت ارز 4200 تومانی را انكار نكرده اما میزان آن را در مقابل تاثیرات 
مثبت آن اندک می دانند و بیان می كنند اگر فسادی هم در این جریان وجود داشته باشد 
به جای پاک كردن صورت مسئله باید راهكار اساسی برای مقابله با فساد اندیشید نه اینكه 

در شرایط تورمی كشور اقدام به حذف ارز ترجیحی كنیم.
همچنین طرفداران تداوم ارز ترجیحی معتقدند كه در برخی از اقلام مانند روغن خام 
كه 90 درصد آن وارداتی یا گوشت مرغ و قرمز كه نهاده های آن با این ارز تامین می شود، 
باعث رشد سریع و جهشی قیمت شده كه تامین آن برای اقشار فردوست را امكان ناپذیر 
می كند. بنابراین لازم است با وجود نقص های آن تا بهبود شرایط نسبی اقتصاد كشور 
این سیاست ادامه داشته باشد. در این رابطه؛ مجیدرضا حریری در گفت وگو با ایلنا در 
مورد آثار حذف ارز 4200 تومانی اظهار كرد: اختصاص ارز ارزان قیمت در طول چهار 
دهه گذشته را به عناوین مختلف داشتیم. اوایل دهه 90 یک ارز 1226 تومانی، یک ارز 
2400 تومانی و یک ارز بازار آزاد كه نزدیک به 4 هزار تومان بود؛ وجود داشت. هركسی 
كه می توانست از ارز 1226 یا 2400 تومانی استفاده كند از یک رانت بهره مند بود، بعد 
گفته شد كه این سیاست غلط است و آن ارزها را حذف كردند. بعد از مدتی دوباره درگیر 
تحریم شدیم و كسانی كه در زمان ارز 1226 تومانی منتقد بودند به دولت راه یافتند و 
دوباره ارز 4200 تومانی را اختصاص دادند. وی افزود: این سیاست غلط است اما حذف 
آن در هر زمانی ربطی به بهبود تولید یا بهبود صادرات ندارد، موضوع اصلی این است 
كه به عده ای رانت تعلق می گیرد. سیاست گذار ارز ارزان را برای این تعریف می كند كه 
كالا ارزان تر به دست مصرف كننده برسد كه این اتفاق در عمل رخ نمی دهد اما برداشتن 
یک سیاست غلط هم نیاز به مقدماتی دارد. بنای ارز تک نرخی را می توان در یک شب 

خراب كرد اما برای ساختن آن نمی شود یک شبه پیش رفت بلكه نیاز به نقشه و برنامه دارد 
كه زمان بر است. حریری ادامه داد: همان قدر كه تخصیص ارز 4200 تومان به اقتصاد 
كشور زیان زد و تبعات منفی داشت، برداشتن یكباره و بدون برنامه آن می تواند آسیب 
داشته باشد. باید برنامه ریزی داشت تا پس از حذف ارز ترجیحی، تبعات منفی آن از 
تبعات منفی تخصیص ارز 4200 تومانی بیشتر نشود. وی افزود: آخرین مورد تخصیص 
ارز 4200 تومانی 9 میلیارد دلار بود، هرچند كه سال هایی شد كه میزان آن بیشتر بوده 
است. اگر در همین میزان هم در نظر بگیریم معادل ریالی مابالتفاوت ارز تخصیصی با 
ارز آزاد 200 هزار میلیارد تومان می شود. واردكننده می تواند بیش اظهاری كند، بخشی 
از كالا را نیاورد، اصلا وارد نكند و یا كالا را در بازار آزاد بفروشد و ...، این اتفاقات افتاده 
است. در بازار هم كه توزیع كننده، عمده فروش و شركت پخش و ... وجود دارد نمی شود 
برای هر یک از آنها پاسبان گذاشت و حتی نگران این بود كه خود پاسبان هم درگیر فساد 
نشود. چراكه به هرحال مابه التفاوت بسیار زیاد است و در همه مراحل توزیع احتمال 
این اتفاق وجود دارد. بنابراین روش »بگیر و ببند« روش موثری نبوده است. ما هنوز 
پرونده های باز داریم از كسانی كه چندصد میلیون یورو ارز گرفتند و كالا وارد نكرده اند. 
حریری خاطرنشان ساخت: برای این موضوع باید روش های جبرانی كاملا تضمین شده 
برای معیشت مردم تعیین شود. در سطح حرف می شود گفت كه دولت پول به بیمه ها 
بدهد یا 66 هزار میلیارد تومان كوپن توزیع كند اما خود آن نیز فسادزا است و سابقه آن 
را هم داشتیم. 66 هزار میلیارد تومان برای یک سال اگر به 7 دهک هم داده شود رقم 
زیادی نیست و نمی تواند جبران 7 درصد تورم را داشته باشد. وی افزود: در عین حال كه 
جهت گیری ما حذف ارز 4200 تومانی باشد اما نباید این اتفاق به یكباره رخ دهد. برای 
چند سال اول كه این ارز حذف می شود باید بیشتر از ارز حذف شده به مردم كمک شود. 

البته نباید این كمک به صورت نقدی باشد چراكه خود تورم زا خواهد بود.

رییساتاقمشترکبازرگانیایرانوچینمطرحکرد:

حذفیکبارهارزترجیحیسیاستیاشتباهترازبرقراریآن

بازار داغ قالیشویی ها؛ 

دلیلقیمتهایمتفاوتقالیشوییدرقمچیست؟
رئیس اتحادیه قالیشویی های قم با تأكید بر اینكه مردم 
دیوار  سایت  از  عنوان  هیچ  به  قالیشویی  انتخاب  برای 
استفاده نكنند، گفت: شاید برخی از قالیشویی ها مجاز 
هم باشند و فرش را با قیمت كمتر از 120 هزار تومان 
بشویند؛ اما باید توجه كرد نوع شست و شو و نوع مواد 

مصرفی در شست وشو بسیار مهم است. 
با نزدیک شدن به سال نو جنب جوشی بین مردم به راه 
می افتد كه در این بین اتاق تكانی و شست و شوی فرش ها 

یكی از اصلی ترین و دیرینه ترین این رسوم است.
در گذشته ای نه چندان دور كه مشغله اعضای خانواده 
كمتر بود و خانه ها نیز حیاط هایی بزرگ داشتند، اعضای 
خانواده با مشاركت هم این كار را انجام  می دادند؛ اما به 
مرور زمان با جایگزینی خانه های حیاط دار با آپارتمان های 
سر به فلک كشیده این امر نیز به قالی شویی ها واگذار شد.
رونق در هر شغلی باعث می شود كه افراد سود جو نیز 
در آن ورود كنند و این ایام نیز كه مردم در تكاپوی خانه 
تكانی و یافتن قالیشویی هستند كه در سریع ترین زمان 
فرش های آن ها را تحویل بدهد، فرصت مناسبی برای این 

سودجویان است.

قالی شویی ها  ایام قیمت های خدمات  این  در  وقتی 
را رصد  كنید متوجه می شوید كه تفاوت قیمت برخی از 
این مراكز خدمات قالی شویی تا 50 درصد هم می رسد، 
برای مثال یكی از این قالیشویی ها عنوان كرد كه هزینه 
شست و شوی فرش ماشینی متری 10 هزار تومان، فرش 
دستبافت 20 هزار تومان، مبلمان هر نفر 35 هزار تومان و 

هزینه جابجایی آن نیز بین 50 تا 150 هزار تومان است.
اما دیگری قیمت شست وشو فرش 12 متری را 100 
هزار تومان، 9 متری 80 هزار تومان، شش متری 50 هزار 
تومان بیان كرد و هزینه جابجایی را نیز با توجه به مسافت و 
تعداد فرش متغیر دانست و یا قالیشویی دیگری گفت كه 
فرش 12 متری با 75 هزار تومان، 9 متری 60 هزار تومان 
و شش متری را با 45 هزار تومان می شوید و حمل شان نیز 

رایگان است.
برای بررسی علت این تفاوت قیمت به سراغ 

اتحادیه قالیشویی قم رفتیم.
محمد هدایت شده، رئیس اتحادیه قالیشویی قم، در 
گفت وگو با ایسنا با بیان اینكه نرخ شست وشوی فرش 
متری 10 هزار تومان است، عنوان كرد: در حال حاضر 

فعالیت  به  مشغول  قم  استان  در  مجاز  قالیشویی   87
هستند كه مردم در این ایام می توانند شست و شوی فرش 

های خود را به آن ها بسپارند.
وی با تأكید بر اینكه مردم برای انتخاب قالیشویی به هیچ 
عنوان از سایت دیوار استفاده نكنند، تصریح كرد: شاید 
برخی از قالیشویی هایی كه در دیوار تبلیغ می كنند دارای 
مجوز هم باشند و فرش را با قیمت كمتر از 120 هزار 
تومان بشویند؛ اما باید توجه كرد نوع شست و شو و نوع 

مواد مصرفی در شست وشو بسیار مهم است.
از  برخی  داد:  ادامه  قم  قالیشویی  اتحادیه  رئیس 
قالیشویی ها نیز اقدام به پخش تراكت  می كنند؛ اما اگر 
قالیشویی خوب و معتبر باشد تراكت پخش نمی كنند؛ زیرا 
در این ایام قالیشویی ها فرصت ندارند و نیازی هم به پخش 

تراكت ندارند.
قالیشویی های  تماس  شماره  مردم  كرد:  توصیه  وی 
فقط  زیرا  بگیرند؛   118 از  می توانند  را  مجوز  دارای 
قالیشویی هایی كه در 118 ثبت شده اند مجاز هستند 
همچنین شهروندان می رتوانند جهت اطمینان از مجوز 
دار بودن یک واحد قالیشویی با شماره اتحادیه قالیشویی 

های قم  به شماره 37715353 تماس حاصل كنند.
هدایت شده بیان كرد: برخی از قالیشویی ها بیان می 
كنند كه در خیابان هایی مانند شهرک قدس، صفائیه، آذر 
و ... قرار دارند كه این امر صحت ندارد؛ زیرا قالیشویی ها 
در قنوات، قلعه كامكار، جعفریه، كوه سفید و حاشیه شهر 
قرار دارند و افراد نباید فریب اینكه قالیشویی در منطقه 

خاصی قرار دارد را بخورند.
وی اظهار كرد: برخی از قالیشویی ها به صورت دفتر 
فعالیت می كنند كه این افراد كارخانه قالیشویی ندارند 
كه  هستند  مردم  و  قالیشویی ها  بین  واسطه ای  بلكه 
كسب  مجاز سود  قالیشویی های  از  گرفتن  تخفیف  با 
می كنند كه ممكن است كارخانه های قالیشویی به خاطر 
كاهش قیمتی كه به این دفاتر می دهند، به درستی انجام 

وظیفه نكنند.
رئیس اتحادیه قالیشویی قم یادآور شد: شهروندان در 
صورت بروز هرگونه مشكل مانند پاره شدن فرش، كثیف 
با  تماس  از طریق  را  و... می توانند شكایت خود  بودن 
سامانه 124 اعلام كنند و یا با شماره 37751212 تماس 

بگیرند.
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روابط عمومی هیات کاراته استان قم اعلام کرد:

۷مدالرنگارنگدستاوردکاراتهکاهای
قمیدرمسابقاتلیگکاراتهوانایران

 كاراته كاهای قمی در اولین مرحله از سومین دوره مسابقات كاراته وان ایران 2 
مدال طلا، 3 مدال نقره و 2 مدال برنز كسب كردند. 

دوره  سومین  اول  مرحله  قم،  استان  كاراته  هیات  عمومی  روابط  گزارش  به 
مسابقات كاراته وان ایران در دو بخش كاتا و كومیته پسران با حضور برترین كاراته 
كاهای كشور در چهار روز در مورخ 16 لغایت 20 اسفند ماه به میزبانی سالن فتح 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم تحقیقات استان تهران برگزار شد.
طی برنامه ریزی فدراسیون كاراته، مسابقات كاراته وان طی چهار مرحله برگزار 
می گردد كه هر كاراته كا با حضور در این مسابقات كه حكم مراحل گزینشی جهت 
ورود به اردوی تیم های ملی رده های پایه را دارد، با امتیازات به دست آمده خود 
شرایط حضور در اردوهای تیم ملی رده های پایه را جهت حضور در مسابقات 

آسیایی و جهانی پیدا میكنند.
در این بین كاراته كاهای مستعد استان قم توانستند در اولین مرحله از سومین 
دوره مسابقات كاراته وان ایران با كسب دو مدال طلا، سه مدال نقره و دو مدال برنز 

در بین رقبای دیگر خود از سایر استان های كشور خوش بدرخشند.
 پس از روی كار آمدن تیم مدیریتی جدید هیات كاراته استان قم، كاراته استان 
روزهای خوبی را سپری می كند و در ماه های اخیر تعدادی زیادی از جوانان 
جویای نام قمی توانستند با مدال آوری های پیاپی در مسابقات مختلف نام 
خودشان را در كاراته كشور تحت عنوان كاراته كاهای نوظهور كاراته ایران بر سر 

زبان ها بیندازند.
در رده سنی نونهالان، بخش كومیته وزن منهای 35 كیلوگرم پسران محمد 
از استان قم و باشگاه میعاد به مربیگری استاد محمد حسین  مهدی كرمی 

حسینی فقیهی مدال نقره مسابقات كاراته وان ایران را بر گردن آویخت.
 در رده سنی نونهالان، بخش كومیته وزن مثبت 55 كیلوگرم پسران محمد ایمان 
نجفی از استان قم و باشگاه تخت جمشید به مربیگری استاد محمد نجفی مدال 

طلای مسابقات كاراته وان ایران را بر گردن آویخت.
در رده سنی نوجوانان، بخش كومیته وزن منهای 63 كیلوگرم پسران سید میلاد 
مرتضایی از استان قم و باشگاه انقلاب به مربیگری استاد غلامرضا دباغیان به 

مدال برنز مسابقات كاراته وان ایران دست پیدا كرد.
در رده سنی جوانان، بخش كومیته وزن منهای 55 كیلوگرم پسران امیر محمد 
رشید از استان قم و باشگاه انقلاب به مربیگری استاد غلامرضا دباغیان به مدال 

نقره مسابقات كاراته وان ایران دست پیدا كرد.
متین  پسران  كیلوگرم  منهای 76  وزن  كومیته  جوانان، بخش  رده سنی  در 
اسماعیلی از استان قم و باشگاه آوای رزم به مربیگری استاد مجید عبدالحسینی 

مدال نقره مسابقات كاراته وان ایران را بر گردن آویخت.
در رده سنی جوانان، بخش كومیته وزن مثبت 76 كیلوگرم پسران محمد مهدی 
علیپور از استان قم و باشگاه استقلال به مربیگری استاد سید علی خلیلی به مدال 

برنز مسابقات كاراته وان ایران دست پیدا كرد.
در رده سنی امید، بخش كومیته وزن مثبت 84 كیلوگرم پسران محمود نعمتی از 
استان قم و باشگاه استقلال به مربیگری استاد سید علی خلیلی با اقتدار به مقام 

قهرمانی و مدال طلای مسابقات كاراته وان ایران دست پیدا كرد.
این مسابقات از روز شنبه 21 لغایت سه شنبه 24 اسفند ماه در بخش دختران 

پیگیری خواهد شد.
 

بسکتبالبانوانشیمیدرقم
بازینخستفینالراواگذارکرد

 تیم بسكتبال بانوان شیمیدر قم در بازی نخست از فینال لیگ برتر با نتیجه 70 
بر 59 مغلوب گروه بهمن تهران شد. 

به گزارش روز پنجشنبه هیات بسكتبال قم، شیمیدر قم در بازی نخست برابر 
گروه بهمن نتیجه را واگذار كرد اما با توجه به 4 بازی باقی مانده هنوز برای مشخص 

شدن تكلیف قهرمانی راه درازی وجود دارد.
شیمیدر قم و گروه بهمن تهران در مسابقه نهایی فصل 1401 – 1400 لیگ برتر 
بسكتبال زنان ایران به شكل 3 از 5 برای به دست آوردن رتبه نخست و جام قهرمانی 

این دوره از بازیی ها رو در روی یكدیگر قرار می گیرند.
طبق اعلام فدراسیون بسكتبال كشور، این دو تیم در فینال مسابقات امسال 
طی روزهای 19 تا 25 اسفندماه جاری به مصاف هم خواهند رفت تا قهرمان فصل 

جاری لیگ برتر بانوان ایران مشخص شود.
این دو تیم در بازی های بعدی از ساعت 15 و 30 دقیقه روزهای 21، 23 و 25 

اسفندماه جاری با یكدیگر به رقابت خواهند پرداخت.
بازی های شیمیدر و گروه بهمن در فینال این فصل لیگ برتر بانوان در تالار 
بسكتبال آزادی تهران برگزار می شود و در صورت نیاز به بازی پنجم، این دیدار روز 
جمعه 27 اسفند ماه به انجام خواهد رسید تا تیم قهرمان لیگ برتر بانوان مشخص 
شود.  شیمیدر قم و گروه بهمن پیش از این در مقدماتی لیگ برتر هم گروه بودند 
كه شاگردان شایسته متشرّعی در شیمیدر موفق شدند حریف خود را در هر 2 
دیدار رفت و برگشت شكست دهند و با تداوم پیروزی های خود تنها تیم بدون 

باخت مسابقات این فصل لقب گرفته اند.
 

تکواندوکارقمینایبقهرمانرقابتهای
بینالمللیجامفجر

تكواندوكار قمی نایب قهرمان رقابت های بین المللی جام فجر شد.
براساس این گزارش ،كیوان كاظمی نماینده تكواندو قم در وزن منهای 63 
كیلوگرم این مسابقات پس از چهار پیروزی به بازی پایانی راه یافت، ولی به علت 
آسیب دیدگی شانس حضور در دیدار فینال را از دست داد و با ایستادن در جایگاه 

دوم، مدال نقره این پیكار ها را تصاحب كرد.
سی و دومین دوره رقابت های بین المللی تكواندو جام فجر در گروه مردان باحضور 

93 هوگوپوش از كشور های ایران، و یازده كشور در فدراسیون تكواندو برگزار شد.

کسب  دو دو مدال نقره در مسابقات ووشو سنتی آسیا؛

تاریخسازیدخترووشوکارقمی
دختر ووشوكار قمی، برای نخستین بار در تاریخ این رشته در بخش تالو بانوان در 

مسابقات ووشو سنتی آسیا صاحب دو مدال بین المللی نقره شد. 
فاطمه آبادیان، دختر ووشوكار قمی، برای نخستین بار در تاریخ این رشته در 
بخش تالو بانوان در مسابقات ووشو سنتی آسیا صاحب دو مدال بین المللی نقره 
شد. این ورزشكار قمی ورزشكار تحت هدایت و مربیگری بتول السادات رفیعی پور 
پس از راه یابی به اردو تیم ملی ووشو سنتی جهت شركت در مسابقات آسیایی در 

دو بخش فرم های نن دائو و نن چوان به عناوین دومی رسید.
شایان ذكر است كه در این مسابقات كه 253 ووشو كار از 21 كشور حضور 
داشتند و نمایندگان كشورمان موفق به كسب 2 طلا و 5 نقره و 6 برنز شدند و 

احكام این ورزشكار توسط نایب رئیس فدراسیون ووشو اهدا گردید.
 

سخنگوی هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال:

اسکوچیچرابایدحفظکرد
سخنگوی هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال در پاسخ به 
سوالی درباره ماندن یا رفتن اسكوچیچ گفت: مربی كه 

نتیجه گرفته را منطقاً باید حفظ كرد. 
احسان اصولی پس از جلسه هیئت رئیسه فدراسیون 
در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: بعد از جلسه ای 
كه با موضوع عزل موقت رئیس فدراسیون در در مركز ملی 
فوتبال در تهران برگزار شد،  اولین جلسه رسمی در مشهد 
برگزار شد. همه 8 عضو هیئت رئیسه فدراسیون در جلسه 

حضور داشتند.
در دستور  را  مباحث مختلفی  و  افزود: دستورات  وی 
مثل  گرفت.  قرار  گفت وگو  و  بحث  مورد  و  داشتیم  كار 
آنها  از  بعضی  كه  ملی  های  تیم  سرمربی  قراردادهای 
هنوز نهایی نشده بود و نیاز داشت كه در هیئت رئیسه با 
هم مشورت كنیم و به تصمیم برسیم. در خصوص زمان 
مجمع فدراسیون با توجه به الزام اساسنامه جهت اعلام 
تاریخ مجمع كه باید 70 روز قبل ازمجمع باشد، با توجه 
به ملاحظات آخر سال و ماه مبارک رمضان و مواردی از 
این دست، در این خصوص تصمیم گیری های انجام شد. 
در خصوص برخی پیشنهادات حامیان مالی و حامیان تیم 
ملی در حوزه لباس رسمی مباحثی مطرح شد و در یک 

فضای دوستانه جلسه خاتمه پیدا كرد.
همه اعضای هیئت رئیسه به عزل موقت رای 

مثبت دادند
اصولی خاطرنشان كرد: در خصوص عزل موقت عزیزی 
خادم، همه 8 عضو رای مثبت دادند و همه اعضای هیئت 
رئیسه در این موضوع به اتفاق نظر رسیده بودند و یک رای 
بودند. اما اختلاف نظر در همه جا هست و قطعاً در حوزه 

فوتبال و در حوزه فعالیت ما در هیئت رئیسه فدراسیون 
هم وجود دارد. اتفاقا همین اختلاف نظر می تواند یک 
عامل موثر و كمک كننده باشد برای بهتر تصمیم گرفتن 
و تصمیمات را بر مبنای كار كارشناسی و چكش كاری 

گرفتن.
وی افزود: در حوزه های مختلف نظرات مختلف وجود 
دارد، اما آن چیزی كه در بین ما میثاق هست و جمع 
این است كه  دارند،  اعتقاد  آن  بر  اعضای هیئت رئیسه 
به رای جمع و خرد جمعی تمكین كنیم و همراهی لازم 
را داشته باشیم، هر چند نظر متفاوت با دوستان داشته 

باشیم.
فضای مجمع مبنی بر تایید تصمیم هیئت رئیسه 

فدراسیون است 
سخنگوی هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال در خصوص 
ادامه كار عزیزی خادم گفت: در اساسنامه فدراسیون آن 
چیزی كه به ما اختیار داده، عزل موقت است و تصمیم 
نهایی را مجمع می گیرد. بر اساس برآوردها و تماس ها و 
گفتگوهایی كه ما با اعضای مجمع داشتیم، فضای مجمع 
است.  فدراسیون  رئیسه  هیئت  تصمیم  تایید  بر  مبنی 
تحلیل و برداشت من این است كه این تصمیم هیئت 
رئیسه در مجمع عمومی فدراسیون به تایید خواهد رسید.

وی درباره اساسنامه فدراسیون گفت: موضوع اساسنامه 
در دستور این جلسه نبود. اما در خصوص اساسنامه آقای 
براتی توضیح كامل و با جزئیات خواهند داد. در مكاتباتی 
كه با فیفا انجام شده، درخواست زمان كرده ایم و خواستیم 
مهلتی داده شود تا هم در مجلس این موضوع را پیگیری 
كنیم و هم در فیفا. منتظر پاسخ هستیم اما با رایزنی هایی 

كه انجام شده فضای همدلی و همكاری خوبی است كه 
شكل گرفته است.

حضور تماشاگر در دربی قطعی نیست
اصولی درباره حضور تماشاگران در دربی پایتخت نیز 
گفت: بر اساس آخرین اطلاعاتی كه من كسب كرده ام 
ورزشگاه  در  تماشاگر  حضور  درخصوص  مجوزی  هنوز 
ها، چه بازی های ملی و چه بازی های باشگاهی و لیگ 
برتر از سوی ستاد كرونا صادر نشده است. درخواستی از 
سوی فدراسیون و وزارت ورزش داده شده، اما رسماً پسخ 
داده نشده است و گفته شده كه در زمان خود و نزدیک به 
آن زمان اعلام خواهد شد. تا جایی كه بنده اطلاع دارم 
هنوز مصوبه ای به دست فدراسیون فوتبال نرسیده و هنوز 
حضور تماشاگران در دربی به صورت رسمی به ما اعلام 

نشده است.
بهترین امکانات را مهیا کنیم

تیم ملی در جام جهانی اظهار  اصولی درباره حضور 
كرد: با همت بازیكنان ما در تیم ملی و دعای خیر مردم 
و حمایت های مجموعه های مختلف از تیم ملی و ظرفیت 
پتانسیلی كه تیم ملی ما دارد، صعود به جام جهانی رخ 
داد. مشكلاتی هم هست كه اتفاقا یكی از مواردی كه 
امشب خیلی روی آن تاكید شد و گفتگوی مفصل روی 
آن انجام شد، راهكارها برای به حداقل رساندن آنها بود. 
خصوصاً برای 2 بازی كه در پیش رو داریم كه سیدبندی 
نهایی هم تاثیر خواهد داشت. در نظر داریم برای حضور 
در جام جهانی بهترین امكانات را مهیا كنیم. پیگیری می 
كنیم و نهایت تلاش خود را معطوف به این ماجرا خواهیم 

كرد.

حفظ اسکوچیچ در تیم ملی 
سخنگوی هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال در پاسخ به 
پرسش دیگری درباره ماندن یا رفتن اسكوچیچ از تیم ملی 
گفت: تیمی كه نتیجه گرفته و مربی كه با آن تیم نتیجه 

گرفته را منطقا باید حفظ كرد و كار را با آن ادامه داد.
وی همچنین در خصوص بازیهای تداركاتی تیم ملی نیز 
اظهار كرد: در خصوص بازیهای تداركاتی، مذاكراتی در 
انجام هست. هر زمان كه نهایی شود اعلام خواهد شد. 
مذاكرات توسط كسانی كه اصطلاحاً كارگزار هستند و در 
این حوزه فعالیت دارند دنبال می شود. آنچه كه مطالبه 
می كنیم از دوستان خود در حوزه اجرایی فدراسیون، به 
خصوص درباره تیم ملی، بهترین ها و بالاترین ها است. 
اما معذوریت ها محدودیت ها را هم لحاظ خواهیم كرد و 
این موضوع را در بهترین موضع نهایی خواهیم كرد. البته 
امیدوارم در 2 بازی آینده هم نتیجه خوبی به دست بیاوریم 

تا در بازی های تداركاتی خود تاثیر خود را نشان دهد.
اصولی درباره آخرین وضعیت پرونده ویلموتس گفت: 
صدور رای دوباره به تعویق افتاده و منتظر هستیم كه رای 

CAS اعلام شود.

ایمان / گزارش / رضا ملکی

كارهای خوب را بایست ستود واز آنها نوشت ،كارهایی كه دل آدمها 
را خوب میكند،حال انسانها را عوض می نماید وشادی رابرلبان جاری 

میسازد.

اجتماع دیدنی وباشكوه كهن كسوتان فوتبال و ورزش قم درپایان 
شهید  استادیوم  سبز  مستطیل  در  پیشكسوتان  فوتبال  مسابقات 
حیدریان از آن اتفاقات زیبا ومیمون بود كه برای همیشه درتاریخ فوتبال 

قم به نیكی به ثبت خواهد رسید.
باقری ومدیریت  با رهبری دكتر  فوتبال  كارخوب وپسندیده هیات 

احمدی وزحمات قابل تحسین هادی گائینی،علی نیجه باشی،جواد 
جدی،حسین بابایی كادر اجرایی مسابقات به همراه گل بابا با مرد 
زحمت كش همه ادوار فوتبال قم از نكات مثبت این اجتماع دیدنی بود.
تا  آمد،آغوشها گشوده شد  بروی لب  اشكها جاری شد،لبخندها 
بعضا دید از فوتبالیهای گذشته ولایت كه بیش از 20 تا 30 سال از 
یكدیگر دور بودند بادرهم آغوش كشیدن هم رنگ وبوئی خاص به 

خودد گیرد.
احمد بیگدلی اسطوره فراموش نشدنی خط آتش فوتبال قم وقتی 
مهدی واحدی كاپیتان ارزنده تیم خوب پیام را دیدیم كه بعد از دوسال 
تجلیل رسانده  رابه مراسم  از سكته مغزی خود  ناشی  نشینی  خانه 
گریست  زار  زار  و  گرفتم  آغوش  رادر  مهدی  شد  سرازیر  اشكهایش 
تاهمگان بدانند قلبهای رئوف قدیمیهای فوتبال قم همچنان برای هم 

می تپد واین پیوند عمیق همچنان دراین خانواده پابرجاست.
حسن مراد مدافع مستحكم وسیم خاردار خط دفاعی فوتبال قم وتیم 
خوب هنگ را كه دیدم كه بعد از مدتها بیماری اسمش خوانده شد تا 

درمیان بزرگان كهن كسوت قرار گیرد ولوح تجلیل را دریافت كند.
خاطرات باشكوه گذشته فوتبال وی از جلوی دیدگانم به سرعت عبور 
كرد تاحسن مراد را همچنان همان مرد پرصلابت گذشته فوتبال قم 

تصور كنم.
استاد مرتضی فرجی كه حق بزرگی برگردن ورزش قم را دارد رابعد از 

مدتها دراین اجتماع دیدم.
اوكسی بود كه درمدیریت فدراسیونهای ورزش كشتی وفدراسیون 
اسب سواری سالها دربدنه مدیریتی ورزش خدماتش جاری وساری بود 

وگذشتگان ورزش قم همواره بااحترام ونیكی از وی یاد می كنند.
استاد احمد ارجمند عزیز مربی اخلاق مدار فوتبال قم،استاد رضا 
خانی مرد همه فن حریف ورزش قم،استاد محسن فرجی با كوله باری 
تجربه دركشتی وبدمینتون،استاد حسین بی تا با سالها تلاش درعرصه 
فوتبال،استاد عباس گلكار مرد همیشه خندان وخستگی ناپذیر توپ 
وپا،احمد بیگدلی،علی پیروی،غلامرضا مفیدی،حسین افضلی،آهنین 
بچه،علی میر مهدی،ابراهیم نیكو گفتار،احمد رفیعیان،نیكوبیان،جواد 
منطقه  سابق  مدیرعامی  رحمانی،طباطبائی  نجاتی،عباس  پور 
برقعی،ابراهیم  رحمانی،رضا  سلفچگان،عباس  اقتصادی  ویژه 
ارسطو،محمد  صولتی،مجید  ،ابوالفضل  بخشا  محمد  خودكار، 
لاجوردی،حیدرزاده وجاوید رئیس اسبق هیات فوتبال،بختیاری واستاد 
رضا دلكش مربی فهیم وبا اخلاق فوتبال قم دراین مراسم مورد تجلیل 

قرار گرفتند.
زیبا ترین كاری كه دراین مراسم به یادماندنی میتوان از آن تعریف 
كرد كار قشنگ هیات برگزار كننده درنصب عكس مربیان وبازیكنان 
ارزنده فوتبال قم بود كه چهره در نقاب خاک كشیده بودند وجایشان 
دراین مراسم خالی بود بزرگانی چون مرحوم استاد رضا نریمان،علی 
تجویدیان،حسین آزاده،ابراهیم عراقیان،ناصر مصطفی زاده از جمله 
مربیان ارزشی بودند كه نام ویادشان برای همیشه درتابلو افتخارات 

فوتبال قم به نیكی به ثبت خواهد رسید.
احمد غلامی،منصور خلیفی از جمله بزرگان فوتبال قم بودند كه دراین 
مراسم حضور داشتند،حضور سهیل مهدی مسئول برگزاری مسابقات 
لیگ برتر فوتبال ایران واستاد رضا كشوری افتخار فوتبال قم و دبیر 

سازمان لیگ فوتبال ایران از جمله نكات مثبت این اجتماع بود.
امید داریم با برپایی آئین های تجلیل از كهن كسوتان بتوانیم همواره 
یاد وخاطرشان را پاس بداریم واگر اسمی از عزیزان از قلم افتاد پوزش 
خواسته وامید دارم كه فوتبال قم درسایه تجارب ارزنده بزرگان خود بتواند 

درمسیر صحیح به راه خود ادامه دهد.

یک کار خوب و پسندیده از هیات فوتبال استان قم؛

اشکها ولبخندها دراجتماع باشکوه پیشکسوتان فوتبال قم

سرپرست فدراسیون فوتبال گفت: باید از این سنت در فوتبال ایران عبور كنیم كه 
كارها توسط یک نفر اداره شود. 

میرشاد ماجدی ظهر روزپنجشنبه در مجمع سالانه هیات فوتبال خراسان رضوی 
كه در هتل پردیسان مشهد و با حضور 43 عضو این مجمع برگزار شد، اظهار كرد: 
صحبت ها و نظرات اعضای مجمع هیات های فوتبال شخصی و نیمه  فوتبالی است. 
نیاز به یک كار گروهی خوب برای پیشبرد اهداف فوتبال داریم و اگر می خواهیم 

فوتبال ایران تكان بخورد نیازمند همدلی هستیم.
وی افزود: جایگاه فوتبال خراسان رضوی با توجه به پتانسیل  و ظرفیت هایی كه 
دارد، اینجا نیست. حسین بادامكی اخیرا به چرخه مربی گری در ایران اضافه شده 
و وظیفه دارم به عنوان یک مسئول كار را به امثال او بسپارم. باید از این فضا عبور 

كنیم كه مسائل فوتبال ایران سال ها توسط یک نفر اداره شود، صرفا به این خاطر كه 
تجربه دارد. فوتبال ایران نیاز به پیشرفت دارد و برای این موضوع باید به لزوم تغییرات 

توجه كنیم.
سرپرست فدراسیون فوتبال ادامه داد: یک رای اعضای مجمع می تواند باعث ایجاد 
تغیبرات شود. پس نظرات و رای اعضا در سرنوشت فوتبال آن استان حائز اهمیت 
است. فوتبال مشهد و خراسان رضوی استعدادهای زیادی دارد كه باید برای كشف 

این بازیكنان مستعد تلاش شود.
ماجدی گفت: در یک دوره آموزشی كه در AFC شركت كرده بودم، در خصوص 
سال  چهار  برای  اسپانیا  كشور  می كردند.  صحبت  اسپانیا  ساله  چهار  برنامه 
استعدادیابی از 25 هزار نفر را برنامه ریزی كرده، در حالی كه ما در فدراسیون در 

سه ماه 30 هزار بازیكن مستعد شناسایی كردیم كه 4000 نفر از آن ها دختر بودند. 
فوتبال ایران در حوزه نیروی انسانی جزو پنج كشور نخست جهان است. با این حجم 

از نیرو نیازمند به كار گروهی هستیم.
وی تصریح كرد: نباید حال و روز تیم لیگ برتری خراسان رضوی اینگونه باشد. 
بابت حال و روز شهرخودرو افسوس می خورم. مشهد از امكانات و تجهیزات خوبی 
به خصوص در زمینه استادیوم برخوردار است. چرا نباید از ظرفیت استادیوم امام 
رضا)ع( برای تیم لیگ برتری این استان استفاده شود؟ به این دلیل كه در كنار هم 
حضور نداریم و اگر هم همكاری داریم فقط در حد حرف و زبان است. بانوان داور 
خراسان رضوی نیاز به رسیدگی دارند. باید خراسان رضوی به داوران خود افتخار كرده 

و آنان را زیر چتر حمایتی خود نگه دارد.

سرپرستفدراسیونفوتبال:
فدراسیونفوتبالبایدازفضایسنتیخارجشود
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رئیس جمهور گفت: كشورمان امروز و در آینده بیش 
از هر زمانی به خط نورانی و نجات بخش امام خمینی 
)ره( نیاز دارد و عمل به اصول و آموزه های امام راحل 

موفقیت و سربلندی كشور را تضمین خواهد كرد. 
ریاست جمهوری،  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
رهبری  خبرگان  مجلس  اعضای  و  رئیسه  هیأت 
صبح روز پنجشنبه با حضور در حرم مطهر بنیانگذار 
جمهوری اسلامی ایران، با آرمان های امام راحل )ره( 

تجدید میثاق كردند.
اعضای مجلس خبرگان رهبری در حرم مطهر امام 
راحل )ره(، مورد استقبال حجت الاسلام سیدحسن 

خمینی قرار گرفتند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور و نایب 
رئیس مجلس خبرگان رهبری، در مراسم تجدید میثاق 
خبرگان ملت با آرمان های بنیانگذار جمهوری اسلامی 
ایران، با اشاره به ویژگی ها، اندیشه و سلوک امام راحل 
)ره( گفت: كشورمان امروز و در آینده بیش از هر زمانی 
نیاز  )ره(  امام خمینی  نجات بخش  و  نورانی  به خط 

دارد و عمل به اصول و آموزه های امام راحل موفقیت و 
سربلندی كشور را تضمین خواهد كرد.

وی در تبیین زیربنا و مبنای اصلی فكری و سلوک 
اصل  سه  گفت:  )ره(  خمینی  امام  رفتاری  و  عملی 
باوری«  و مردم  به خداوند، اخلاص در عمل  »توجه 
مبنای اصلی فكری و سلوک عملی امام خمینی )ره( 
و جمله معروف »عالم محضرخداست« تجلی این تفكر 

است كه اكنون پیش روی همگان قرار دارد.
 ) )ره  خمینی  امام  حقیقی  »توجه  رئیس جمهور، 
و  ابزاری  سیاسی،  های  نگاه  از  متمایز  را  مردم«  به 
تشریفاتی رایج در جهان دانست و تصریح كرد: توكل 
به خدا و اعتماد به مردم در نگاه امام به عنوان فقیهی 
جامع الشرایط و پایه گذار مدنیت مبتنی بر فقه و سلوک 
الی الله یک اصل بود كه باید آن را به  درستی شناخت، 

آموخت و برای آینده درس گرفت.
آیت الله رئیسی در ادامه با تأكید بر اینكه بزرگ ترین 
مفسر و مرج مكتب امام خمینی )ره(، بیانات، اندیشه 
و رفتار مقام معظم رهبری است، افزود: فقه و اجتهاد 

و  پاسخگو  می تواند  اكنون  می تواند  اسلامی  پویای 
مسیر  كننده  هموار  و  انسان  نیازهای  كننده  تأمین 
موفقیت، پیشرفت و تعالی جامعه و كشور باشد؛ از این 
رو، نظام اسلامی در ایران به عنوان پرچمدار این حركت 
در جهان شناخته می شود و كشور هر جا در مسیر 
نورانی امام خمینی حركت كرده، به موفقیت رسیده 

است.
رئیس جمهور با اشاره به ابعاد مختلف علمی، فقهی و 
عرفانی امام خمینی )ره( از جمله ده ها اثر برجای مانده 
از ایشان در قالب كتاب و پیام، این آثار را گنجینه ای 
و كابردی  و استفاده علمی  قابل استناد  و  ارزشمند 
و  و مراكزی علمی  در دانشگاه ها، حوزه های علمیه 
آحاد  همه  كرد:  امیدواری  ابراز  و  دانست  پژوهشی 
جامعه از این منابع غنی فقهی، علمی و سیاسی و 
فرهنگی و اجتماعی بهره گیرند و مسئولان كشور نیز 
با پیروی و الگو گرفتن از این اندیشه و رفتار امام راحل، 
در مسیر اعتلا، پیشرفت كشور و گره گشایی از كار و 

مشكلات مردم گام بردارند.

رئیس جمهور در مراسم تجدید میثاق خبرگان ملت با امام راحل )ره(:
موفقیتوسربلندیکشوردرگروعملبهآموزههایامامخمینی)ره(است

نایب رییس كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینكه اعضای 
تیم مذاكره كننده حافظ منافع ملی ایران هستند گفت: جلوگیری از فرسایشی شدن 
مذاكرات، زمان ندادن به طرف مقابل و تلاش برای لغو كلیه تحریم ها از نكات مثبتی 

بوده است كه تاكنون در این دور از مذاكرات ادامه داشته است. 
»شهریار حیدری« در مورد خطوط قرمز مذاكرات وین گفت:خطوط قرمز در این 
مذاكرات به گونه ای ترسیم  شده است كه منافع ملی جمهوری اسلامی  را در نظر 
می گیرد منافع ملی ایران در این دور از مذاكرات لغو كلیه تحریم هاست و نظر حاكمیت 

هم اصرار بر این خواسته بحق ملت ایران است.
عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت:خواسته مجلس و 
دولت، رفع كامل تحریم های ظالمانه آمریكا علیه ملت ایران است و  بعد از تجربه تلخ 
خروج آمریكا از برجام، بدعهدی آنها برای همه جهانیان روشن شد  و این رفتار  هم 
نقطه ضعفی برای آمریكا تلقی شد و در این دور  از مذاكرات هم  برای لغو تحریم ها باید 

راستی آزمایی انجام شود.
نماینده مردم قصر شیرین با اشاره به وجود لابی های متعدد برای كارشكنی در 

مذاكرات وین تصریح كرد: اگرچه ادبیات حاكم بر  مذاكرات  وین گفت وگوهای ساده 
است، اما دست های پنهان و لابی های  این مذاكرات را پیچیده تر كرده است، لابی 
های صهیونیستی و عربی  در این مذاكرات حضور جدی دارند و تاثیر گذار هستند ، اما 

تیم مذاكره كننده هم با هوشیاری كامل این موضوعات را رصد می كند.
حیدری با اشاره به قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت 
ایران بیان داشت: دولت سیزدهم  این قانون  را به خوبی عملیاتی كرده است و همواره 
مفاد این قانون مد نظر دولت بوده است  و  در مذاكرات وین  هم با دست پر از این قانون 

استفاده كرده است .
نماینده قصر شیرین بیان داشت: جلوگیری از فرسایشی شدن مذاكرات، زمان 
ندادن به طرف مقابل و در نهایت تلاش برای لغو  كلیه تحریم ها از نكات مثبتی بوده 

است كه تاكنون در این دور از مذاكرات ادامه داشته است. 
نایب رئیس كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشت: آنچه كه مقام معظم رهبری در مورد مذاكرات مطرح كردند چارچوبی منطقی، 

علمی وحاكمیتی  است و همواره  مورد توجه تیم مذاكره كننده بوده است.

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

منافعملیازسویتیممذاکرهکنندهایرانیحفظشدهاست

فرمانده کل سپاه:

دربرابردشمناندستبرترراداریم
 فرمانده كل سپاه پاسداران با بیان اینكه ما در برابر دشمنان دست برتر را داریم، 
گفت: دستاوردهای شكوهمند امروز ما ثمره تبعیت از رهبری و همراهی و همدلی 

مردم است. 
سردار سرلشكر پاسدار حسین سلامی فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در گردهمایی فرماندهان و پیشكسوتان جهاد و شهادت باحضور فرماندهان ادوار 
سپاه و جمعی از فرماندهان و پیشكسوتان این نهاد انقلابی با تبریک اعیاد شعبانیه 
و روز پاسدار،  از پیشكسوتان سال های باشكوه دفاع مقدس به عنوان منادیان عزت، 
همنشینان شهدا، مجاهدان ایثارگر و شجاع و معماران تاریخ پرافتخار این سرزمین یاد 
كرد و گفت: حماسه آفرینی های سال های دفاع مقدس نه تنها محدود به آن دوران 

،بلكه ماندگار و درس آموز برای آیندگان در تمامی ادوار تاریخ است.
وی با بیان اینكه جهاد زیباترین عمل صالح است و هیچگاه فراموش نخواهد شد 
گفت:  با مشاهده وضعیت ناامنی های منطقه و جهان امروز آحاد ملت ایران با هر نوع 
تفكر و گرایشی، با زیباترین و دلنشین ترین تعابیر از حماسه های فرزندان نسل دوران 

دفاع مقدس یاد كرده و آنان را می ستایند.
سرلشكر سلامی در ادامه خطاب به فرماند هان و پیشكسوتان سپاه اظهار كرد:  اگر 
امروز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان شجره ای طیبه و تناور می درخشد، 
توسط شما عزیزان تكوین یافته و مرهون مجاهدت های طلایه داران ایثار و جهاد 

است و به فضل الهی امروز در مرحله تكامل این بنای عظیم هستیم.
وی با بیان اینكه ایران اسلامی امروز در میدان مركزی همه مخاطرات و تهدیدات 
دشمنان قرار دارد و هیچ ظرفیتی از دشمن برابرانقلاب اسلامی بیكار نیست، گفت: 
حتی به نظر می رسد رخدادها و تحولات اخیر اروپا، ایران را از اولویت خارج نكرده 
است و دشمن از تمام مسیرها و جهات اعم از تحریم اقتصادی ،ارعاب نظامی، 
عملیات روانی، جنگ اطلاعاتی و  عملیات برای قطع نفوذ منطقه ای، به میدان آمده 
است تا امتداد این تهدیدات را به آسیب های درونی متصل كند اما سپاه محكم و 

استوار برابر توطئه ها و خباثت های دشمنان ایستاده است.
فرمانده كل سپاه با تاكید بر اینكه امروز دشمن در جبهه ای وسیع و در فواصل 
دور درگیر است، اظهاركرد: دشمنان سردار عزیز ما حاج قاسم سلیمانی را به شهادت 
رساندند تا به گمان باطل خود قائمه مقاومت را بیاندازند اما جوشش خون حاج قاسم 
بسیاری از ظرفیت ها و صحنه ها را فعال تر كرد و دشمنان ما امروز در تمامی صحنه ها 

شكست خورده و مستأصل هستند.
سرلشكر سلامی مقاومت را تنها راه عزت و سعادت دانست و با بیان اینكه  امروز برابر 
دشمنان دست برتر را داریم ،گفت: دستاوردهای شكوهمند امروز ما ثمره تبعیت از 
رهبری و همراهی و همدلی مردم است؛ ما هیچگاه مردم را تنها نمیگذاریم و به عنوان 

خادمان ملت، در تمامی شرایط كنار آنها خواهیم بود.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه نیز 
در این مراسم  با بیان اینكه سپاه همواره خار چشم دشمنان بوده است گفت: بنا به 
فرمایش مقام معظم رهبری )مدظله العالی( دلیل حمله دشمنان به سپاه كارآمدی و 
اثرگذاری این نهاد انقلابی و مردمی است و امروز برای توسعه و گسترش این فرهنگ 

عاشورایی همراهی و كمک پیشكسوتان جهاد و شهادت بسیار موثر خواهد بود.
نماینده ولی فقیه در سپاه همچنین خاطرنشان كرد: امروز نظام ولایی ما به بركت 
برخورداری از ولی فقیه آگاه و دوراندیش، ملت و امتی بصیر و قهرمان و نیروهای 

مسلح مقتدر و شجاع ،مسیر اعتلا و پیشرفت را با اقتدار طی می كند.
ولایت مدار  امت  اینكه  بر  تاكید  با  صادقی   حاجی  والمسلمین  حجت الاسلام 
شكست ناپذیر است گفت :تمامی توفیقات ارزشمندی كه امروز نظام اسلامی ما از آن 

برخوردار است به بركت پیوند عمیق امت و ولایت حاصل شده است.
 

حسن بیگی نماینده پیشین مجلس:

دولتبایدازمواضعبرجامیخود
دربرابرتندروهادفاعکند

 یک عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس دهم گفت: دولت 
باید از مواضع خودش در برجام مقابل تندروها محكم دفاع كند كه مشاهده می كنیم 
دفاع نمی كند كه  این امر باعث شده است مقداری اذهان عمومی مغشوش و نگران 

شود. 
شورای  مجلس  نمایندگان  از  تعدادی  مخالفت  درباره  بیگی  حسن  ابوالفضل 
اسلامی با احیای توافق برجام و دعوای شان در نشست با وزیر امورخارجه بر سر این 
دور از مذاكرات و تشكیل كمیته ای  برای جلوگیری از ادامه گفت  وگوهای برجامی و 
دیدارشان با رئیس جمهوری گفت: در هر كشوری عده ای نان مخالفت با هر اقدامی 

را به عنوان نان حلال برای خودشان انتخاب می كنند.
وی تاكید كرد: بله در هر كاری انتقاداتی وجود دارد و بر كسی هم پوشیده نیست 
انتقاد سازنده برای كشور مفید است اما مخالفت های دائمی قطعا برای كشور و مردم 
ضرر خواهد داشت. این عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم 
با اشاره به این كه عده ای در داخل كشور همواره گوش شان به زبان مخالفان است، 
ادامه داد: برخی احساس شان بر این است بدون آن كه حرف شان منطق و پشتوانه 
حقوقی داشته باشد. كسانی هم هستند كه سخن مخالف شان را می پسندند و به 
آن ها هم رأی می دهند. امروز پس از 43 سال از انقلاب عده ای همواره در رویدادهای 

مختلف كشور از دنده چپ بلند می شوند و مخالفت هایی انجام می دهند.
وی تاكید كرد: اما نكته دیگری كه حائز اهمیت در موضوع برجام است این است كه 
ما 13 سال مذاكره داشتیم و بعد از این همه سال مذاكره به نتیجه رسید و امضا شد؛ 

در مقطعی بحث برد –برد بود و در مقطعی هم برد –باخت شد.
حسن بیگی یادآور شد: البته در برجام چند بند بسیار ناقص وجود داشت كه نباید 
گنجانده می شد و به اعتقاد من با چانه زدن و وقت تلف كردن می توانستیم این 
نواقص را برطرف كنیم. یكی از بندهایی كه در برجام پیش بینی نشده بود این بود كه 
دیوانه ای همچون ترامپ در آمریكا قدرت می گیرد و یكجانبه از برجام خارج می شود 
و دیگر كشورها هم غیرقانونی و غیرعقلایی از او تبعیت می كنند؛ باید چنین چیزی 
پیش بینی و برایش تضمین گرفته می شد و یا در بندی دیگر این نكته حتما عنوان 

می شد تا برای سایر كشورها قابل اجرا نباشد كه این اتفاق رخ نداد. 
وی بیان كرد: نكته دوم مكانیزم ماشه است كه این مكانیزم خطرناک تر از خروج 
آمریكا برجام بود و اگر یک مقداری اطرافیان آقای ترامپ عاقل بودند  و بررسی 

می كردند از برجام خارج نمی شدند، بلكه او می توانست مكانیزم ماشه را فعال كند.
 

احمد توکلی:

منشامفاسدامروزتعارضمنافعاست
و  عادلانه  انتصابات  گفت:  عدالت  و  شفافیت  دیده بان  مدیره  هیات  رییس   
خشكاندن امتیازها موضوع مهمی است چرا كه منشأ مفاسدی كه امروز در كشور 

وجود دارد، تعارض منافع است. 
»احمد توكلی« در همایش »مقابله با فساد« اظهار داشت: منشأ مفاسد و ظلم هایی 
كه امروز در كشور وجود دارد، تعارض منافع است؛ زیرا برخی انتصابات بر اساس 

سلایق شخصی، فامیلی و قومی صورت گرفته است.
وی افزود: در اقتصاد سیاسی هم این موضوع صدق می كند برای مثال استفاده 
از منافع عمومی در راستای استفاده از منافع خصوصی است و این اتفاق باعث 
به وجود آمدن تعارض منافع می شود. رییس هیات مدیره دیده بان شفافیت و 
عدالت، تصریح كرد: باید اقداماتی انجام شود كه تعارض منافع در كشور به وجود 
نیاید مثلا در مجلس هشتم دولت لایحه ای با عنوان مناطق آزاد به مجلس آورد كه 
در آن لایحه هفت منطقه مشخص شده بود اما متاسفانه در بررسی این لایحه در 
كمیسیون این مناطق به 101 منطقه رسید كه بنده با برخی افراد مانع از تصویب 
آن شدیم زیرا این اتفاق به مثابه تعارض منافع بود. وی با بیان اینكه یک وزیر حق 
ندارد در كسوت مدیریت خود از فامیل های خود استفاده كند، بیان داشت: در زمان 
تشكیل دولت سیزدهم به آیت الله سید ابراهیم رئیسی رییس جمهور گفتم ما امروز 
در جنگ هستیم و شرایط كشور امروز می طلبد سردارانی خبره در راس كار قرار 
بگیرند تا بتوانند حملات دشمنان را خنثی كنند. توكلی ادامه داد: چرا در این مدت 
افرادی تربیت نشده اند كه بتوانند مدیریت كشور را برعهده بگیرند؟ چرا با كمبود افراد 
متخصص روبه رو هستیم؟ این موضوع به ساختار ضعیف حزبی كشور باز می گردد. 
وی تاكید كرد: حكمرانی یک مشخصاتی دارد كه در نهج البلاغه به صراحت آمده 
است مگر در تاریخ لایق تر از امام حسن و امام حسین علیه السلام بودند؟ ولی به 
دلیل نسبت با امیرالمومنین، این حضرت هیچ جایگاهی به آن ها ندادند. مسوولان 

كشور ما هم باید به این سمت بروند.

جانشین رئیس ستاد کل نیرو های مسلح:
بایدقدرتبازدارندگیخودراافزایشدهیم

رئیس ستاد كل نیرو های مسلح با تاكید بر اینكه نیروی انسانی می تواند از هر 
سلاحی كارآمدتر باشد، گفت: باید قدرت بازدارندگی خود را افزایش دهیم.

امیر سرتیپ خلبان درجلسه شورای عالی فرماندهان نیروی هوایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران ضمن تبریک اعیاد شعبانیه و تسلیت شهادت دو تن از خلبانان غیور 
این نیرو با اشاره به اهمیت و كلیدی بودن نقش مدیریت ها گفت: امروز در عصری 
قرار گرفته ایم كه اطلاعات، ارتباطات، علم و دانش، مدیریت و فناوری ها حرف اول 
را می زند؛ بنابراین باید تلاش خود را به كار گیریم تا بتوانیم در هر پست و مقامی 
دستاورد ها و عملكرد های مثمرثمری را از خود به جای بگذاریم و از تمامی فرصت ها 
نهایت استفاده را ببریم. بدون شک برای تحقق چنین اهدافی، تقسیم كار مدیریت 

می تواند یكی از اثرگذارترین مولفه ها باشد.
 وی با اشاره اهمیت تربیت نیروی انسانی اظهار داشت: یكی از حیاتی ترین وظایف 
هر مدیر، تربیت نیروی انسانی متعهد و توانمند در تراز نظام جمهوری اسلامی ایران 
است چرا كه بدون تردید نیروی انسانی می تواند از هر سلاحی كارآمدتر باشد. از 
این رو شما فرماندهان و مدیران عالی رتبه باید بر روی جوانان تمركز كامل داشته 
باشید و زمینه های ارتقا آن ها را در تمامی حوزه ها به خصوص حوزه های فرهنگی و 

توانمندسازی فراهم كنید.
 جانشین رئیس ستاد كل نیرو های مسلح تصریح كرد: امروز نسل جدیدی از 
جوانان توانمند و متعهد، وظیفه مدیریت نیروی هوایی را برعهده دارند كه نقطه عطف 
و شروع جدیدی برای این نیرو است؛ بنابراین باید این نعمت الهی را قدر بدانیم و تمام 

تلاش خود را در راستای ارتقای روزافزون قدرت هوایی كشور به كار گیریم.
 امیر سرتیپ خلبان نصیرزاده بیان كرد: امروز دشمنان نظام اسلامی به دنبال 
توطئه چینی و صدمه زدن به ایران هستند و یكی از مهم ترین عرصه های ورود آن ها از 
طریق تهاجم فرهنگی است؛ بنابراین برای خنثی سازی و مقابله با اینگونه تهدیدات و 
تهاجمات، باید گوش به فرمان مقام معظم رهبری )مدظله العالی( باشیم و براساس 
منویات ایشان در 19 بهمن روز نیروی هوایی، بر تبیین عملكرد ها و دستاورد های این 
نیرو پس از انقلاب اسلامی و شناساندن این دستاورد ها به ملت شریف ایران تمام 
سعی و تلاش خود را به كار گیریم تا بتوانیم تمامی نقشه های دشمنان را نقش بر 

آب كنیم.
 وی گفت: امروز در دنیا قدرت حرف اول را می زند و بدون قدرت نمی توان در 
برابر تهاجم ایستادگی كرد؛ بنابراین ما باید در هر زمینه ای به دنبال ارتقای قدرت 
و توانمندی های خود باشیم و قانع به آن چه امروز در دسترس داریم نباشیم. باید 
متناسب با پیشرفت ها و رشد علوم و به صورت هدفمند قدرت بازدارندگی خود را 
افزایش دهیم تا بتوانیم كشوری مقتدرتر و توانمندتر در تراز نظام جمهوری اسلامی 

ایران داشته باشیم.
 جانشین رئیس ستاد كل نیرو های مسلح خاطرنشان كرد: امروز ما نیاز به مدیریت 
كارآمد و خاص داریم، مدیریتی كه بتواند نقشی پدرانه و برادرانه در قبال مجموعه 
خود داشته باشد و با استفاده از ارتباطات، اثرگذاری خود را به بهترین شكل ممكن 

داشته باشیم. در مدیریت كلان تفكر راهبردی مقوله ای بسیار مهم و كلیدی است.
  

امیرعبداللهیان در تماس تلفنی با بورل:

طرحدرخواستهایجدیدازسوی
آمریکاهیچتوجیهمنطقیندارد

وزیر امور خارجه گفت: طرح برخی درخواست های جدید از سوی آمریكا هیچ 
گونه توجیه منطقی نداشته و با مواضع این كشور در مورد دستیابی سریع به توافق 

در تناقض است.
حسین امیرعبداللهیان و جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و 

هماهنگ كننده ارشد مذاكرات وین امروز تلفنی گفتگو كردند.
در این تماس تلفنی، جوزف بورل و امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه كشورمان، 
آخرین نتایج و روند مذاكرات وین برای لغو تحریم ها و همچنین برخی مسائل بین 
المللی مورد اهتمام مشترک از جمله بحران اوكراین را مورد بحث و تبادل نظر قرار 

دادند.
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ كننده ارشد مذاكرات وین در 
این گفت و گوی تلفنی اظهار داشت: مذاكرات وین در نقطه حساسی قرار دارد و 
اكنون آمریكا و ایران در تبادل پیام ها باید انعطاف پذیری بیشتری از خود نشان دهند 

و تلاش نمایند بر محدودیت زمانی غلبه كنند.
بورل افزود: موضوع تضمین اقتصادی برای شما مهم است و ما از تحقق آن حمایت 
می كنیم. ما و شما به تلاش های خود برای رسیدن به توافق ادامه خواهیم داد زیرا 
مسیر طولانی را طی كرده ایم. وی اضافه كرد: شما ایرانی ها مذاكره كننده سخت 

و توانمندی هستید.
وزیر امور خارجه كشورمان نیز در این گفتگوی تلفنی از اهتمام و تلاش هماهنگ 
حاصله  پیشرفت های  و  وین  مذاكرات  در  اروپا  اتحادیه  خارجی  سیاست  كننده 
قدردانی كرد و افزود: اگر واقع بینی بر رفتار همه طرف ها حاكم باشد، همچنان به 

نقطه وصول توافق خوب و قوی نزدیک هستیم.
وزیر امور خارجه كشورمان خاطرنشان نمود: طرح برخی درخواست های جدید از 
سوی آمریكا هیچ گونه توجیه منطقی نداشته و با مواضع این كشور در مورد دستیابی 

سریع به توافق در تناقض می باشد.
امیرعبداللهیان افزود: موضوعات اصلی و لغو موثر تحریم ها نباید تحت تاثیر زیاده 

خواهی طرف آمریكایی قرار گیرد.
وزیر امور خارجه كشورمان اظهار داشت: آمریكا نمی تواند به بهانه فشار افكار 
عمومی كشورش، هر روز حرف جدید و متفاوتی را از طریق هماهنگ كننده به 
ما منتقل كند. اگر طرف آمریكایی مشكل افكار عمومی را دارد، باید بگویم ما هم 
مشكل افكار عمومی را در ایران داریم. آنها با حساسیت و با دقت بالایی تحولات را 
رصد می كنند و از دولت پاسخگویی و رفع موثر تحریم ها و حفظ توان بالای هسته ای 

صلح آمیز را مطالبه می كنند.
امیرعبداللهیان بویژه تاكید كرد: برخی مباحث كه مرتبط با قهرمانان ملی ماست 

قابل مذاكره نیست.
وزیر امور خارجه كشورمان در بخش دیگری از این گفتگو با تشریح موضع اصولی 
جمهوری اسلامی ایران در قبال بحران اوكراین تاكید كرد: معتقدیم ضمن توجه به 
منشور ملل متحد، ریشه های اصلی بروز این بحران باید مورد توجه قرار گیرد، تا ثبات 
و امنیت پایدار در این منطقه از طریق توقف جنگ و تمركز بر راه حل سیاسی برقرار 

گردد.

کارشناس مسائل بین الملل:

تلاشآمریکابرایمذاکراتغیرهستهای
بیحاصلاست

كه  شده اند  متوجه  آمریكایی ها  اینكه  بیان  با  بین الملل  مسائل  كارشناس   
تلاش هایشان در مقابل جمهوری اسلامی ایران و تیم مذاكره كننده برای مذاكره 
از  راستی آزمایی  گفت:  بود،  خواهد  بی حاصل  غیرهسته ای  موضوعات  درمورد 

خواسته های اصلی ایران است. 
امیرعلی ابوالفتح ، با اشاره به شكست آمریكا در موضوع برجام پلاس و مذاكره 
درمورد موضوعاتی غیر از بحث هسته ای، گفت: بحث برجام پلاس یا برجام 2 و 3 
بحث جدیدی نیست و از همان ابتدا و زمان امضای برجام مطرح شد و آمریكایی های 
همواره عنوان می كردند كه باید از الگوی مذاكرات برجام برای حل و فصل بقیه 

موضوعات و به طور مشخص موشكی و منطقه ای استفاده كنیم.
این كارشناس مسائل بین الملل اضافه كرد: اما جمهوری اسلامی ایران آن را مورد 
تأیید قرار نداد و زیر بار نرفت و اعلام كرد كه فقط در مورد موضوعات هسته ای مذاكره 
می كند. وی با یادآوری اینكه وقتی كه ترامپ به ریاست جمهوری رسید، بحث برجام 
پلاس مطرح شد، ادامه داد: به طور مثال مذاكراتی كه در متن برجام تغییراتی ایجاد 
كند بدین معنی كه محدودیت های زمانی كه در برجام برای ایران در زمینه تحریم های 
تسلیحاتی، تحریم های موشكی، ممنوعیت استفاده از سانتریفیوژهای جدید و انواع 
تحریم هایی مورد بازبینی قرار بگیرد و برخی از این محدودیت ها كه شامل زمان بود، 

تغییر كند و دائمی شود كه این موضوع مورد موافقت ایران قرار نگرفت.

رهبر معظم انقلاب، كوتاه آمدن در مقابل آمریكا یا هر قدرت دیگر برای مصون 
ماندن از تحریم را خطایی بزرگ و ضربه به قدرت سیاسی دانستند و فرمودند: 
ساده لوحانه تر و ناشیانه تر و ناشیانه تر از پیشنهاد كسی كه می گوید قدرت دفاعی 

را برای حساس نشدن دشمن كاهش دهیم وجود ندارد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله  خامنه ای 
روز پنج شنبه در دیدار رئیس و اعضای مجلس خبرگان، با بیان عناصر مجموعه ی 
به هم پیوسته قدرت و قوت ملی، مسأله معیشت و روان بودن مسائل مرتبط با مردم را 
مهم خواندند و با اشاره به جنگ نرمِ سخت و سنگین دشمنان برای اغوا و اثرگذاری 
بر مردم و خواص افزودند: علاج این جنگ پیچیده، جهاد تبیین با »روش های نوین 

نرم افزاری و متكی بر معارف و مفاهیم عمیق و عالیه اسلام« است.
ایشان با تبریک اعیاد شعبانیه به خصوص نیمه شعبان، این عید سعید را روز 
شكوفایی آرزوهای تاریخی بشر برشمردند و با اشاره به عظمت معنوی ماه شعبان 
و مضامین عالی مناجات شعبانیه افزودند: امام خمینی)رض( به دعای كمیل و 
مناجات شعبانیه علاقه و انس بیشتری داشتند و امیدواریم خداوند، به همه ظرفیت 

روحی استفاده هر چه بیشتر از بركات این ماه را عنایت فرماید.
در  مهم  نقش آفرینی  دارای  را  خبرگان  مجلس  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 
استحكام نظام اسلامی خواندند و افزودند: شرط تأثیرگذاری همه نهادهای قانونی 
از جمله مجلس خبرگان، عمل بر اساس وظایف و حدودی است كه قانون اساسی 

برای آنها مشخص كرده است.
ایشان در همین زمینه افزودند: مجلس خبرگان باید ضوابط دقیق قانونی را در 
قبال كسی كه اكنون در جایگاه رهبری است و كسی كه بعدها با رأی نمایندگان 

همین مجلس به رهبری انتخاب می شود، اعمال كند.
رهبر انقلاب سایر دستگاهها از جمله دولت و مجلس را نیز موظف به عمل به 
ضوابط قانونی دانستند و گفتند: دولت باید از قوانین مجلس تبعیت كند و مجلس 

نیز مطلقاً در كار اجرا وارد نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای، استحكام نظام را منجر به قدرت و قوت ملی دانستند 
و گفتند: قدرت ملی برای هر كشوری حیاتی است و هر ملتی اگر استقلال، 
سرافرازی، استفاده از منابع حیاتی بر مبنای اراده خود، و ایستادگی در مقابل 
خواست های دیگران را می خواهد، باید قوی باشد و گرنه در حال ضعف و ذلت و 

ترس، مدام نگران طمع ورزی بیگانگان خواهد بود.
رهبر انقلاب، قدرت ملی را امری مركب و مجموعه ای به هم پیوسته خواندند و 
در بیان اركان آن افزودند: »علم و فناوری« و »تفكر و اندیشه ورزی و آزاد فكری« 
جزو اركان قوت ملی است و اگر آزاد فكری و پیشرفت فكری نباشد، علم و فناوری، 

راهگشا نیست.
ایشان، »امنیت و قدرت دفاعی«، »اقتصاد و رفاه عمومی و آسودگی معیشتی 
مردم«، »قدرت سیاست ورزی و چانه زنی برای تأمین منافع ملی در عرصه منطقه 
و جهان«، »فرهنگ و سبک زندگی«، و »منطق جذاب و تأثیر گذار بر دیگر ملت ها« 
را از دیگر بازوهای قدرت ملی خواندند و گفتند: جذب ملت ها برای هر كشور عمق 

راهبردی ایجاد می كند كه بسیار مهم است.
حضرت آیت الله خامنه ای با بیان نكته ای مهم افزودند: هیچ یک از این بازوهای 

قدرت ملی نباید به نفع یک ركن و بازوی دیگر قطع شود.
ایشان با ذكر چند مصداق در این زمینه، پیشنهادهایی نظیر صرف نظر كردن از 
حضور منطقه ای برای ندادن بهانه به دست دشمن و یا انصراف از پیشرفت علمی 
در زمینه هسته ای را، ضربه به قدرت ملی خواندند و افزودند: حضور منطقه ای، به 
ما عمق راهبردی و قوت بیشتر ملی می دهد چرا از آن صرف نظر كنیم؟ پیشرفت 
علمی هسته ای هم به تأمین نیازهای كشور در آینده نزدیک مربوط می شود و اگر 

صرف نظر كنیم، چند سال بعد پیش چه كسی و به كجا دست دراز كنیم؟
رهبر انقلاب، كوتاه آمدن در مقابل امریكا یا هر قدرت دیگر را برای مصون ماندن 
از تحریم، خطایی بزرگ و ضربه به قدرت سیاسی دانستند و در بیان مصداقی دیگر 
افزودند: ساده لوحانه تر و ناشیانه تر از پیشنهاد كسی كه می گوید قدرت دفاعی را 

برای حساس نشدن دشمن، كاهش دهیم وجود ندارد.

ایشان تأكید كردند: در طول زمان، از این پیشنهادهای سست و پر ایراد مطرح 
شده كه همه آنها ابطال پذیر بود و ابطال هم شد و اگر به كسانی كه می خواستند 
برخی بازوهای قدرت ملی را قطع كنند، اجازه این كار داده می شد، ایران، امروز 
با خطرات بزرگی مواجه بود كه با اراده و عنایت خداوند، امكان عملی شدن این 

پیشنهادها به وجود نیامد.
رهبر انقلاب، در پرداخت بیشتر اركان اقتدار ملی، افزودند: مسائلی كه به طور 
امید  باز می گردد مانند »اتحاد ملی، اعتماد ملی،  به توده های مردم  مستقیم 
عمومی، اعتماد به نفس ملی، حفظ ایمان ملی، مسئله معیشت عمومی و روان 
بودن و آسان بودن مسائل اجتماعی مرتبط با مردم« در افزایش قدرت ملی بسیار 

مهم است.
به حضور صددرصدی مردم در صحنه  را منجر  اینگونه مسائل  تأمین  ایشان 
خواندند و افزودند: البته با وجود مشكلات مختلف، مردم همیشه در صحنه بوده اند 
اما اگر این مسائل تأمین شود، ملت یكپارچه در صحنه خواهد بود و دیگر هیچ غم و 

هراسی برای كشور وجود نخواهد داشت.
دشمن با مزدورپروری و حرام خوارسازی به دنبال اغوای خواص  ومردم است

حضرت آیت الله خامنه ای، تأثیر بی بدیل حضور مردم در صحنه را علت تلاش 
شیاطین برای اغوای مردم دانستند و گفتند: شیاطین با ابزار رسانه دائماً در حال 
ترویج دروغ و تزیین حرف های بی مبنا هستند تا با كاهش ایمان و اعتماد به نفس 

عمومی، ملت را مأیوس و ناامید كنند.
ایشان، اغوای خواص را با هدف نهایی اغوای مردم، دستور كار مهم دشمنان 
برشمردند و گفتند: مستكبران جهان، در سنگین ترین جنگ نرم تاریخ با ملت 
ایران، درصددند كسانی را كه عنوان، امكان و احیاناً سوادی دارند اغوا كنند تا آنها، 

توده های مردم را بفریبند و از حقیقت و واقعیت دور سازند.
رهبر انقلاب، »مزدورپروری، حرام خوارسازی، تهدید و تطمیع« را جزو روشهای 
مختلف دشمن خواندند و افزودند: این جنگ نرم سنگین، البته نشان دهنده قوی 
شدن زیرساخت ها و امكانات جبهه حق است كه چالش با جبهه حق را دشوار كرده 

و دشمن را به جنگ نرم برای تخریب ذهنیات مردم كشانده است.
ایشان، شمار زیادی از خواص و پرورش یافتگان با بصیرت، پرانگیزه و مؤمنِ حوزه و 
دانشگاه بویژه مجموعه های متعدد جوانان را استوانه های واقعی در مقابل تقلّاهای 
دشمن دانستند و تأكید كردند: راه مقابله با جنگ نرم پیچیده دشمن همچنانكه 
بارها گفته ایم جهاد تبیین است یعنی همان چیزی كه امیرالمؤمنین در نامه به 

حسنین علیهم السلام از آن به »جهاد با زبان ها« یاد كرده اند.
تخصیص بودجه سنگین برای جهاد تبیین كاری غلط و بی نتیجه است

رهبر انقلاب قبل از بیان چند نكته درباره الزامات جهاد تبیین، تصویب بودجه ای 
سنگین در مجلس شورای اسلامی برای جهاد تبیین را غلط و بی نتیجه خواندند و 
گفتند: من با این شیوه برخورد با مسائل موافق نیستم و تجربه گذشته نیز نشان 

می دهد این بودجه ها غالباً هدر می رود.
ایشان افزودند: البته مسئولانی كه این بودجه ها در وزارت ارشاد و سازمان تبلیغات 
به دست آنها می رسد افراد مؤمن، سالم و قابل اعتمادی هستند ولی طبیعت این 

كار غلط است و امیدواریم مسئولان به این موضوع توجه كنند.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس لازمه موفقیت در جهاد تبیین را »به روزرسانی 
ابزارها در جنگ نرم« دانستند و خاطرنشان كردند: همچنانكه دیگر نمی توان 
باید  نیز  نرم  در جنگ  كرد،  استفاده  قدیمی  ابزارهای  از  در جنگ های سخت 
ابزارهای خود را به روز كنیم البته بعضی شیوه های قدیمی مانند منبر و مداحی 
همچنان اثرگذار و بدون جایگزین هستند. رهبر انقلاب، وضعیت كشور در بخش 
سخت افزاریِ جنگ نرم و فضای مجازی را نسبتاً خوب و البته نیازمند بهبود و همت 
رئیس جمهور و همكاران برشمردند و گفتند: اما بخش نرم افزاری یعنی بیان سخن 

نو با شیوه های جذاب نیازمند تقویت و نوآوری است.
ایشان، بهترین و مؤثرترین سلاح در جنگ نرم را »تبیین مفاهیم عالی اسلامی« 
دانستند و افزودند: در زمینه مسائل معرفتی، سبک زندگی اسلامی و بیان آیین های 
حكمرانی اسلامی همچون مردمی بودن، دینی و اعتقادی بودن، اَشرافی و مُسرف 
نبودن، و ظالم نبودن و مورد ظلم واقع نشدن، حرفهای ناگفته، جذّاب و شیرینی 

برای دنیا وجود دارد كه باید به خوبی تبیین شود.
حضرت آیت الله خامنه ای وجه دیگری از جهاد تبیین را »جدا كردن راه پیشرفت 
و تعالی مادی ملت از بیراهه ها و كج راهه ها« خواندند و گفتند: این تفكیک به معنی 
جداسازی بر مبنای منافع خویشاوندی و حزبی نیست بلكه باید بر اساس اعتقاد 
به اسلام و قرآن و حركت عظیم نظام اسلامی، راه صحیح از بیراهه ها جدا و روشن 

شود.
حضرت آیت الله خامنه ای در پایان، كوتاهی در جهاد تبیین را موجب سوءاستفاده 
دنیاطلبان حتی از ابزار دین دانستند و تأكید كردند: اگر جهاد تبیین به درستی 
قرار  خود  شهوترانی  و  هوسرانی  وسیله  نیز  را  دین  دنیامداران،  نگیرد،  صورت 
می دهند همچنانكه حتی در صدر اسلام، گروههایی مانند بنی امیه اینگونه عمل 

می كردند.
در ابتدای این دیدار، آیت الله جنتی رئیس مجلس خبرگان رهبری و حجت الاسلام 
والمسلمین رئیسی نایب رئیس این مجلس، گزارشی از نطق ها و نظرات نمایندگان 

در این اجلاسیه به ویژه دغدغه های فرهنگی و اقتصادی آنان بیان كردند.

 رهبر انقلاب اسلامی در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس خبرگان رهبری:

هیچ یک از بازوهای قدرت ملی نباید به نفع بازوی دیگر قطع شود
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قانون تغییر ساعت رسمی کشور لغو نشده! 
یک عضو كمیسیون امور داخلی كشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی، گفت: مجلس شورای اسلامی 
تاكنون مصوبه ای درخصوص لغو قانون تغییر ساعت رسمی كشور از سال جدید نداشته است. ابوالفضل 
ابوترابی درباره خبر منتشر شده در فضای مجازی به نقل از وی مبنی بر اینكه قانون تغییر ساعت رسمی كشور 
لغو شده و از سال 1401 ساعت قدیم و جدید وجود نخواهد داشت، بیان كرد: این  مطلب كه به نقل از بنده 
پخش شده است، صحیح نیست. هنوز چیزی در مجلس درخصوص لغو قانون تغییر ساعت رسمی كشور به 
تصویب نمایندگان نرسیده است.لازم به ذكر است، در روز سه شنبه هفته جاری گزارش كمیسیون اجتماعی 
در خصوص طرح نسخ قانون تغییر ساعت رسمی كشور در دستور كار جلسه علنی نمایندگان قرار گرفت اما 
به دلیل رسیدگی به لایحه بودجه 1401 ، نمایندگان فرصت بررسی این طرح را پیدا نكردند.بر اساس ماده 
واحده این طرح؛ از تاریخ ابلاغ این قانون، قانون تغییر ساعت رسمی كشور مصوب 31/5/1386 مجلس 
شورای اسلامی نسخ می گردد.این احتمال وجود دارد كه این طرح در دستور كار جلسات علنی هفته آتی 

نمایندگان قرار گیرد.

زمان پرداخت سود سهام عدالت مشخص شد 
مدیر ناشران سازمان بورس از پرداخت سود سهام عدالت در روزهای نخستین هفته آینده خبر داد و گفت: 
مشمولانی كه ارزش اولیه سهام آن ها 532 هزار تومان است بالغ بر 600 هزار تومان سود دریافت می كنند.
انصاری با بیان اینكه 36 شركت سرمایه پذیر سهام عدالت وجود دارد، اظهار كرد: از این تعداد 32 شركت 
سودده بودند كه حدود 29 هزار و 600 میلیارد تومان پول باید وصول می شد كه 28 هزار و 500 میلیارد تومان 
وصول شده است.وی با بیان اینكه 616 میلیارد تومان به حساب افزایش سرمایه ها رفته است، گفت: دو ناشر 
مخابرات و سیمان دشتستان به تعهد واریز سود خود عمل نكرده اند كه سازمان بورس پرونده حقوقی این 
شركت ها را به مراجع قضایی ارسال كرده است.مدیر ناشران سازمان بورس بیان كرد: بر این اساس سود سهام 

عدالت 49 میلیون و 188 هزار مشمول سهام عدالت ظرف سه تا چهار روز آینده واریز خواهد شد.

۹۳ درصد مردم دز اول واکسن کرونا را دریافت کرده اند 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی گفت: تا به امروز 93 درصد مردم دز اول و 84 درصد دز دوم را دریافت 
كرده اند.دكتر بهرام عین اللهی افزود: قطعا این میزان واكسیناسیون با توجه به موج اُمیكرون نقش بسزایی در 
كاهش بستری ها و فوتی های كرونایی داشته است و اگر در این سطح واكسیناسیون انجام نمی شد آمارها بالاتر 
می رفت. وی در پاسخ به این سوال كه آخرین آمار در خصوص بستری ها و فوتی های واكسن زده ها و واكسن 
نزده ها چه میزان است؟، گفت: آمار رسمی ما نشان می دهد 90 درصد بیمارانی كه در بیمارستان ها فوت 
كرده اند بیمارانی هستند كه واكسن نزده اند و 10 درصد مابقی هم مربوط به افرادی است كه واكسن زده اند اما 

بیماری های زمینه ای مثل دیابت یا ضعف سیستم ایمنی بدن داشته اند.

»امیرآبادی« در بیمارستان شهید بهشتی بستری شد
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، برای دومین بار از سال گذشته تا كنون، دچار سكته قلبی و به 
بیمارستانی در شهر قم منتقل شد. محمود هوشنگی رئیس دفتر احمد امیرآبادی نماینده مردم قم، با اعلام 
خبر فوق، اظهار داشت: آقای امیرآبادی در حدود ساعت 4:00 صبح روز جمعه 20 اسفند 1400، دچار حمله 
قلبی و به بیمارستان شهید بهشتی شهر قم منتقل شدند.رئیس دفتر نماینده قم اضافه كرد: در حال حاضر 
عمل آنژیو و قلب باز روی آقای امیرآبادی فراهانی انجام شده و هم اكنون در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان 
شهید بهشتی تحت نظر پزشكان قرار دارند.هوشنگی گفت: از مردم و علاقمندان آقای امیرآبادی می خواهیم 

برای سلامتی و بهبود وضعیت جسمی ایشان دعا كنند.

جانشین فرمانده انتظامی استان  قم تاکید کرد:

برخوردقاطعباهنجارشکناندرچهارشنبهآخرسال
جانشین فرمانده انتظامی استان  قم تاكید كرد:با هنجار شكنان و مخلان نظم عمومی در چهارشنبه 
آخر سال به شدت برخورد می شود . سردار بهادر اسماعیلی ،امنیت مردم را به خطر بی اندازند تصریح 
كرد:پلیس هیچگاه مخالف شادي مردم نیست، رویكرد پلیس به موضوع چهارشنبه آخر سال یك نگاه 
اجتماعي و پیشگیرانه است. وی با بیان اینكه آداب و رسوم گذشتگان نباید تبدیل به فرصتي براي 
هنجارشكنان و ایراد صدمه و آسیب به مردم و خانواده ها شود، افزود: با افراد معدودی كه بخواهند آرامش 
مردم را به مخاطره بیندازند با همكاری مطلوب دستگاه قضائی استان، برخورد قاطع خواهد شد. سردار 
بهادر اسماعیلی گفت: ویژگي سني نوجوانان و جوانان قرارگیري افراد در حالات هیجاني بوده به طوري 
كه این حالات یكي از نیازهاي این سنین است و باید به نحو صحیح مدیریت شود. جانشین فرمانده 
انتظامي استان  قم نقش والدین و جامعه را در ایجاد فرصتي جدید براي تخلیه هیجانات روحي فرزندان، 
مهم خواند و تصریح كرد: مسئولان شهری می توانند با همكاری خانواده ها  در این خصوص برنامه 
ریزي  و مدیریت كنند . سردار اسماعیلی در پایان از آمادگی كامل پلیس برای تامین نظم و امنیت مردم 
در شب چهارشنبه آخر سال خبر داد و افزود: مردم شریف استان می توانند هرگونه اخبار و اطلاعات خود 

پیرامون تهیه،تولید و توزیع مواد محترقه را از طریق تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند.
 

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی قم:

حفارانغیرمجازدرجعفریهدستگیرشدند
فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی قم گفت: افرادی كه قصد حفاری غیرمجاز برای كشف اشیای 

تاریخی در یک منزل در شهرستان جعفریه این استان را داشتند به دام افتادند. 
به گزارش روز پنجشنبه روابط عمومی اداره كل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم، سرهنگ 
فرامرز بازگیر درگفت و گویی بیان كرد: در پی اعلام گزارش حفاری غیرمجاز در یكی از منازل  جعفریه 
با تلاش عوامل یگان حفاظت، فرماندهی پاسگاه انتظامی جعفریه و نیروی بسیج و با هماهنگی مقام  
قضایی باند پنج نفره كه به قصد دست یابی به اشیای تاریخی اقدام به حفاری غیرمجاز در عمق 10 
متری محوطه منزلی كرده بودند، دستگیر شدند. وی ادامه داد: عوامل نیروی انتظامی در جریان 
بازرسی  تعدادی آلات و  ادوات حفاری شامل بیل و كلنگ، چراغ قوه و طناب كشف كردند. بازگیر افزود: 
این پنج حفار غیرمجاز ساكن تهران و جعفریه بودند كه به همراه وسایل كشف شده برای سیر مراحل 
قانونی و تشكیل پرونده قضایی به پاسگاه انتظامی جعفریه تحویل شدند. وی در پایان از شهروندان 
خواست تا برای حفظ و صیانت از آثار تاریخی استان در صورت مشاهده هرگونه اقدام مشكوک مراتب را 
با شماره های 37740492 و 37738199 به فرماندهی یگان حفاظت اداره كل میراث فرهنگی قم و یا 

با شماره تلفن 110 ناجا اطلاع دهند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

کشفبیشاز۴هزارعددانواعموادمحترقه
فرمانده انتظامی شهرستان قم از كشف بیش از 4 هزار عدد مواد محترقه و دستگیری 8 تن در این 

رابطه خبر داد. 
سرهنگ  مراد حسین جعفریان گفت: با توجه به نزدیک شدن چهارشنبه آخر سال و خطرات ناشی 
از استفاده مواد محترقه خطرناک و غیرمجاز مقابله با افرادی كه در این زمینه فعالیت دارند، در دستور 
كار پلیس قرار دارد. او در ادامه با بیان این كه در رصد و پایش اطلاعاتی مشخص شد افرادی اقدام به 
نگهداری و فروش مواد محترقه غیرمجاز در سطح شهر قم می كنند،گفت: پیگیری موضوع به صورت 
ویژه در دستور كار ماموران پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت:پس از اطمینان از 
صحت موضوع و با هماهنگی دستگاه قضایی استان، ماموران انتظامی  4 هزار و 177 عدد انواع مواد 
محترقه و 3 كیلو 700 گرم مواد اولیه ساخت مواد محترقه كشف و 8  متهم را دستگیر كردند. او در پایان 
از مردم به عنوان حامیان پلیس خواست علاوه بر آموزش فرزندان خود درباره خطر ها و عواقب استفاده 
از مواد آتش زای خطرناک، هرگونه موارد مشكوک را از طریق مركز فوریت های پلیس 110 اطلاع دهند.

  
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

جریمه۲00میلیاردیقاچاقچیانلوازمخانگی
مدیركل تعزیرات حكومتی استان قم با اشاره به شناسایی چند قاچاقچی لوازم خانگی در این استان 
از محكومیت 200 میلیارد ریالی آنها خبر داد.  مهدی ریاضی در گفت وگویی اظهار داشت: ماموران 
كاشف پیرو گزارش های مردمی مبنی بر مبادرت فردی با عنوان جعلی كارمند دولت و با همكاری عناصر 
قاچاقچی در استان های جنوبی كشور اقدام به فروش و عرضه لوازم خانگی قاچاق به صورت گسترده 
در سطح استان و شهرستان های همجوار می كند، مراتب در دستور كار قرار گرفت. وی ادامه داد: با 
تحت نظر قرار دادن نام برده و افراد مرتبط و بررسی های لازم، انجام تخلف محرز، و اطلاعات مربوطه 
جهت تشكیل پرونده و ادامه مراحل رسیدگی به اداره كل تعزیرات حكومتی استان ارسال شد. مدیركل 
تعزیرات حكومتی قم افزود: با تشكیل پرونده، شعبه نخست ویژه رسیدگی به تخلف های قاچاق كالا و 
ارز تعزیرات حكومتی قم، ضمن احضار متهمان، به دلیل  ارائه نكردن مدارک مثبته گمركی، اتهام قاچاق 
را محرز و مسلم دانسته، متهمان را در مجموع به پرداخت مبلغ 200 میلیارد ریال جزای نقدی در حق 

دولت محكوم كرد.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره(  استان قم خبرداد:

رشد۴۱درصدیدرآمدصدقاتنسبتبهسالگذشته
 مدیركل كمیته امداد امام )ره( استان قم با 
اشاره به اختصاص چهارهزار میلیارد ریال اعتبار 
برای اشتغالزایی درسال آینده به این نهاد مردمی 
گفت:علاوه بر حمایت از مشاغل خُرد و خانگی، 
توجه به كارآفرینان برتر، نخبه و حرفه ای در این 

استان نیز در دستور كار قرار دارد. 
در  پنجشنبه  روز  راد  مسعودیان  محسن 
اعتبار  اینكه  بیان  با  خبرنگاران  با  گفت وگو 
اشتغال مربوط به مددجویان استان در سال 98 
حدود 700 میلیارد ریال بوده است گفت: این 
رقم در سالجاری یه یكهزار و 700 میلیارد ریال 

رسید.
كه  اینكه  جایی  به  شد:  یادآور  ادامه  در  وی 
مبالغ را به افراد و محرومان بدهیم به كارآفرینان 
خانواده های  كارگیری  به  و  كارآفرینی  برای 
جویای كار می دهیم كه این یک حركت بسیار 

موثر است.
كمیته  درآمدهای  رشد  نرخ  به  اشاره  با  وی 
امداد استان در سالی كه روزهای پایانی آن را 
سپری می كنیم اظهار داشت: درآمد حاصل از 
صدقه ها 41 درصد، طرح اكرام ایتام 45 درصد، 
و  درصد   218 نیز  كفارات  و  زكات  درآمدهای 
مجموع درآمدها هم 42 درصد رشد داشته كه 

یک افتخار برای قم  است.

مسعودیان  راد افزود: در كمیته امداد قم حدود 
پنج هزار و 800 فرزند تحت پوشش هستند كه 
یكهزار و 717 تَن مربوط به طرح اكرام ایتام، و 
چهارهزار و 91 تَن نیز با طرح محسنین مرتبط 

می باشند.
وی گفت: كمک خیران به محرومان  بسیار 
خوب است ولی در حوزه خیر و احسان به نگاه 
تخصصی احتیاج داریم، موسسه های خیریه 

باید تخصصی عمل كنند.
مسعودیان راد با اشاره به اقدام صورت گرفته 
خیریه  موسسه های  یكپارچه سازی  جهت  در 
افزار  نرم  خیریه  موسسه   35 گفت:  استان 
كمیته امداد را دریافت و اطلاعات خود را در آن 
بارگذاری كردند، كه از این طریق می توانیم از 

آنها استعلام بگیریم.
و  عمده  مشكل   2 را  مسكن  و  درمان  وی 
مهم مددجویان كمیته امداد ذكر كرد و گفت: 
مشكل های درمانی را به وفور داریم، كه نامه های 

مردم به  ریاست جمهوری مبین این قضیه بود.
 توزیع ۷۰۰ سری جهیزیه میان 

نوعروسان بی بضاعت 
وی افزود: در حوزه مسكن به ویژه ودیعه و اجاره 
یک افزایش شكننده و تلخی را مواجه هستیم و 
بعضا اتفاق های ناگواری رخ می دهد، در این 

تعامل های  در  را  خود  جدیت  و  تلاش  زمینه 
متعدد با سازمان ها به شكل حداكثری گسترش 

دادیم.
حاضر  درحال  كرد:  اضافه  راد   مسعودیان 
500 واحد مسكونی را در قالب احداث، خرید 
با  امیدواریم  و  می كنیم،  پیگیری  تعمیرات  و 
توجه به طرح جهش مسكن كارهای بهتری را 
انجام دهیم و زمینه را برای خانوارهای محروم 
جهیزیه  سری   700 توزیع  وی  كنیم.  هموار 
میان نوعروسان بی بضاعت در سالجاری را مورد 
توجه قرار داد و بیان كرد: امیدواریم در ایام نیمه 
شعبان نیز بتوانیم، حركت مناسبی را همزمان با 
كل كشور انجام دهیم و توزیع جهیزیه را به شكل 

نمادین داشته باشیم.
معافیت ۲1 هزار خانوار قمی از پرداخت 

قبوض خدماتی 
قم   )ره(  خمینی  امام  امداد  كمیته  مدیركل 
در ادامه گفت: 21 هزار خانوار تحت حمایت 
كمیته امداد استان از پرداخت هزینه قبوض 

آب، برق و گاز مصرفی معاف شدند.
وی  با اعلام این خبر افزود: فقط خانوار های 
تحت حمایت كمیته امداد امام خمینی )ره( كه 
مطابق الگوی مصرف مصرف كنند مشمول این 

قانون می شوند.

رئیس كل دادگستری استان قم با بیان اینكه حراست از منابع طبیعی با 
جدیت دنبال می شود، گفت: هر چند پرونده زمین فرودگاه به مرحله خلع 
ید رسیده اما این به معنای واگذاری نیست و مراحل واگذاری از ابتدا باید به 

صورت قانونی دنبال شود. 
به گزارش روابط عمومی اداره كل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم، محمد 
شعاعی مدیركل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم به همراه جمعی از مسئولان 
این اداره كل به مناسبت هفته منابع طبیعی با حجت الاسلام والمسلمین علی 

مظفری رئیس كل دادگستری استان قم دیدار و گفت و گو كرد.
رئیس كل دادگستری استان قم طی سخنانی با بیان اینكه موفقیت در سایه 
تلاش همگانی محقق می شود، عنوان كرد:  ما در تمامی عرصه هایی كه نیاز به 
حضور دستگاه قضایی باشد حضور خواهیم یافت و از منابع طبیعی نیز با جدیت 
حراست خواهیم كرد چراكه حراست از منابع طبیعی فقط بر عهده یک سازمان 
نیست و همه باید در راستای حفظ و حراست از منابع طبیعی مشاركت داشته 

باشیم.

شده  متجاوزان  افزایش  موجب  زمین  قیمت  افزایش  اینكه  به  اشاره  با  وی 
و برخی از قوانین نیز تناسب میان جرم و مجازات را موردنظر قرار نداده است، 
گفت: اگر مجازات بازدارنده نباشد جرم نیز بیشتر می شود كه ما برای رفع این 
خلا به مسئولان ملی اعلام كردیم كه مجازات باید با میزان جرم تناسب داشته 
باشد. مظفری خاطرنشان كرد: در مورد فرودگاه متاسفانه روند مطلوبی در گذشته 
دنبال نشد و نزدیک به سه هزار هكتار زمین بدون سپری كردن مراحل قانونی 
در اختیار فردی قرار گرفت كه بعد از اتفاقات مختلف امروز خلع ید از این زمین 
برداشته شده است اما این به معنای  واگذاری به فرد نیست و مراحل واگذاری 
باید از ابتدا و به صورت قانونی دنبال شود و در این راستا ما به اهمیت موضوع 
جذب سرمایه گذاری و رعایت قوانین توجه خواهیم كرد. همچنین مدیركل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینكه 27 مورد كشف قاچاق چوب در سال 
جاری داشته ایم، اظهار كرد: در سال جاری حدود 30 هكتار خلع ید و در مجموع 
اقدامات انجام شده، 129 هكتار از اراضی كه افراد و نهادها به صورت غیرقانونی 

تصرف كرده بودند پس گرفته شده است.

رئیس کل دادگستری استان قم :

مراحلواگذاریزمینفرودگاهبایدبهصورتقانونیدنبالشود

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:

تلاشمدیریتشهریبرایتوسعه
بوستانهایمحلیدرمناطقکمبرخوردار

توسعه فضاهای سبز  رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت:  عضو هیات 
محلی و افزایش سرانه ها به خصوص در مناطق كم برخوردار در اولویت اقدامات 

مجموعه مدیریت شهری است.
نرجس نیازمند با اشاره به هفته درختكاری و در حاشیه كاشت نهال توسط 
بانوان و مادران شهدا اظهار داشت: طی سال های اخیر با اقدامات انجام شده 
توسط سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، چهره و منظر شهر در زمینه 
فضای سبز متحول شده و چهره عمومی شهر در این زمینه با گذشته كاملًا تغییر 

كرده است.
وی اجرای پنجمین سال پویش»درخت دوستی بنشان«  را مورد توجه قرار داد 
و گفت: در قالب این طرح بیش از 50 هزار نفر از شهروندان با سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری در ارتباط بوده و بنا بر امتیازاتی كه كسب می كنند از 

خدمات این سازمان بهره می برند.
عضو شورای اسلامی شهر قم اضافه كرد: این پویش كه ابتدا از قم به عنوان 
پایلوت كشوری از سال 96 آغازشده بود، به دلیل تأثیرگذاری و موفقیتی كه 
در شهر قم به همراه داشت طی سال های گذشته به عنوان یک پویش ملی 
به شهرهای كشور ابلاغ شد تا امر نگهداری و توسعه فضای سبز با مشاركت 

شهروندان بیش از گذشته رونق پیدا كند.
وی با تأكید بر نقش مهم فضای سبز در نشاط اجتماعی اظهار كرد: توسعه 
فضاهای سبز محلی و افزایش سرانه ها به خصوص در مناطق كم برخوردار در 

اولویت اقدامات مجموعه مدیریت شهری است.
نیازمند در ادامه اذعان كرد: جلب مشاركت شهروندان در حفظ و توسعه 
جهت  زیادی  بسیار  هزینه های  سالانه  و  داشته  كلیدی  نقش  سبز  فضای 
نگهداری از این فضاها صرف می شود و بدون همراهی شهروندان امر توسعه 

فضای سبز شهری بسیار سخت می شود.
وی با تأكید بر نقش فضای سبز و درخت كاری در كالبد فضایی شهر ابراز كرد: 
طی سال های اخیر با اقدامات انجام شده سرانه فضای سبز پیرامونی قم نسبت 
به گذشته به وضعیت مطلوب تری رسیده و هم اكنون لازم است تا برای توسعه 
و رونق بیشتر فضای سبز داخل شهر قم مانند میادین، معابر و محلات كمتر 
برخوردار نیز اقدامات خوبی برای افزایش رضایتمندی شهروندان و دسترسی 

راحت به مراكز تفریحی انجام بگیرد.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

شهرقمآمادهاستقبالازمسافران
وزائرانمیشود

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: ستاد اعیاد شعبانیه و 
نوروز با 10 كمیته در شهرداری قم تشكیل شده است و برنامه های متنوعی برای 

این ایام در نظر گرفته شده است.
مهدی كلانترزاده در برنامه زنده پلاک 16، با اشاره به برنامه ها و اقدامات ویژه 
اعیاد شعبانیه اظهار داشت: شهرداری قم مانند مدیریت استان با تشكیل ستاد 
تسهیلات شهرداری زیر نظر شهردار كلانشهر قم، 10 كمیته برای گرامیداشت 

اعیاد شعبانیه و ایام نوروز تشكیل داده است.
و  زائران  از  میلیونی  چند  پذیرایی  برای  برنامه ریزی ها  اینكه  بیان  با  وی 
مسافران در قم انجام شده است، ابراز كرد: پس از دو سال كه به دلیل كرونا با 
برنامه های اعیاد فاصله داشتیم، امسال زمینه خدمت رسانی به زائران با رعایت 

دستورالعمل ها فراهم شده است.
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تصریح كرد: 21 اسفندماه با 
حضور در مسجد مقدس جمكران و اذنی كه از حضرت می گیریم آئین رسمی 

آغاز فعالیت ستادهای نیمه شعبان و ایام نوروز برگزار می شود
شهر  ورودی  در  گل آرایی  و  چراغانی  آذین بندی،  با  ایام  این  وی،  گفته  به 
به خصوص بلوار پیامبر اعظم)ص( و خیابان چهارمردان و طرح گنجشک های 
بهاری و اجرا و طراحی المان ها و نشان های مختلف با موضوعیت نیمه شعبان و 
نوروز و بنرهای مرتبط با این ایام، رنگ آمیزی و نقاشی با شعار محوری “به عشق 

مهدی هواداریم” برگزار و به استقبال جشن ها می رویم.
كلانترزاده خاطرنشان كرد: امیدواریم در این ایام خدمات خوبی را به زائران 
مسیر  در  ستاد  برنامه های  جزییات  راستا  این  در  دهیم،  ارائه  شهروندان  و 

خدمت رسانی از طریق پایگاه های اطلاع رسانی اعلام شده است.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم تشریح کرد:

اقداماتمنطقه5شهرداریقم
براینیمهشعبان

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: در تمام پاركینگ های مسجد جمكران 
در نیمه شعبان، كارت های رنگی چاپ و در اختیار شهروندان قرار می گیرد تا از 

سردرگمی و ایجاد گره های ترافیكی جلوگیری شود.
زین العابدین قراچورلوی در جلسه آماده سازی و تشریح اقدامات منطقه 5 
شهرداری قم ویژه نیمه شعبان، اظهار داشت: تمركز جانمایی موكب ها در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( در مسیر رفت است و مسیر برگشت برای پیاده روی عابران 

پیاده در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینكه تا زمانی كه تفكر و رویكرد كلی در برگزاری جشن نیمه شعبان 
نباید  افزود:  به صورت خودرویی باشد معضل ترافیک ادامه خواهد داشت، 
خودروهای شخصی وارد این محور شود كه لازم است تا خودروهای شخصی 
در ورودی های شهر متوقف شوند و شهروندان و زائران به وسیله ناوگان عمومی 
در سطح شهر جابه جا شوند، چراكه معابر شهری قم ظرفیت و توان افزایش بار 
ترافیكی بیشتر ندارند. مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: باید توجه داشته 
باشیم تا جشن نیمه شعبان به عنوان یک كار خالص مردمی رنگ و بوی اداری 
و سیستمی نگیرد و همه امور با محوریت مردم انجام گرفته و دستگاه های 
دولتی صرفاً در حد تأمین زیرساخت ها وارد عمل شوند. به گفته وی، با اشاره 
به تقارن مناسبت های مختلف پیش بینی می شود نیمه شعبان امسال تعداد 
زائران مسجد مقدس جمكران از مرز 3 میلیون نفر عبور كند كه برای جلوگیری 
از ترافیک درهم تنیده در مسیرهای منتهی به مسجد مقدس جمكران باید 
انجام بگیرد.  ناجا  پلیس راهور  و  و تعامل كاملی بین شهرداری  هماهنگی 
قراچورلوی ادامه داد: در تمام پاركینگ های مسجد جمكران در نیمه شعبان، 
كارت های رنگی چاپ و در اختیار شهروندان قرار می گیرد تا از سردرگمی و ایجاد 
گره های ترافیكی جلوگیری شود. مدیر منطقه پنج شهرداری قم با تأكید بر اینكه 
لكه گیری آسفالت و معابر آسیب دیده منتهی به مسجد جمكران در حال انجام 
است، اذعان كرد: همچنین برای بهسازی پاركینگ ها نیز تاكنون حدود 700 
كامیون بار تخلیه شده است. وی یادآور شد: تسطیح پاركینگ ها، سنگفرش 
تابلوهای راهنما، رنگ آمیزی جداول، كاشت گل های  پیاده، نصب  عابران 
فصلی در میادین، بهسازی مبلمان های شهری و غیره برای استقبال از زائران 

نیمه شعبان در حال انجام است.
  

مدیر منطقه هفت شهرداری قم  خبرداد:

رنگآمیزیدیوارهاینازیباومبلمان
شهریهستهمرکزیشهرقم

 مدیر منطقه هفت شهرداری قم از رنگ آمیزی دیوارهای نازیبا، جداول و 
مبلمان شهری هسته مركزی قم خبر داد. 

محمد رمضانی با اشاره به برنامه ریزی های گسترده برای زیباسازی شهر در 
آستانه برگزاری جشن های نیمه شعبان و ایام نوروز اظهار داشت: با توجه به 
قرارگیری این منطقه شهری در هسته مركزی، واحد خدمات شهری منطقه 
اقدامات مهمی در زمینه نظافت شهری، رنگ آمیزی جداول، رفع نازیبایی های 
دیوارها و… را از ماه گذشته در دستور كار قرار داده و اقدامات مهمی در این 

زمینه انجام داده است.

نامهربانیمحیطزیستبازتابرفتارنابخردانهباطبیعت

شهردار قم گفت: مدیریت شهری قم برای استقبال از انتقال تكنولوژی و سرمایه در حوزه 
مدیریت پسماند آمادگی كامل دارد.

دكتر سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار با سفیر كشور فنلاند كه در ساختمان شهرداری 
و  بوده  تاریخی در كشور  و  از شهرهای بسیار مهم  برگزار شد، اظهار داشت: قم  مركز 

ظرفیت های بسیار زیادی دارد كه می توان برای آن برنامه ریزی كرد.
و  پژوهشی  مراكز  افزود:  قم  در  كشور  علمیه  حوزه  بزرگترین  وجود  به  اشاره  با  وی 
دانشگاه های بزرگی در قم وجود دارند كه هر كدام ظرفیت بسیار خوبی محسوب می شوند.
شهردار قم با اینكه نزدیكی به پایتخت از امتیازهای شهر قم محسوب می شود ادامه داد: 
قم شهری صنعتی با مردمی خودجوش و علاقه مند به نقش آفرینی در توسعه كشور است.
وی با اشاره به وجود ارتباط قدیمی میان دو كشور ایران و فنلاند گفت: ظرفیت هایی كه 
در دو كشور وجود دارد، زمینه همكاری بسیار مناسبی را ایجاد كرده است اما متاسفانه تا 

كنون از این ظرفیت به صورت خوب و كامل استفاده نكرده ایم.
دكتر سقائیان نژاد خاطرنشان كرد: قم به عنوان پایلوت شهر هوشمند در كشور انتخاب 
شده است و تكنولوژی های جدید فناوری اطلاعات در قم حال پیاده سازی هستند كه این 

می تواند یكی از زمینه های همكاری این شهر با كشورهای مختلف باشد.
وی مدیریت پسماند را از دیگر ظرفیت های همكاری میان قم و كشور فنلاند دانست و 
گفت: یكی از موضوعات مهم در كلان شهرهای كشور مدیریت پسماند است كه می تواند 

زمینه خوبی برای ارتباط ایران و فنلاند باشد.
شهردار قم ادامه داد: ما جلسات متعددی با شركت های مختلف خارجی در زمینه 
اما متاسفانه بحث ها جدی نیست و در سطح مذاكره باقی  مدیریت پسماند داشتیم 

می ماند.
وی ادامه داد: ما به دنبال این هستیم كه بسیار جدی در این حوزه وارد شویم و از مباحث 

نظری و سطحی عبور كرده به مرحله عملیاتی برسیم.

شهردار قم با اشاره به ظرفیت شركت های دانش بنیان گفت: فعالیت این شركت ها كه در 
قم هم توسعه پیدا كرده اند، می تواند یكی دیگر از همكاری های دوجانبه باشد.

وجود ظرفیت انتقال تکنولوژی میان قم و فنلاند
سفیر كشور فنلاند در ایران  نیز دراین دیدار گفت: كشور فنلاند برای انتقال دانش و 
تكنولوژی در حوزه های مختلف مدیریت شهری از جمله شهر هوشمند و مدیریت پسماند 

آمادگی دارد.
كاری كاهیلوئوتو با اشاره به دلیل سفرش به شهر قم اظهار داشت: برای ما مهم است كه 

زمینه های مختلف همكاری میان دو كشور را بهتر بشناسیم.
وی افزود: برای همكاری میان دو كشور ایران و فنلاند زمینه های بسیار زیادی وجود دارد 
كه بخشی از این زمینه ها به مسائل اقتصادی و بخش دیگر به موضوعات علمی مرتبط 

است.
سفیر كشور فنلاند در ایران با اشاره به اینكه بخشی از ظرفیت های همكاری میان دو 
كشور مغفول مانده ادامه داد: ما در فنلاند، علاقه مند به مراودات اقتصادی با ایران هستیم.
وی با اشاره به وجود ظرفیت های همكاری ایران و فنلاند در زمینه مدیریت شهری گفت: 
تلاش زیادی برای توسعه مفهوم شهر سبز در كشور فنلاند صورت گرفته است كه در این 

زمینه آماده انتقال تجربیات خود به كشورهای دیگر هستیم.
كاهیلوئوتو با اشاره به اینكه بسیاری از شهرهای فنلاند خودشان را هوشمند می دانند، 

ابراز داشت: بخشی از صادرات فنلاند را تكنولوژی های هوشمند تشكیل می دهد.
سفیر كشور فنلاند در ایران با اشاره به اینكه این كشور در حوزه شهر هوشمند موفق عمل 
كرده ادامه داد: شاید یک دلیل اینكه توانستیم موضوع كرونا را به خوبی مدیریت كنیم، 

وجود زیرساخت های دیجیتالی بوده كه در گذشته روی آن كار كردیم.
وی گفت: تبدیل پسماند به انرژی از حوزه هایی است كه فنلاند خیلی خوب روی آن كار 
كرده و بسیاری از شركت های فنلاندی هستند كه در كشورهای دیگر از جمله كشورهای 

خاورمیانه در زمینه مدیریت پسماند فعالیت می كنند.
كاهیلوئوتو با اشاره به اینكه مدیریت آب یكی از مواردی است كه فنلاند در آن قوی عمل 
كرده است ادامه داد: در گذشته فنلاند و ایران در زمینه مدیریت آب همكاری هایی داشته و 

امیدواریم با تغییر شرایط، شركت ها بتوانند به ایران برگردند.
وی افزود: ما به عنوان اقتصادی كوچک در زمینه سرمایه گذاری قوی نیستیم اما به 

عنوان كشوری كه می تواند تكنولوژی را انتقال دهد، شریكی مورد اعتماد خواهیم بود.
سفیر كشور فنلاند در ایران با اشاره به اینكه دو كشور در حوزه مدیریت پسماند می توانند 
ارتباط بیشتری داشته باشند گفت: هشت شركت فنلاندی در زمینه بین المللی در 

مدیریت پسماند فعالیت می كنند.
وی با اشاره به اینكه مسئله پسماند برای كشور فنلاند موضوع بسیار مهمی است ادامه 

داد: ما در فنلاند دیگر دفن زباله نداریم و تمام زباله ها به انرژی تبدیل می شود.
كاهیلوئوتو به فعالیت انجمن آب فنلاند اشاره كرد و گفت: مجموعه ای از بازیگران 
دانشگاهی، بخش خصوصی و مدیریت شهری در این انجمن وجود دارند كه آمادگی 

همكاری با كلان شهرهای ایران را دارند.

شهردار قم در دیدار با سفیر کشور فنلاند  مطرح کرد:

آمادگی قم برای استقبال از سرمایه گذاران خارجی در حوزه مدیریت پسماند

طرح:محمدعلی رجبی


